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عــده ای را تصور کنید کــه در یک غار به 
دنیا آمده و همان جا در تاریکی غار بزرگ 
شــده اند و بــا دنیــای بیــرون ارتباطــی ندارنــد و 
بیگانه انــد. تنها چیزی کــه در غار دارند، آتشــی 
است همیشه روشن. آنها در تاریکی همیشگی 
تنها ســایه های خود را بر دیواره غــار می بینند و 
برای آنها این ســایه ها حقیقتی است مستقل. 
آنها جاندارانی حقیقی می بینند که بر دیوار غار 
زندگی می کنند و تمام تلاش شــان هــم احتمالاً 
این اســت که با ایــن موجــودات زنــده روی دیوار 

ارتباط برقرار کنند!

ایــن مثــال را از مقدمــه 
کتاب »تاریخ رســانه ها« 
نوشــته راجــر پــری وام گرفتــه ام. 
مثالــی کــه افلاطــون در کتــاب 
جمهوری خود آن را مطرح کرده تا 
نشــان دهــد فهــم مــا از حقیقت 
چقدر تحــت تأثیــر ارتباط مــان با 
دنیــای بیــرون اســت. افلاطــون 
می گوید اگر یکی از افراد غار موفق شود از محیط 
بســته و تاریک آن پا بــه دنیای واقعی بگــذارد و 
متوجــه شــود همــه آنچــه از حقیقــت تــا حــالا 
دانسته، تحت تأثیر تاریکی و سایه ها بوده؛ حتی 
اگر برگردد و به دوستان غارنشینش توضیح هم 
بدهد، کســی او را باور نخواهد کــرد. نه تنها باور 
نخواهد کرد بلکــه احتمــالاً او را برهم زننده یک 
روال تثبیت شده و تخدیری بدانند که جز تنش 
و دردســر چیزی به دنبال نخواهد داشــت. آنها 
دنیای بسته شان را بر یک نظام حقیقی که نیاز 
به کشف و تلاش و تکاپو و زحمت ذهنی و فکری 

دارد ترجیــح می دهنــد؛ به خصوص اگــر همین 
نظام دربسته برای برخی از آنها منافع و مناصبی 

هم تعریف کرده باشد...

بگذریم... نمی دانم چه شد که این مثال 
را اینجا مطرح کردم، اما می توانم نتیجه 
بگیرم رســانه ها همان طور که راجر پــری در کتاب 
مفصلش نوشته )باید صادقانه بگویم فعلاً همین 
مقدمــه اش را خوانــده ام!( نقش شــان برهــم زدن 
همین نظم های ذهنی و سیستم های غارنشینی 
در نظــام دســتیابی بــه حقیقــت اســت. صرفــاً 
رســانه هایی چون خودمــان را نمی گویــم؛ از قضا 
چیزی که درباره اش صحبت می کنم، حتی خود 
ما کلاسیک های رســانه ای را هم ممکن است در 
دســته سایه ســازها قــرار دهــد! صحبتــم دربــاره 
اینترنت و دنیای رســانه ای مبتنی بر آن اســت یا 
همان چیــزی کــه در دنیای غــرب به آنها ناشــران 
دیجیتــال می گفتند و بعدهــا به نام شــبکه های 
اجتماعی معروف شدند. این دنیای شبکه ای شده 
چنین نقشی برای انسان قرن بیست ویکمی دارد. 
کاربران آنها دیگر نــه به ســایه های روی دیوار و نه 
حتی اولیــن کســانی کــه از غارهای بســته خارج 
شده اند گوش می دهند و نه به رسانه های جریان 
اصلی. آنها خودشان را در معرض دانش و آگاهی 
قرار داده اند و خود راوی داستان و بازیگر داستان ها 
شده اند. ترسی هم ندارند که برخی از این روایت ها 
و داســتان ها آلــوده بــه ناراســتی باشــند و 
خسارت بار... حقیقت محض این است که شاید 
بتوانید درباره برخی خســارت های داســتان های 
جعلی یا آلوده با آنها حرف بزنید، اما دیگر سخت 

می توان آنها را به غار بازگرداند.

INTROسرآغاز

درباره تفاوت انسان قرن بیست ویکمی با اجدادش

چراآنهابهغاربازنمیگردند؟

رضا جمیلی 
سردبیر

@rezajamili

مصطفی امیری، مدیرعامل زرین پال از دوبار حمله به دفتر این شرکت 
در کمتر از سه روز خبر داد 

پیگیرهستیمولیکارماتأمینامنیتنیست

رونمایی از استارتاپ های جدید مرکز نوآوری فینوداد

 نیازبهزیرساختمالیاقتصادهوشمند

معاون وزیر ارتباطات، دبیر جدید شورای عالی فضای مجازی شد

تغییربزرگدرسیاستگذاریفضایمجازی؟

مصطفی امیری، مدیرعامل زرین پال در توییتر خود خبر از 
حمله و آتش زدن ورودی دفتر این شرکت داد. پیگیری های 
راه پرداخت نشان می دهد در ساعت سه صبح چهارشنبه 
۱۲ بهمن، برای اولین بار دفتر شــرکت زرین پال مورد حمله 
قرار گرفته و عده ای ناشناس اقدام به ایجاد آتش در ورودی 
دفتر این شــرکت می کنند. نیــروی انتظامی هم با بررســی  
اولیــه موضــوع، علــت احتمالــی آتش ســوزی را خصومت 
شخصی می داند و زرین پال با توجه به میزان خسارات، از 
موضوع چشم پوشی می کند. تا اینکه حوالی بامداد شنبه 
۱۵ بهمن، دو موتورسوار )به همراه شیشه  هایی در دست( از 
بالای در ورودی وارد طبقه اول ساختمان شرکت می شوند و 

دقایقی بعد ساختمان را دود فرامی گیرد.
بر اساس گفته های امیری به راه پرداخت: »اولین بار را پای 
تسویه حساب گذاشتیم؛ اما تکرار آن نشان داد که موضوع 
جدی تر از یک خصومت اســت و پیامی پــس ماجرا وجود 
دارد. فیلم های دوربین مداربســته نشــان می دهند که این 

دو فرد بدون هیچ عجله و شتابی از شرکت خارج می شوند. 
نکته جالب این اســت که در جریان آتش سوزی اول فردی 
از داخل ماشین صحنه را فیلم برداری می کند. فیلم برداری 
در چنیــن وضعیتــی غیرمنطقی اســت، مگر اینکــه اقدام 

سفارشی باشد.«
امیــری تأکید کــرد که پیگیــر ماجرا هســتیم، امــا نهادهای 
انتظامی تاکنون موضــوع را جدی نگرفته انــد. او ادامه داد: 
»امــروز از هــر ســمتی تحــت فشــاریم، درگیــر چالش های 
گوناگونی مثل مقابله با انحصار و رشــد شــرکت در شرایط 
دشــوار اقتصادی هســتیم و برایــش هزینه هــم می دهیم؛ 
اما دغدغه امنیت را داشتن از توان شرکت به دور است.« 

او می گویــد: »ارتبــاط دادن مســیر فعالیت هــای زرین پــال 
بــا اتفاقــات اخیــر وظیفــه دســتگاه قضایــی و مســئولیت 
افراد آموزش دیده اســت. هر ارگانی بایــد وظیفه خودش را 
انجام دهد تا کســب وکارها به جای نگرانی بابت امنیت بر 

خط مشی و رسالت شان تمرکز کنند.«

معــاون فنــاوری اطلاعــات و شــبکه ارتباطــات بانــک ملی، 
علیرضــا ماهیــار هفتــه گذشــته بــا حضــور در ســاختمان 
مرکز نــوآوری فینــوداد از محصــولات جدید تیم ایــن مرکز 
بازدید کــرد. در بازدید معاون فنــاوری اطلاعات بانک ملی، 
محصولات نوآورانه جدیدی که توسط تیم فینوداد طراحی 
شــده، رونمایی شــد و هر کدام از طراحان ایــن محصولات 
به ارائه توضیحــات درباره کارکرد و مزایــای این محصولات 
پرداختند. در این بازدید محصولاتی در حوزه های فین تک، 

گیم و آموزش معرفی شد.
علیرضا ماهیار محصولات معرفی شده را مثبت ارزیابی و 
اظهار امیدواری کرد که این بازدید به همکاری های بیشــتر 
بین بانک ملی و مرکز نوآوری فینوداد منجر شود. او توضیح 

داد: »هرچنــد تلاش هــای خیلی خوبــی صــورت گرفته اما 
هنوز به نظر می رســد تیم فینوداد در حوزه فین تک نیاز به 
تمرکز و انرژی بیشــتری دارد تا بتواند نیازهای بانک ملی را 
رفع کند.« ماهیار ادامه داد: »برای تحول اقتصادی به سوی 
اقتصاد هوشــمند، به زیرســاخت هایی نیاز داریم که یکی 
از مهم تریــن آنها زیرســاخت های مالی اقتصاد هوشــمند 
اســت. خوشــبختانه بانک هــای ایرانــی همــواره در صــف 
اول به کارگیری فنــاوری اطلاعات در کشــور قرار داشــته اند 
و در دو دهه گذشــته عملیــات و فرایندهای خــود را با تکیه 
بــر قابلیت هــا و تلاش هــای متخصصــان ایرانــی به  خوبــی 
و بــه  کمــک فنــاوری اطلاعــات، روزآمــد کرده انــد و در حال 

خدمات رسانی به مردم هستند.«

محمدامین آقامیــری، به عنــوان دبیر جدید شــورای عالی 
فضای مجازی و رئیــس مرکز ملی فضای مجــازی انتخاب 
شد. آقامیری چند ماه پیش به عنوان رئیس سازمان تنظیم 
مقررات و معاون وزیر ارتباطات انتخاب شده بود. همچنین 
او پیش از رسیدن به سمت ریاست رگولاتوری برای چند ماه 

هم معاون فناوری و نوآوری وزارت ارتباطات بود.
نهم بهمن ماه ابوالحســن فیروزآبــادی که از ســال ۱۳۹۴ از 
سوی حسن روحانی، رئیس جمهوری پیشین، دبیر شورای 
عالی فضای مجازی بود، از ســمت خود استعفا داد. در آن 
زمان ابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری گفته بود که به زودی 

درباره ایــن اســتعفا تصمیم گیــری و دبیر جدیــد را معرفی 
می کند.  آقامیری دارای مدرک دکتری مدیریت، کارشناسی 
ارشد مدیریت اجرایی MBA و کارشناسی مهندسی برق هر 

سه از دانشگاه صنعتی شریف است.
رئیس پژوهشــکده فناوری هــای راهبردی شــهید رضایی، 
رئیــس هیئت  مدیــره شــرکت پیشــران الکتریک شــریف، 
عضــو هیئت مدیره شــرکت فن گســتران خودروی توســن، 
نایب رئیــس هیئت  مدیــره شــرکت اندیشه گســتر مبیــن 
و مشــاور قائم مقــام بنیــاد ملــی نخبــگان ازجملــه دیگــر 

مسئولیت های او در چند سال گذشته بوده است.
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دبیرکل جدید نصر
مجمــع  برگــزاری  جریــان  در 
عمومــی ســازمان نظــام صنفــی رایانــه ای 
کشور، آزاد معروفی به عنوان دبیرکل این 

سازمان انتخاب شد.

وام اتاقک به اقامتگاه ها
 ســامانه اتاقــک در همــکاری بــا 
بانک آینده بــه میزبانان فعال اقامتگاه ها 
وام ۱00 میلیونــی بــرای تجهیز و نوســازی 

اقامتگاه ها می پردازد. 

شایعه تصویب طرح صیانت
سخنگوی هیئت رئیسه مجلس 
گفته تصویب طرح صیانت شایعه است و 
این طرح از دستور کار مجلس خارج شده 
ولی نماینده دیگر مجلــس پیش تر گفته 
بــود این طــرح تصویب شــده و به شــورای 

نگهبان ارسال شده است. 

راه اندازی تپسی گاراژ
تپســی یــک کســب و کار آنلایــن 
جدید به نــام »تپســی گاراژ« راه انداخته 
که لوازم جانبی و قطعات یدکــی خودرو را 
به رانندگان تپسی پایین تر از قیمت بازار 

عرضه می کند.  

»ســکوی پرتــاب«، اولیــن دورهمی ســالانه اکوسیســتم 
کارآفرینی جنوب است که هرساله با حضور فعالان حوزه 
کارآفرینی، استارتاپی و نوآوری جنوب، با هدف توسعه و 
شــناخت هرچه بیشتر اکوسیســتم کارآفرینی جنوب و 

رشد این اکوسیستم برگزار می شود.
 خانــه نارنجــی، برگزارکننــده این رویــداد قرار اســت این 
رویــداد را بــرای دومین بــار در اســفندماه برگــزار کند. در 
رویــداد امســال رضــا قربانــی، عضــو هیئت مدیــره نصر 
تهران؛ رضا جمیلی، سردبیر هفته نامه »کارنگ« و امیر 
ناظمی، معاونت سابق وزارت ارتباطات به عنوان سخنران 
حضور خواهند داشــت. لازم به ذکر اســت پــارک علم و 

فناوری هرمزگان حامی رویداد سکوی پرتاب است.
حســین حاجــی زاده، هم بنیان گــذار خانــه نارنجــی 
می گوید:»اهداف ســکوی پرتاب، گرد هم آوردن اعضای 
اکوسیســتم اســتارتاپی جنوب در پایان هر ســال است. 
اعضای اکوسیســتم در این رویــداد تجربیات خــود را به 
هم انتقال می دهند، شبکه سازی می کنند و به گفت وگو 

می نشینند.«
 او ادامه می دهد: »مخاطبان این رویداد، مدیران ارشــد 
سازمانی، استارتاپ ها و کســب وکارهای آنلاین، مدیران 
فنی، متخصصــان، توســعه دهندگان، برنامه نویســان و 

علاقه مندان به فناوری های پیشرفته هستند.«

حاجی زاده ضمن اشاره به اهمیت اکوسیستم استارتاپی 
در جنــوب کشــور می گویــد: »نــگاه بــه جنــوب، نــگاه به 
ظرفیت ها و فرصت های کشف نشده ای است که می توان 
بــا بهره بــرداری از آنهــا اکوسیســتم جنــوب را آن طــور 
کــه شایســته  آن اســت، نشــان داد و توجــه بازیگــران 

اکوسیستم استارتاپی را به جنوب جلب کرد. 
خانه نارنجی کارگزار اســتارتاپی اســتان هرمزگان اســت 
که با هدف تولید، پرورش و خدمات دهی به استارتاپ ها 
و کســب وکارهای نوپــا در قالــب اســتودیوی اســتارتاپی 
و برگــزاری رویدادهــای اســتارتاپی و کارآفرینــی فعالیت 

می کند.«

با همکاری خانه نارنجی هرمزگان 

دومین 
رویداد سکوی 

پرتاب برگزار 
می شود

قائم مقام پیام رسان »بله« گفت:

ارتباطپیامرسانهابایکدیگر،تجمیعنیست!

پلتفرم آموزش آنلاین زبان »اتُیچر«  سرمایه جذب کرد 

سرمایهگذاریجدیدآگاه
داتین بوت کمپ آموزشی تست نفوذ برگزار می کند 

 مواجههبابازارکار

قائم مقام پیام رســان »بلــه« اعلام می کند بــرای تجمیع 
پیام رسان ها با یکدیگر بحثی مطرح نیست و قرار است 
تنها بین آنها یک راه ارتباطی برقرار شود. به گفته امین 
تجملیان به »کارنگ«، برخی از پیام رسان ها ویژگی ها و 
امکانات متفاوتــی دارند و همین باعث می شــود امکان 

تجمیع بین همه پیام رسان ها وجود نداشته باشد.
این اظهارات تجملیان در حالی مطرح می شود که انتهای 
هفته گذشــته امیــر لاجــوردی، معــاون وزیــر ارتباطات و 
رئیــس شــرکت ارتباطــات زیرســاخت در »ویراســتی« 
اعــلام کرد ایتــا و بله بــه صورت آزمایشــی به هــم متصل 

شــده اند؛ هرچنــد کــه او لحظاتی بعــد این متن خــود در 
ویراســتی را حذف کــرد. تجمیع پیام رســان ها بــا یکدیگر 
ازجمله برنامه هایی بوده که با شروع محدودیت اینترنت 
و فیلترینــگ گســترده پلتفرم هــای خارجــی در دســتور 
کار وزارت ارتباطــات قــرار گرفتــه و عیســی زارع پــور، وزیر 
ارتباطات هــم در یــک برنامه تلویزیونــی اعلام کــرد که تا 
دهه فجر یــا نهایتاً تــا آخر ســال تجمیع پیام رســان های 
بومی اتفاق می افتد. آن طور که مقامات وزارت ارتباطات 
اعلام می کنند در تجمیع یا یکپارچه سازی پیام رسان های 
بومی، کاربــران می توانند بدون نصب پیام رســان دیگر با 

کاربران ســایر پیام رســان های بومی ارتباط داشته باشند 
و به بیان دیگر نوعی مرکز تبادل داده برای پیام رسان های 
ایرانی ایجاد خواهد شــد.  پیش تر زمان پیاده ســازی این 
طرح از ســوی مدیر کل پایــش، ممیزی و نظارت ســازمان 
فناوری اطلاعات، شش  ماه اعلام شده بود که تا به امروز 
نزدیک به پنج ماه از زمان اعلام شده گذشته است.  حالا 
اما پیام رسان بله می گوید تنها قرار است یک راه ارتباطی 
بین پیام رسان های مختلف مانند اتفاقی که بین تماس در 
اپراتورهای تلفن  همراه رخ می دهد، ایجاد شود و تجمیع 

در این زمینه امکان پذیر نیست.

کارگزاری آگاه، یکی از شرکت های کارگزاری فعال در ایران، با هدف سرمایه گذاری در حوزه آموزش، روی 
پلتفرم آموزش آنلاین زبان اتُیچر )Oteacher( سرمایه گذاری کرد. اتُیچر که قدیمی ترین و بزرگ ترین 
پلتفرم آموزش آنلاین زبان در ایران است و پیش از این در سری اول نیز موفق به جذب سرمایه از سوی 
صندوق پژوهش و فناوری دانشگاه تهران شده بود، اکنون در سری دوم جذب سرمایه، با کارگزاری آگاه 
همکاری کرده است.  پلتفرم آموزش آنلاین زبان اتُیچر از سال ۱۳۹۶ فعالیت خود را در حوزه آموزش 
زبان های خارجی آغاز کرد. از جمله اهداف راه اندازی این پلتفرم می توان به تسهیل دسترسی به اساتید 
برجسته آموزش  زبان اشاره کرد. امکان یادگیری ۱۲ زبان زنده دنیا از جمله  زبان های انگلیسی، فرانسوی، 
آلمانی، ترکی، ایتالیایی و... یا آمادگی برای آزمون های مرتبط با آنها در اتُیچر فراهم است. به گفته مجید 
مرتضوی، هم بنیان گذار اتُیچر این پلتفرم برای تمام افرادی طراحی شده که به فکر ارتقای سطح زبان 

خود بوده و شرایط شرکت در کلاس های حضوری و موقعیت تعامل با اساتید خبره را ندارند. 

بوت کمپ آموزشــی تســت نفوذ از چهارشــنبه ۲۶ بهمن ماه به مدت ۱۵ 
هفته توســط داتین و به میزبانی دانشــکده مهندســی و علــوم کامپیوتر 
دانشــگاه شــهید بهشــتی برگــزار می شــود. بوت کمپ آموزشــی تســت 
نفــوذ یــک دوره فشــرده و پیشــرفته برای آمــوزش تســت نفوذ و بررســی 
آســیب پذیری های رایج ســامانه های مبتنی بر وب اســت. در ایــن دوره با 
حضور تیم امنیت داتین، موضوعات مربوط به امنیت و تست نفوذ را به 
دانشجویان مهندسی و علوم کامپیوتر دانشگاه های معتبر کشور که برای 
این دوره اعلام آمادگی کرده اند، آموزش می دهند و به آنها کمک می شود 
تا با آمادگی بیشتر با چالش های واقعی در بازار کار روبه  رو شوند. ثبت نام 

در این بوت کمپ با ظرفیت ۳0 نفر، مختص دانشجویان است. 
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وزیر اقتصاد می گوید تا پایان اسفندماه پرداخت خواهد شد!

40هزارمیلیاردتومانتسهیلاتبرای
دانشبنیانها

????؟؟؟

 وزیر اقتصاد خبــر داد که ۷00 میلیارد 
تومــان تســهیلات بــه شــرکت های 
دانش بنیــان پرداخت خواهد شــد کــه این رقم 
تسهیلات تا پایان اسفندماه به ۴0 هزار میلیارد 
تومان می رســد. احســان خاندوزی در مراســم 
انعقاد قرارداد اعطای تسهیلات تبصره ١۶ قانون 
بودجه بین بانک ملی و صندوق های پژوهش و 
فناوری، با بیان اینکه اقداماتــی در تأمین مالی 
شرکت های دانش بنیان انجام شــده که ثمره و 
میــوه آن را در ســال ١۴٠٢ خواهیــم دید، گفت: 
»اولیــن نهاد در بحــث حمایت از شــرکت های 
دانش بنیــان، موضــوع ضمانــت اســت و بایــد 
بسیار بیش از این چیزی که انجام شده، نسبت 
به فراهم کــردن ضمانت نامه برای شــرکت های 
دانش بنیان اقدام کنیم؛ چراکه نقش ضمانت 

مهم تر از تسهیلات دهی است.«

 به گفته او، نهاد و موضوع بعدی در تأمین 
تســهیلات دهی،  و  مالــی  منابــع 
اعتبارسنجی شرکت های دانش بنیان است که اگر 
اعتبارســنجی شــرکت های  آینــده  در ســال 
دانش بنیــان انجــام شــود، ریلــی بــرای حرکــت 
بلندمدت شــرکت ها خواهد بود. وزیــر اقتصاد با 
اشاره به ارزش این قرارداد اعلام کرد: »۷00 میلیارد 
تومــان تســهیلات بــه شــرکت های دانش بنیــان 
پرداخت خواهد شد که این رقم تسهیلات تا پایان 

اسفندماه به ۴0 هزار میلیارد تومان می رسد.«

 خانــدوزی با اشــاره به اهمیــت تأمین 
وثایــق و اعتبارســنجی شــرکت های 
دانش بنیــان ادامــه داد: »با توجه به اجــرای دو 
موضوع تأمین وثایق و اعتبارســنجی، بانک ها 
براســاس برنامه قانون بودجه باید بــرای تأمین 
مالــی شــرکت های دانش بنیــان ســر خــط 
بیایند.«پیش از این بانک مرکزی اعلام کرده که 
مانــده کل تســهيلات اعطایــی به شــرکت های 
دانش بنیــان  در پايــان آذر ۱۴0۱ نســبت بــه آذر 
۱۴00 معادل ۱۵۲ درصد افزايش داشته است. 
همچنین، طی ۹ماهه ۱۴0۱ تسهیلات پرداختی 
به دانش بنیان ها نسبت به ۹ماهه ۱۴00 معادل 

۱۴۳.۵ درصد افزايش داشته است.

 همچنیــن در ادامــه این مراســم علی 
وحدت، رئیــس هیئت عامل صندوق 
نوآوری و شکوفایی ریاســت جمهوری با اشاره 
شــرکت های  مالــی  تأمیــن  ضــرورت  بــه 
دانش بنیان اعلام کرد به دنبال این هستند که 
بــرای تأمیــن مالــی شــرکت های دانش بنیــان، 
علاوه بر ظرفیــت بانک هــا بتواننــد از ظرفیت 
تأمین مالی بازار سرمایه هم استفاده کنند.او 
در ایــن مــورد گفــت: »تــا بــه امــروز از ســوی 
بانک هــا بیــش از ۱۵ همــت تســهیلات بــه 
شــرکت های دانش بنیــان داده شــده که حتی 
یک مــورد از تســهیلات هم معوقات نداشــته 
اســت. رئیــس هیئت عامــل صندوق نــوآوری 
ریاســت جمهوری بــا بیــان اینکــه زیرســاخت 
تســهیلات ۴0 هــزار میلیــارد تومانــی بــه 
شــرکت های دانش بنیــان آماده شــده، گفت: 
»شــرکت های دانش بنیــان تــا ســقف یــک 
میلیــارد تومــان و صندوق هــا تــا ســقف ۲۵ 
میلیارد تومــان می توانند تســهیلات دریافت 

کنند.«

 همچنیــن در ایــن مراســم ابوالفضــل 
نجارزاده، سرپرســت بانک ملی ایران با 
بیان اینکه در سال جاری توانسته اند صددرصد 
تعهــدات را در زمینــه تأمیــن مالــی شــرکت های 
دانش بنیان انجام دهند، گفــت: »بانک ملی در 
راســتای ادامــه سیاســت های دولــت اقداماتی را 
درباره حمایت از شــرکت های دانش بنیان انجام 
داده کــه از جملــه ایــن اقدامــات ایجــاد شــعب 
ملی پــلاس بــوده و بــا ایجــاد ایــن شــعبه دنبــال 
حمایت از شــرکت های دانش بنیان بوده ایم.«بر 
اساس توضیحات او، بانک ملی در راستای تبصره 
۱۶ قانون بودجه تسهیلاتی را پرداخت می کند و با 
ایــن اتفــاق، عدالــت جغرافیایــی را بــا اعطــای 
تسهیلات به ۲۸ صندوق از سراسر کشور انجام 
داده اند.نجــارزاده با بیان اینکــه از دیگر اقدامات 
بانک ملی در حمایت از دانش بنیان ها این بوده که 
اخذ وثایق را تســهیل کرده انــد، اعلام کــرد که در 
سال جاری توانسته اند صددرصد تعهدات خود 
را در این زمینه انجــام دهند و در ســال آینده هم 

نگاهی ویژه به این زمینه خواهند داشت

با انتخــاب محمدامین آقامیری، معــاون وزیر ارتباطات 
و رئیس ســازمان تنظیم مقــررات به عنــوان دبیر جدید 
شــورای عالی فضای مجازی، حــالا گمانه زنی هایی برای 
جایگزینــی او در وزارت ارتباطــات شــنیده می شــود. اما 
چه کســانی این روزها شانس بیشــتری برای انتخاب به 

عنوان رئیس رگولاتوری دارند و چرا؟

 صادق امامیان شانس اول رگولاتوری؟
 یکی از اصلی ترین جایگزین ها که 
نامــش بــرای جایــگاه ریاســت 
رگولاتــوری در حــوزه ارتباطــات و 
فناوری اطلاعات  شنیده می شود، 
محمدصادق امامیان اســت. او از 
اسفند سال گذشــته در حکمی از ســوی وزیر ارتباطات 
بــه عنــوان مشــاور وزیــر در تنظیم گــری فضــای مجازی 

انتخاب شد.
تجربــه کار امامیــان در حــوزه رگولاتوری فضــای مجازی 
بسیار پررنگ است. او پیش از اینکه به وزارت ارتباطات 
بیاید، رئیس یکی از ســازمان های پرحاشــیه این روزها؛ 
یعنی ســازمان تنظیم مقررات صوت و تصویر فراگیر در 
فضای مجازی یا »ساترا« بود. در آخرین روزهای بهمن 
ســال گذشــته خبر خداحافظــی او از ســاترا هم بســیار 
خبرساز شــد. نام امامیان یک بار دیگر هم در مردادماه 
ســال ۱۴00 و همزمــان با گزینه هــای احتمالی بــه عنوان 
وزیــر وزارت ارتباطــات و فناوری اطلاعات شــنیده شــده 
بود، به همین خاطر طبق شــنیده های »کارنگ« به نظر 
می رســد هرچند او بــه صندلی ریاســت ایــن وزارتخانه 
نرسیده، اما حالا به نشستن روی صندلی معاونت وزیر 

ارتباطات در رگولاتوری بسیار نزدیک است.
هم بنیان گــذار و مدیــر اندیشــکده حکمرانــی شــریف، 
معاون سازمان صداوســیما و رئیس ساترا، دبیر شورای 
سیاســتگذاری کنفرانــس حکمرانــی و سیاســتگذاری 
عمومــی و قائم مقــام و عضــو هیئت مدیــره پژوهشــکده 
سیاســتگذاری دانشــگاه صنعتــی شــریف ازجملــه 

مهمترین سوابق و مسئولیت های اوست.

 قائم مقام فعلی رگولاتوری چقدر شــانس 
دارد؟

از دیگر گزینه هایی که نامش برای 
ریاســت در رگولاتــوری شــنیده 
همدانلــو،  مســعود  می شــود، 
قائم مقــام فعلــی همیــن ســازمان 
اســت. همدانلــو سال هاســت در 
این ســمت در رگولاتــوری فعالیت می کنــد. او بهمن ماه 
سال ۱۳۹۶ در حکمی از ســوی حسین فلاح جوشقانی، 
رئیس وقت این ســازمان به عنــوان قائم مقام رگولاتوری 

انتخاب شد.
همدانلو پیــش از اینکــه به رگولاتــوری بیاید، در ســمت 
مشــاور دبیــر شــورای عالــی و رئیــس مرکــز ملــی فضای 
مجازی و مدیر کل حوزه ریاست و امور راهبری دبیرخانه 

شورای عالی فضای مجازی مشغول به کار بود.

 از اینترنت اشیاء تا رگولاتوری
گزینــه ســومی کــه نامــش بــرای 
صندلی ریاســت ســازمان تنظیم 
مقــررات و ارتباطــات رادیویــی 
مهــدی  می شــود،  شــنیده 
روحانی نــژاد، معــاون راهبــردی و 
توســعه بــازار ایــن ســازمان اســت روحانی نــژاد کــه از 
مؤسســان گــروه »طیــف« اســت، از آذرمــاه گذشــته به 
عنوان مشاور عالی رئیس سازمان تنظیم، در رگولاتوری 
رســماً مشــغول به کار شــده بود و در نهایت مرداد سال 

جاری به این معاونت در سازمان رسید.
مشاور عالی ریاســت ســازمان تنظیم مقررات از آذرماه 
گذشته، رئیس کارگروه اینترنت اشیاء و هوشمندسازی 
ستاد اقتصاد دیجیتال معاونت علمی و فناوری ریاست 
جمهــوری، مدیــر گــروه علمــی – تحلیلــی طیــف، عضو 
هیئت علمی دانشــكده مهندســی برق دانشگاه شاهد 
و مدیر گروه مخابرات شبكه تحلیلگران تكنولوژی ایران 

سوابق شغلی روحانی نژاد از سال ۱۳۸۲تاکنون است.

صندلی رگولاتوری

 به چه کسی می رسد؟
گزینه هایی برای یکی از مهم ترین مناصب نهاد 

سیاست گذار صنعت آی تی در کشور



شروع فعالیت استودیو راه کار با برنامه 

»شاید موافق نباشید! «
با اجرای رضا جمیلی سردبیر هفته نامه کارنگ
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کسب وکار
B U S I N E S

سرویس سفته الکترونیک به عنوان جدیدترین راهکار بانکداری باز در پلتفرم آی تی هاب با حمایت 
آی تی ساز برای بانک ها، مؤسسات مالی و شرکت های فعال در حوزه فناوری مالی فراهم شد

آی تی هاب )Open API & AI( از پروژه های هوش مصنوعی 
شتاب دهنده آی تی ساز اســت که سرویس های متفاوتی 
در حوزه های هوش مصنوعی، سرویس های استعلامی و 
راهکارهای بانکداری باز به شــرکت ها و پذیرندگان مطرح 
کشــور در حــوزه خدمــات فین تــک، لندتــک و مالــی ارائه 

می دهد.
 ASA آی تی ساز به عنوان آژانس ارائه خدمات احراز هویت
Authentication Services Agency(( و اپراتــور احــراز 
ثنای قوه قضائیه با توجه  به گستردگی ارائه سرویس ها و 
راهکارها در حوزه هوش مصنوعی، احراز هویت، خدمات 
مالی، پرداختی و اعتباری، یکی از پلتفرم های ارائه دهنده 
سرویس های مختلف از طریق API است که سرویس های 
ترکیبی از سرویس های استعلامی و هوش مصنوعی را با 
کیفیت بسیار بالا به پذیرندگان ارائه می دهد. همچنین 
این شرکت به پشتوانه چندین سال فعالیت در حوزه ارائه 
خدمات و تجربه مناســب در ارائــه بیــش از ۳00 خدمت 
دولتــی، غیردولتــی و اپراتــور احــراز هویــت آنلاین ثنــا قوه 
قضائیه به تازگی ســرویس جدیدی تحت عنوان »سفته 

الکترونیک« عرضه کرده است.
میرمیثم سیدی، مدیرعامل شرکت دانش بنیان آی تی ساز 
با اشــاره به جدیدترین ســرویس آی تی هاب توضیح داد: 
»ســفته الکترونیک از خدمات مورد نیاز مردم اســت که 
همیشــه به شــکل ســنتی مورد اســتفاده قرار می گرفت. 
آی تی ســاز با همــکاری وزارت اقتصــاد این ســرویس را در 
چندین بانک عملیاتی کرده و این سفته کاربران را از رفتن 
به بانک ها یا کیوسک های فروش سفته بی نیاز می کند و 
شــهروندان به آســانی و بدون صرف انرژی، هزینه و اتلاف 
وقــت می توانند با هر مبلــغ و هر زمانــی از شــبانه روز آن را 

به راحتی تهیه کنند.«

 مزایای سفته الکترونیک چیست؟
ســیدی با بیــان اینکــه ســفته الکترونیــک همــان مزایای 
سفته فیزیکی را دارد، توضیح داد: »تمام فرایند صدور آن 
به صورت الکترونیکی و غیرحضوری شده و به عنوان سند 
قابل استناد خواهد بود. سفته الکترونیک بدون زحمت، 
هزینه و صرف وقت برای رفت و آمد قابل تهیه است. هیچ 

نیازی به حضور فرد نیست و فقط با اتصال به اینترنت در 
هر مکان و زمانی، با صرفه جویی در وقت و انرژی می توان آن 
را تهیه کرد. سفته الکترونیک به علت داشتن شناسه ای 
معتبر که مورد تأییــد تمامی بانک هاســت، امکان جعل 
ندارد و از امنیت بالایی برخوردار است. امنیت و اطمینان 
خاطر از مزایای مهم خرید الکترونیکی سفته است. ثبت 
درخواست سفته الکترونیک آسان اســت و بدون نیاز به 
تأییدیه های خاص، مراحل کوتاه و مقررات ساده ای دارد. 
ســفته الکترونیک بدون معطلی و بلافاصله بعد از ثبت 

درخواست در اختیار متقاضی قرار می گیرد.«
او ادامــه داد: »همچنین نگهــداری از ســفته الکترونیک 
به راحتی و فقط با حفظ شماره و شناسه یکتای آن انجام 
می شود و خطر مفقود یا نابودشدن سند در شکل سنتی 
را ندارد. حتی اگر شماره و شناسه ســفته از یاد برود یا گم 
شود، با استفاده از کد ملی  خود می توان آن را بازیابی کرد.«

 کاربردهای سفته الکترونیک
سفته الکترونیک کاربردهای متفاوتی دارد، اما شاید بتوان 
مهم ترین کاربرد آن را ضمانتی برای دریافت وام و تسهیلات 
بانکی دانســت. با ســفته الکترونیــک کاربــران به راحتی 
می توانند آن را تهیه و به بانک ها و سازمان های ارائه دهنده 
تسهیلات ارائه دهند. همچنین دو نفر برای انجام تعهد، 
دیگر به رفتن به بانک و تهیه سفته یا چک تضمین نیازی 

ندارند و می توانند به یکدیگر این سفته را ارائه دهند.

ســفته  بــه  کســب وکارها  دسترســی   
الکترونیک آی تی ساز

مدیرعامل آی تی ساز در پاسخ به اینکه چرا کسب وکارها 
و پذیرنــدگان بایــد از ســفته الکترونیــک اســتفاده کنند، 
پاسخ داد: »افزایش روز به روز قیمت ها بر هزینه های خرید 
شهروندان بسیار تأثیر گذاشته و این موضوع باعث شده 
برخی از خریدهای خود صرف نظر کنند. فروش اقساطی 
کالاها و خدمات، برای افزایش توان مالی و کاهش فشار بر 
مشتریان، راهکاری اســت که خریداران کالاها و خدمات 
می توانند از آن استفاده کنند و پلتفرم آی تی هاب شرایط 
صــدور ســفته را در روش هــای مختلــف بــرای مشــتریان 

کسب وکارهای گوناگون فراهم کرده است.«
سیدی در ادامه توضیح داد: »صدور سفته الکترونیک 
بــرای افزایش تعداد کاربران ســرویس گیرنده بــا توجه  به 
ســهولت در دریافت تســهیلات، بــه درآمدزایی بیشــتر 
کســب وکارها منجــر خواهــد شــد. همچنیــن حفــظ و 
نگهداشت مشتریان به دلیل سهولت در سرویس دهی، 
افزایــش تمرکز بــر رضایت مشــتریان، حــذف چالش ها 
و محدودیت هــای ثبــت ســفته فیزیکــی و اســتعلام آن 
برای شــرکت ها، قابلیت ظهرنویسی، اســتعلام، تسویه 
و ویرایــش جزئیــات ســفته بــا ســامانه های ایجادشــده 
در کشــور و در نهایــت افزایــش کانال هــای ارتباطــی بــا 
سیستم های مشابه برای شرکت ها با هدف توسعه کاری 
از مهم تریــن مزیت های اســتفاده از ســفته الکترونیک 

برای کسب وکارهاست.«

 روش اســتفاده از ســفته الکترونیــک 
آی تی ساز

مدیرعامل آی تی ساز در ادامه با بیان اینکه این سرویس ها 
از دو طریــق به مشــتریان مد نظــر ارائه می شــود، توضیح 
داد: »شرکت آی تی ساز از طریق API یا اپلیکیشن همراه 
هوشــمند، ســرویس ســفته الکترونیــک را به مشــتریان 
ارائه می دهــد. ســفته الکترونیک بــا روش های ذکرشــده 
و بــا امکانــات تلفیقی ماننــد ســرویس های اســتعلامی، 
ســرویس های احراز هویت کاربــران و امضای دیجیتال به 

پذیرندگان ارائه می شود.«
همچنین کلیه کســب وکارهای آنلاین می توانند از طریق 
 API وب ســرویس و )ITHub.ir( اتصــال بــه آی تی هــاب
خدماتی را کــه در ادامــه می آید، دریافت کنند: شــاهکار، 
خدمات الکترونیــک قضایی )ثنــا(، خدمات اســتعلامی 
سازمان ها و دستگاهای اجرایی، خدمات هویتی، خدمات 
وزارت کار و تأمیــن اجتماعــی، خدمــات ناجــی )پلیــس(، 
خدمــات بانکــی و نئوبانک، امضــای دیجیتــال، خدمات 
پرداخــت، ســفته و بــرات الکترونیــک، خدمــات OCR و 
پردازش هوش مصنوعی، احراز هویت بیومتریک، خدمات 
اعتبارســنجی، خدمــات پســت و خدمــات احــراز هویت 

سجام و بازار مالی.

هوش مصنوعی آی تی ساز

 گزارش فصلی رگولاتوری از 
وضعیت فناوری اطلاعات و 

ارتباطات منتشر شد

آهنگکندتوسعه
اینترنتثابت

 گــزارش شــاخص های آمــاری 
بخــش ارتباطــات و فنــاوری 
اطلاعات مربوط به سه ماهه سوم سال 
۱۴0۱ منتشر شــد. این گزارش به خوبی 
نشــان می دهــد که بــا وجــود وعده های 
وزیر ارتباطات مبنی بر توسعه در بخش 
اینترنــت ثابت، همچنــان این رشــد به 
کندی صورت می گیرد و بخش زیادی از 
کاربــران اینترنــت ثابــت که به حــدود ۹ 
میلیون و ۹۹۴ هزار نفر می رسند، هنوز 
از فنــاوری ADSL اســتفاده می کننــد و 
بیشترین سرعتی هم که در اختیار این 
کاربران قرار گرفته، بیشتر از ۱0 مگابایت 
نیست. همچنین این گزارش خلاصه تر 
از گزارش هــای فصلــی دیگــر رگولاتوری 
اســت و در آن دیگــر خبــری از اعــلام 
شاخص های کیفیت پهنای باند کشور 

نیست.

 ایــن گــزارش نشــان می دهــد 
مانند ســال های گذشته رشد 
در بخش مشــترکان پهنای  باند ســیار 
همچنــان بیشــتر از رشــد مشــترکان 
پهنــای بانــد ثابــت اســت و بــا وجــود 
برنامه ها و وعده هــای وزارت ارتباطات 
برای تحــول در بخش اینترنــت ثابت، 
کاربــران بــه دلیــل کیفیــت پاییــن و 
ســرعت نه چنــدان قابــل توجــه در 
اینترنــت ثابــت، از اینترنــت همــراه 

استفاده می کنند.

 طبق ایــن گــزارش در حالی که 
میــزان مشــترکان پهنــای  بانــد 
ســیار در پاییــز ســال جــاری نســبت به 
پاییز سال گذشته )۱۴00( ۱۱.۴۶ درصد 
رشد داشته، در بخش مشترکان پهنای 
 باند ثابت تنها ۱.۷0 درصد رشد نسبت 
به پاییز سال ۱۴00 دیده می شود. با این 
وضعیــت طبیعــی اســت کــه میــزان 
ضریــب نفــوذ پهنــای  بانــد ســیار نیــز 
بیشتر از ثابت باشد. طبق این گزارش، 
ضریب نفود پهنای  باند سیار از ۱0۹.۲۷ 
در پاییز سال ۱۴00 به ۱۲0.۷۸ درصد در 
پاییز ۱۴0۱ رسیده و رشد ۱0.۶۲درصدی 
داشــته اســت. در مقابل ضریــب نفوذ 
پهنای  بانــد ثابت تنهــا بــا 0.۹۳ درصد 
رشــد از ۱۲.۹۶ درصــد در پاییــز ســال 
گذشــته به ۱۳.0۸ درصد در پاییز ســال 

جاری رسیده است.

?????؟؟؟؟؟

عکس:حامدکریمزاده
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کسب وکار
B U S I N E S

»امروز هم اختلال داریم؟« این جمله ای است که هر لحظه 
و هر روز، در گروهی که اکثر مدیران شبکه و فنی اپراتورهای 
ثابت و همراه در آن عضو هســتند از یکدیگر می پرســند و 
پاسخ به آن همیشه مثبت است. اینترنت در بیش از ۱۴۲ 
روز گذشته یا به صورت دقیق تر در چهار ماه و ۲۱ روز گذشته 

پراختلال تر از هر روز دیگری در ایران بوده است.
اینترنتی که به گفته وزیر ارتباطات مانند هواست و نمی توان 
آن را از مردم گرفت، در چهار ماه و ۲۱ روز گذشته بیشترین 
اختــلالات و محدودیت هــا را داشــته و به نظر نمی رســد با 
راه اندازی ســرویس های مخصــوص برای برنامه نویســان و 
گیمر ها و تشکیل لیســت بلندبالا از برخی کسب وکارها، 
نمایندگان مجلس و استادان دانشگاه برای گرفتن اینترنت 

طبقاتی، به شرایط سابق خود برگردد.
هرچند مقامــات وزارت ارتباطــات تا دیگر مدیــران دولتی و 
حاکمیتی محدودیت در دسترسی به اینترنت و اختلال در 

آن را پیوســته رد می کنند و این محدودیت را به 
فیلتر اینســتاگرام و واتس  اپ تقلیل می دهند، 
اما واقعیت و گزارش شرکت های مختلف نشان 
می  دهــد وضعیــت اینترنت بســیار ســیا ه تر از 
چیــزی اســت کــه مقامــات دولتــی آن را نشــان 
می دهند. شرکت ابَر درِاک، سرویس دهنده در 
حوزه خدمــات ابری در گزارشــی کــه روی وبلاگ 
خود منتشــر کرده، نشــان داده که زیرســاخت 
شــبکه داخلــی و اینترنــت بین الملــل کشــور با 
چه مشــکلات و ناپایداری های متناوبــی از آغاز 

محدودیت های اینترنت در ایران؛ یعنی ۳0 شهریور تاکنون 
روبه رو بوده است.

این شرکت در گزارش خود به این موضوع اشاره کرده که در 
طول این مدت شــبکه ابر دراک تحت تأثیــر ناپایداری های 
شــدید قــرار گرفتــه و با وجــود تــلاش بــرای حفــظ کیفیت 
سرویس کاربران ســرویس های ابری، متأسفانه در بیشتر 
مواقع شاهد اختلال در سرویس های ابری خود بوده است.

بــه گفتــه ایــن شــرکت، ایــن اختلال هــا عــلاوه بــر تحمیل 
هزینه های گزاف در بخش پشــتیبانی و نگهداری شــبکه، 
در نهایت نارضایتی کاربران از ســرویس های ابــری را در پی 

داشته است.
مشکلات در ارتباطات SSH، اختلال های دایرکت  ادمین، 
مشــکلات در مســیرهای بین الملــل، مشــکلات موقتــی
IP، دسترســی ناموفق بــه وب ســایت ها از ارائه دهنده های 

 ،IXP اختــلال در ،RDP  متفــاوت، ناپایــداری در ارتباطــات
اختلال در SSL  و TLS و… از جمله شــایع ترین مشکلاتی 

است که ابر دراک در گزارش خود به آن اشاره کرده است.

 وقتی حتی یک ایمیل به سختی باز می شود
اگرچه محدودیت های اینترنت از اواخر شــهریورماه سال 
جــاری شــروع شــده و همچنــان ادامــه دارد، اما آن طــور که 
مدیران و کارشناســان شــبکه به »کارنگ« اعــلام کرده اند، 
ایــن محدودیت هــای اینترنتــی از ابتــدای دی مــاه بیشــتر 
شــده اســت؛ بــه طــوری کــه پروتکل هــای مدیریتــی مانند 
SSH و RDP یــا پروتکل هــای امنیتــی SSL و TLS کــه برای 
نگهداری سرورها ضروری  هستند با اختلال شدیدی روبه رو 
شــده اند تا جایی که کاربــران برای بــاز کردن یــک ایمیل در 
Outlook با مشکل مواجه  شده اند. ازجمله دیگر اختلالات 
و محدودیت هایی که در چند ماه گذشته نسبت به شروع 
محدودیت هــای اینترنــت در ایــران بــه دنبــال 
اعتراض ها، بیشتر مدیران شرکت ها به آن اشاره 
می کنند، اختلال ارتباط روی کلاد فلر به عنوان 
بزرگ ترین ارائه دهنده خدمات است که سرعت 
و امنیت وب ســایت ها را با کاهش محسوسی 
مواجه کرده است.  ابر دراک هم در گزارش اخیر 
خود به مشکلات در این زمینه به ویژه مشکلات 
روی SSH اشــاره کرده اســت. در این گــزارش به 
 SSH صورت مشــخص اشــاره شــده که ارتباط
بــه صــورت معمــول از برخــی ارائه دهنده هــای 
اینترنت به خــارج و از خارج بــه داخل با اختلالاتــی روبه رو 
بوده که این اختلالات از اواسط آبان ماه تا اواسط دی ماه به 
اوج خود رسید و از آن زمان به طور ثابت به یک اختلال روزانه 
در ارتباطات شــبکه تبدیل شــده اســت. آن طور کــه در این 
گزارش آمده، در شرایط نرمال ارتباطات SSH روزها می تواند 
برقرار بماند؛ در صورتی که این ارتباط در موارد بســیاری به 
طور کامل قطع می شود. طبق اطلاعات منتشرشده در این 
گزارش ،با شرایط فعلی حتی در صورت برقراری ارتباط نیز، 
این ارتباطات با تأخیر بسیار زیادی روبه رو بودند. همچنین 
 well-known تجربه هایی از باز نشــدن ســایر پورت هــای
امن ماننــد پورت هــای Remote Desktop و Email  وجود 

داشته است.
ابــر دراک همچنیــن اعــلام کــرده کــه در بعضــی از روزهــا و 
ســاعات، ارتباطات SSH داخل به داخل هم دچار مشکل 

)به صورت عمده در شــبکه اینترنــت موبایل( بوده اســت. 
درنتیجه این مشــکلات، کاربران ســرویس های ســرورهای 
ابری در اتصال به سرویس های خود دچار مشکل شده اند 
و همچنین در اتصال ســرویس های خود به خارج از کشور 
یا اتصال سرویس های خارج از کشور به داخل نیز ناموفق 

بوده اند.

 به نفس افتادن ارتباط با دنیا
اختلال و قطعی اینترنــت در ابتدای بهمن ماه، پــا را فراتر از 
چهار ماه اخیر گذاشت؛ به طوری که اینترنت برای مدت ۱0 
دقیقه به صورت کامل از دسترس خارج شد. در ابتدا مانند 
همیشه شرکت ارتباطات زیرســاخت و وزارت ارتباطات از 
دلیل رخ دادن این اتفاق اظهار بی اطلاعی کردند و در نهایت 
بعد از چند بار پیگیری رسانه های مختلف، شرکت ارتباطات 
زیرساخت در اطلاعیه ای کوتاه ضمن عذرخواهی از مردم، 

اعلام کرد که مشکل پیش آمده رفع شده است.
دلیل این مشــکل تا همین چند هفته گذشــته مشخص 
نبود تا اینکه وزیر ارتباطات در حاشیه یک برنامه خبری در 
پاسخ به سؤال خبرنگاران در مورد دلیل قطعی ۱0دقیقه ای 
اینترنت اعلام کرد که یک حمله سایبری باعث افت سرعت 
اینترنت برای دقایقی شده است. حالا ابر دراک در گزارش 
خود هم به این موضوع اشاره کرده که چگونه این قطعی های 
گاه وبیگاه روی اینترنت و مسیرهای بین المللی باعث افت 
کیفیت سرویس دهی این شرکت شده است. در این مورد در 
گزارش ابر دراک آمده که یکی از انتخاب های محبوب کاربران 
این شرکت برای در اختیار داشتن سرور خارجی، سرورهای 
پاپ سایت های کشور آلمان است. به گفته ابر دراک اخیراً 
اتصال به ســرورهای این کشــور با مشــکلات زیادی روبه رو 
بوده اســت. براســاس اطلاعات این گــزارش ping با تأخیر 
بسیار زیاد و اختلال TLS از جمله مشکلاتی بوده که کاربران 
سرورهای ابری های خارجی؛ مخصوصاً کشور آلمان تجربه 
  IXP کرده اند. این مشکلات عمدتاً از اختلال ها در مسیرهای

موسوم به DIEX نشئت می گیرند.
ایــن گــزارش همچنیــن بــه مشــکل دسترســی بــه برخــی 
وب ســایت ها نیز اشــاره کــرده اســت. طبــق اطلاعــات این 
گزارش، در بازه های زمانی مختلف، وب سایت هایی که سرور 
اصلی آنها در خــارج از کشــور قــرار دارد و از CDN ابر دراک 
استفاده می کنند، در دسترسی کاربران ایرانی به وب سایت 

خود دچار مشکلاتی شده اند. 

????؟؟؟؟

 مشکلاتی که هیچ  وقت 
دلیل آنها کشف نمی شود

کسیپاسخگو
نیست

بَــر دِراک نشــان  ا  گــزارش 
اختلال هــای  می دهــد 
اینترنتی؛ مخصوصــاً در یک ماه اخیر 
روی اپراتورهــای ایرانســل و همــراه اول 
کــه روی تــک IP یــا یــک رنــج IP وجود 
داشــته، باعث ایجــاد مشــکلاتی برای 
ســرویس های کاربران ســرورهای ابری 
شــده اســت. ابــر دراک اعلام کــرده که 
پــس از پیگیری هــای مســتقیم تیــم 
پشــتیبانی با ایــن ارائه دهنده هــا برای 
اکثــر ایــن مشــکلات دلیل مشــخصی 
کشــف نشــد و ایــن اختــلالات پــس از 
چند ســاعت به صورت اتفاقی برطرف 

شده اند. 

 به باور ابر دراک به نظر می رسد 
ایــن مشــکلات بــا ایجــاد و 
پیاده ســازی اســتانداردهای جدیــد از 
ســوی ارائه دهنده هــا که در شــبکه  آنها 
اجرایــی شــده یــا از تأمین کننده هــای 
بالادستی آنها مانند شرکت زیرساخت 
ایجاد شده است. این گزارش همچنین 
بــه مشــکلات دسترســی بــه برخــی 
ســرویس ها و برنامه هــا نیز اشــاره کرده 
اســت. برخــی گزارش هــای کاربــران ابر 
دراک حاکی از مشکلاتی در استفاده از 
ســرویس ها و نرم افزارهــای خارجــی در 

شبکه ابری است.

مثــال مشــکلات در  بــرای   
استفاده از  apt-get،yum  یا 
 DNS در  آدرس  کــردن   lookup
نمونه هایی از مشکلات گزارش شده به 
تیــم پشــتیبانی ابــر دراک اســت. ایــن 
مشــکلات بــه دلیــل ناپایداری هــای 
اینترنــت بین الملل در شــبکه ابر دراک 
گزارش شده اســت. همچنین ابر دراک 
اعــلام کــرده کــه override کــردن 
داده هــای تبادلــی بســتر DNS بــرای 
Forwarder های معروف هم در برخی 
مســیرها مشــاهده شــده کــه از عوامل 
مشــکلات فوق ارزیابی می شود.در این 
گــزارش تأکیــد شــده کــه بیشــترین 
گزارش ها به دنبال اختلال در اتصال به 
ســرورهای ابَــری و از داخــل ســرورهای 
ابَری به ســرویس های مورد نظر کاربران 
گزارش شــده که عموماً با گذشت چند 
ســاعت از پیگیــری، بــه صــورت اتفاقی 
رفع می  شــود و ســپس با گذشت مدت 

زمانی مجدداً تکرار می شود. 

سونیتا 
سراب پور  

info
@karangweekly.ir

اختلال 
ادامه دارد...

نگاهی به وضعیت اینترنت در بیش از چهار ماه گذشته که گزارش ابر دراک نشان می دهد کلیدواژه 
اصلی وضعیت آن چیزی جز »اختلال« نبوده است
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گزارش ويژه
S P E C I A L
R E P O R T

 فرایندهای قانون گذار کند و فرسایشی است

سیدجعفر سیدی
مدیرعامل تحقیق و توسعه ارتباط

محصــولات شــرکت مــا در حــوزه آی فــور زیرســاخت های 
شــبکه را در اختیار قــرار می دهــد؛ چه در بخــش صنعتی و 
چه غیرصنعتی و در دو بخش نوری و الکتریکال و ارتباطات 
بی ســیم. همچنیــن گت وی هــای کارخانــه هوشــمند یــا 
آی آی او تی را می توانیم در اختیار فعالان این حوزه قرار دهیم. 
بیــش از ۳0 ســال اســت کــه با صنعــت و معــادن همــکاری 
داشــته ایم و نیازهــای ایــن حــوزه را به خوبــی می شناســیم. 
زیرســاخت های کارخانه هوشــمند را همراه با مــدل ارزیابی 
تعالی صنعت که شامل ۳0 مدل استاندارد و شناخته شده 
اســت، هم ارائــه می دهیم کــه هر کــدام از ایــن مدل هــا برای 
صنعت مناســب باشــد، انتخــاب می کنیــم و بر اســاس آن 
می توانیــم پروژه هــای تبدیــل صنعــت بــه صنعت چهــار را 
پیاده ســازی کنیم. از آنجا که شرکت ما یک شرکت تحقیق 

و توســعه به شــمار می رود، مهم ترین چالش ما بازار است، 
چراکــه پروژه هــای تحقیــق و توســعه بر اســاس حجم بــازار 
تعریف می شوند و پیش می روند. چیزی که مهم است بیان 
شفاف میزان تقاضا و برآورد اصلی تقاضا از جانب شرکت ها 
می تواند بسیار راهگشا باشد که همین امر نیز می تواند میزان 
ســرمایه  در گردش مورد نیاز را تبیین کند. قاعدتاً شرکت ها 
مجبور هستند برآورد اولیه خودشان و سرمایه گذاری سنگین 
خودشان را انجام دهند، محصول را ارائه دهند و تازه بعد از 
این مراحل اســت که صنایع حاضر به شــنیدن حرف شــان 
خواهند شد. بر این اساس برای شرکت های تحقیق و توسعه 
مانند ما نســبت به شــرکت هایی کــه کار تأمیــن تجهیزات 
انجام می دهند، میزان ســرمایه در گردش بالاتری مورد نیاز 
اســت. با این توضیح به وضوح به کانال های ارتباطی بیشتر 
برای توسعه بازار نیاز داریم و رویدادهایی مانند رویداد دایان 
کمک بزرگی برای ما خواهد بود و البته رسانه های تخصصی 
مانند کارنگ هم در ایجاد این ارتباط بسیار مؤثر خواهند بود، 
چراکه مشکل اصلی بازار ما، معرفی تقاضا و عرضه در حوزه 

صنعت چهار است. 
چالــش دیگر مــا در بحــث قوانین ســازمان تنظیــم مقررات 

رادیویی اســت که مشــکلات اساســی در واردات تجهیزات 
برایمان ایجاد می کند. فرایند ما را بســیار کنــد و هزینه های 
بسیاری را در بخش آزمایشگاهی و تأیید نمونه به ما تحمیل 
می کنــد. در بســیاری از موارد ما از توســعه های مــد نظرمان 
چشم پوشــی می کنیم، چراکه پروســه واردات قطعه جدید 
بسیار طولانی و فرسایشی است. در حوزه های دیگر تنظیم 
مقررات، نیازمند شــرکت های ارزیابی و رگولاتوری هســتیم 
که بتوانند سره را از ناسره تمیز دهند، استانداردها را تدوین 
کنند و هزینه های چندباره تست و بهره برداری را حذف کنند.

 راه سختی در پیش است

امیدرضا اژدری
مدیرعامل شرکت راهکار پویا

شرکت ما حدود هفت سال است فعالیت  خود را آغاز کرده 
است. محصول ما »راهکار هوشمند« نام دارد که حدود دو 

 از فناوری های منسوخ 
انتظار معجزه نداشته 

باشیم

صنایعو
هوشمندسازی

 بیش از هفت ســال است که در 
حــوزه معــدن و فلــزات فعالیــت 
داشته ایم. از مرداد سال قبل تمرکز ویژه ای 
روی پروژه هــای هوشمندســازی صنایــع 
داشته ایم و سبد محصولات جدیدی را بر 
اســاس معمــاری آی فــور کــه منطبــق بــا 
فناوری  های روز دنیاســت، شکل داده ایم. 
ســبد محصــولات مــا دارای ایــن قابلیــت 
اســت کــه کل زنجیــره ارزش صنعــت، از 
بخش معدنی تا انتهای زنجیــره بتواند از 

زیرساخت های ما استفاده کند. 

 اما اگــر بخواهیم بــه چالش های 
حــوزه آی فــور بپردازیــم، بایــد در 
اولین گام این را بپذیریم که 
برنامــه  تغییــر  منطــق 
دیجیتال، توأمــان با تغییر 
ساختار حاکمیتی در سطح 
صنایع بایــد اتفــاق بیفتد. 
چالش  بعدی این است که 
صنایــع معدنــی و فلــزی 
به خاطــر ذات مکانیــکال، 
کمتر بــه مقوله هــای آی تی 
پرداخته انــد و این خصلت 
منحصر به صنایع ایران هم 
نیســت و در سراســر دنیــا ایــن بخــش از 
صنعت جزء آخرین گروهی بوده که درها را 

به حوزه آی تی باز کرده است.

بــه  مربــوط  دیگــر  چالــش   
فرایند های تولیدی است، به این 
معنی که به واسطه استفاده از فناوری های 
نوپدید نمی توانیم انتظار معجزه داشته  
باشیم. بسیاری از فرایندها ناشی از خرید 
تجهیزاتی است که حدود سه دهه از عمر 
آنها گذشــته و در دنیا از رده خارج شــده، 
امــا مــا هنــوز از آنهــا اســتفاده می کنیم. 
به عنــوان مثال کــوره بلنــد که نه بــا اقلیم 
ایران همخوانی دارد و نه نسبت به بهای 
تمام شده اصلاً منطقی است. بخشی از 
این چالش ها حاکمیتی است و دولت باید 
ورود کند و از نــوآوری و نوســازی حمایت 
کند و بخش دیگــر آن هــم فعالیت هایی 
ماننــد رویــداد دایــان اســت کــه انجــام 
می شود تا بتوانند تصویرپردازی متفاوتی 
را بــرای صنعــت ایجــاد کننــد. البتــه 
رویداد هــا زمینــه شــناخت را فراهــم 

می کنند و نه بیشتر. 

POINT OF VIEWدیدگاه

دایان پنجم و انقلاب 
صنعتی چهارم

گزارش ویژه کارنگ از رویداد دایان پنج با عنوان »آی فور«
از زمان جیمز وات تا استیو جابز، جهان تغییرات بسیاری را به خود دیده است. اختراع ماشین بخار گام بلندی بود که جهان را با تغییری غیرقابل باور روبه رو کرد و مفاهیم جدیدی را ایجاد 

کرد. اما کمی بعد، به لطف خدمات دانشمندانی مانند نیکلا تسلا و اختراع موتورهای الکتریکی و گسترش ارتباطات انسانی که گراهام بل چراغ آن را روشن کرد، موجی دیگر از تغییرات به راه 
افتاد و جهان پیراهنی نو از نوآوری ها و ابداعات خارق العاده به تن کرد. اما این پایان کار نبود و دنیا با گسترش کامپیوترها و اینترنت این بار شاهد تغییراتی از جنسی دیگر بود که بیشتر از هر 

تغییر ماقبل خود سرعت داشت و امروز با عبور از این جریان، موج چهارم تغییرات که در حوزه  اینترنت اشیا و هوش مصنوعی و یادگیری ماشین است، بیش از پیش تغییرات شگرف را پدید 
آورده و مفهومی مانند آی فور که مخفف Industry 4.0 است و به انقلاب صنعتی چهارم اشاره دارد، حول این تغییرات شکل گرفته است. در این میان حوزه های مختلف صنعتی کمابیش 

درگیر این موضوع شده اند. ایمینو، مرکز نوآوری سازمان ایمیدرو در پنجمین رویداد دایان به این موضوع پرداخته است که در حاشیه این رویداد با شرکت های ارائه دهنده محصولات 
گفت و گویی در این باره داشتیم و چالش های آی فور در ایران را از نگاه آنها بررسی کردیم.

مهدی 
عرب زاده یکتا 
مدیرارشدکسبوکارهایصنعت

هوشمندفناپزیرساخت
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R E P O R T

جایگاه ایران در انقلاب صنعتی چهارم 
در بخش معدن با سایر کشورها

فاصلهرابایدکمکرد

POINT OF VIEWدیدگاه

 انقلاب های صنعتی گذشته از ماشین 
بخار شروع شد تا امروز تحولات بزرگی را 
رقم زده اســت. انقــلاب صنعتی دوم کــه با ظهور 
ماشــین های الکتریکی و راه آهن و تلگراف شکل 
گرفت، سرعت بیشتری داشت و بعد از آن انقلاب 
دیجیتال با ظهور اینترنت دنیا را تحت تأثیر قرار 
داد. انقــلاب صنعتــی چهــارم بــا بهره منــدی از 
فناوری هایی مانند اینترنت اشیا، اینترنت اشیای 
صنعتی، رایانش ابری و هوش مصنوعی در تمام 
عرصه های زندگی مــا نقش خواهد داشــت و در 
صنعت و فناوری های صنایع معدنی هم باید به 

آن توجه شود. 

 رویداد دایان پنج با عنوان آی فور رویدادی 
در ادامه سلسله رویداد های ایمینو است. 
 ،HSE رویدادهــای قبلــی ایمینــو در حــوزه 
ماشــین آلات، فرآوری و فولاد بوده انــد. با توجه به 
اینکه امروز شاهد فاصله معناداری در استفاده از 
هــوش مصنوعــی و هوشمندســازی معــادن بــا 
کشورهای پیشرو جهان هستیم، در جهت توسعه 
پایدار فعالیت های معدنی، این فاصله باید کاهش 
طــرح  مجــری  به عنــوان  ایمیــدرو  کــه  یابــد 
هوشمندســازی تــلاش دارد با به کارگیــری دانش 
بومی و ظرفیت های علمی و پژوهشــی کشور گام 

مهم و اساسی در این راستا بردارد. 

 بر همین اساس مشوق های بسیاری هم 
بــرای فعــالان ایــن حــوزه در نظــر گرفتــه 
اســت. انقلاب صنعتــی نســل چهارم یــا همان 
آی فور، تمرکز اصلی اش بر هوشمند سازی است و 
این یکی از نیازهای جدی معادن و صنایع معدنی 
ماست. بر اساس این نیاز و در راستای اجرای این 
طــرح، رویــداد دایان پنــج پیرامــون ایــن موضوع 
طراحی شد. با شرکت های نوآور این حوزه ارتباط 
برقرار شد و از بین آنها، پنج شرکت انتخاب شد و 
در ســه بخش جذب ســرمایه گذار، مشــارکت و 
همکاری در ایــن رویداد حاضر شــدند و بــه ارائه 

محصول و خدمات خود پرداختند. 

 متأســفانه در حوزه آی فور شــرکت های 
زیادی فعال نیستند و ایمینو بر اساس 
فهرســتی که از شــرکت های نــوآور حــوزه معادن 
داشت و همچنین استفاده از فهرست هایی که 
معاونــت علمــی و فنــاوری ریاســت جمهــوری و 

صندوق نوآوری و شکوفایی در اختیار ما گذاشت، 
توانســتیم این شــرکت ها را به حضور در رویداد 
دایان دعوت کنیم. این گزینش با حضور مدیران 
تخصصــی ایمیــدرو و متخصصــان بخــش 
خصوصی مانند شــرکت توســعه فنــاوری فولاد 
مبارکــه شــکل گرفــت و ابتــدا از بین ۲0 شــرکت 
۱0 شــرکت رســیدیم و در  پیشــنهادی بــه 
پیش رویداد دایــان این ۱0 شــرکت محصولات و 
خدمات خــود را ارائه دادنــد که داوران بر اســاس 
معیارهایی مانند نوآورانه بودن، بومی پذیر بودن و 
معیــار قابلیــت پیاده ســازی در معــادن ایــران، 
سرانجام پنج شرکت انتخاب شدند که در رویداد 

دایان به ارائه محصولات شان پرداختند. 

 طبق آیین نامه اجرایی که به تازگی تکمیل 
شده و بر اساس ســند های چشم انداز و 
بالادستی که برای ایمینو تعریف کرده ایم، مسیر 

یــک شــرکت نــوآور کــه وارد ایمینو 
می شود، از مرحله گزینش تا خروج 
ترسیم شده و بر اساس مشوق هایی 
اجرایــی  ســند  در  کــه  هــم 
هوشمندسازی ایمیدرو ارائه شده، 
از تمــام شــرکت های فعــال در ایــن 
حوزه ها دعوت می کنیم تا با ما همراه 
شــوند. مهم ترین چالش احتمالی 
که در اجرای این آیین نامه پیش  روی 
خــود می بینیــم، فرهنگ ســازی و 
ترویــج اســت. ایمینــو ترویــج و 

فرهنگ ســازی را رســالت  خــود می دانــد. ایمینــو 
به عنوان چتر حمایتی نوآوران این حوزه می کوشد 
تــا عــلاوه بــر فرهنگ ســازی و ترویــج در حــوزه 
تنظیم گری هم نقش خــود را ایفا کند و مســیر را 
برای نوآوران حــوزه معدن و صنایع معدنی هرچه 
بیشــتر همــوار ســازد. رویکرد ســازمان ایمیــدرو، 
رویکــرد امیدوار کننــده ای اســت و بــا طــرح 
هوشمندسازی، حمایتش را جدی تر کرده است. 
امیدوارم روزی برسد که ما در ایمیدرو و شرکت های 
تابعه و شرکت های بزرگ، بودجه ســالانه نوآوری 
داشــته باشــیم و بتوانیم به عنــوان بودجــه دارای 
ریسک آن را تعریف کنیم تا در اختیار شرکت های 
نوآور قرار گیرد. بودجه ای که حتی بتوان بخشی از 
آن را به صورت بلاعوض در اختیار تیم ها قرار داد و 
امیــدوارم حمایت  از شــرکت ها محدود به شــعار 

سال نباشد و این روند ادامه یابد.

ســال  و نیم از عمر آن می گذرد. عمده فعالیت مــا در فناوری 
اطلاعات و ارتباطات است و در این زمینه تجربه های خوبی 
داشتیم و قراردادهای بزرگی با دولت و وزارتخانه ها بستیم. 
همچنیــن قراردادهایی با شــرکت های بــزرگ خصوصی در 
کارنامه مــا موجــود اســت و علاقه مندیــم در زمینــه صنایع 
معدنی و معدن هم فعالیت کنیم. رویداد دایان این فرصت 
را برای مــا به وجــود مــی آورد تــا بتوانیم با فعــالان ایــن حوزه 
ارتبــاط بگیریــم و محصــولات خــود را بــه آنهــا ارائــه دهیم. 
حمایت سازمان هایی مانند سازمان ایمیدرو از این رویدادها 
مسلماً باعث دلگرمی فعالان بخش خصوصی خواهد بود؛ 
شــرکت هایی ماننــد ما که نــوآور هســتند و محصولــی برای 
ارائه دارند، با امید بیشتری به فعالیت شان ادامه می دهند. 
معدن کاری سطح چهار یا آی فور مبحث بسیار مهمی است 
که با فناوری های روز دنیا گره خورده و به بسترهای هوشمند 
برای رشــد و توســعه نیاز دارد. فرصت ها و تنوع خدماتی که 
در آی فور به وجود می آید، می تواند به موفقیت های جمعی 
در کشــور منجر شــود و باعث می شــود هــم حــوزه صنایع و 
معادن کشــور به رشــد و بهره برداری های بهینه تری دســت 
یابند و هم از طرفی شــرکت هایی که برای اداره ارائه خدمات 
در زمینه صنعت ۴ شکل می گیرند، فضای بسیار مناسبی 
را برای رشد و شــکوفایی خواهند داشت. مسلماً این اتفاق، 
اتفاق بسیار مبارک و میمونی است که سازمان هایی مانند 
ایمیدرو و مجموعه های حمایتی مانند ایمینو در این زمینه 
پیش قدم شــده اند و اهمیــت ایــن موضــوع را درک کرده اند. 
فعالیت در این حوزه ها برای شرکت هایی مانند ما که به جایی 
وابسته نیستند و همیشه سعی کرده اند روی پای خودشان 
بایستند، همواره سخت و طاقت فرسا بوده است و هر وقت 
هم که صحبت از یک محصول نوآورانه می شود، این سختی 
دوچندان است. مسیر ما سختی های بسیار زیادی داشته 
و در حوزه هایــی ماننــد حوزه صنایــع و معدن اعتمادســازی 
کار بسیار سختی است. متأأسفانه بســیاری از فعالان این 
حوزه بــا معدن کاری ســطح چهــار آشــنا نیســتند و کماکان 
معدن کاری به صورت سنتی پیش می رود. بسیاری از معادن 
ما در ســطح دوم معدن کاری هســتند و جهش از ســطح دو 
به ســطح چهار کار بســیار ســخت و پیچیده ای اســت. این 
چالش ها در کنار مشکلات قانونی، فرایندهای بوروکراتیک 
و ســختی در دسترســی به مدیــران، کار را برای شــرکت های 
نوآور بسیار دشــوار می کند و همه اینها دست به دست هم 
می دهند تــا قدم گذاشــتن در ایــن راه با مخاطرات بســیاری 
همراه باشد. امیدواریم مجموعه های حمایتی مانند ایمینو، 
شکاف بین معدن و صنایع معدنی با شرکت های نوآور را کم 
کند و شرکت های نوآور بتوانند انتقال دانش را به صنعت در 

کوتاه ترین زمان و با کمترین هزینه انجام دهند.

 چالش های مشــترک نــوآوران، چالش های 
ما هم هست

محمد رضایی
عضو هيئت مدیره پامیکا

مــا در رویــداد »دایــان ۵« ایــن فرصــت را یافتیم تا پامیــکا را 
معرفی کنیم. پامیکا پلتفــرم ابری مدیریــت یکپارچه کارها 
و ارتباطــات اســت کــه هر کــدام از ایــن کلمــات خــود بیانگر 
بخشی از خدمات ماست. با نگاهی به ۱0 شرکت برتر جهان 
درمی یابیم که استفاده از پلتفرم تا چه حد می تواند به رشد 
سریع شرکت ها کمک کند. پامیکا یک پلتفرم با زیرساخت 
ابری اســت که به شــرکت ها و صنایع معدنی یا هر صنعت 
دیگری کمک می کند تا دغدغه تجهیزات را نداشــته باشد 
و مــا آن هــا را تأمین کنیــم.  موضــوع بعد بحــث یکپارچگی 
است. چالشی که بیشتر شرکت ها و سازمان ها با آن روبه رو 
هستند، عدم یکپارچگی اطلاعات است. خصوصاً شرکت ها 
و سازمان هایی که برای فرایند های خود از نرم افزارهای مختلف 

اســتفاده می کنند، خروجی مناســبی نمی تواننــد دریافت 
کنند و عمدتاً گزارش های آنها دقیق و مناسب نیست. برای 
پاســخ به این نیاز بیش از ۴0 ســرویس طراحی کرده ایم و آن 
را در سازمان ها پیاده می کنیم و ســازمان ها می توانند از این 
سرویس ها اســتفاده کنند و اطلاعات را به صورت یکپارچه 
داشته باشند و بتوانند گزارش های جامعی هم دریافت کنند. 
حدود دو مــاه پیــش در برنامه پیش رویــداد دایــان ۵ حضور 
یافتیم و محصولات و خدمات خــود را بــه داوران ارائه دادیم 
و خوشبختانه از بین شرکت هایی که برای ارائه آمده بودند، 
داوران شرکت ما را انتخاب کردند و ما جزء پنج شرکت راه یافته 
به رویــداد دایان ۵ شــدیم که امــروز در در این رویــداد به ارائه 

محصول و راهکار ابری پامیکا پرداختیم.
مهم ترین چالشی که امروز پیش روی توسعه و رشد شرکت 
وجود دارد، چالشی اســت که تقریباً تمام شرکت های نوآور 
با آن روبه رو هســتند و آن هم بحث زیرســاخت است. عدم 
وجود زیرساخت های پایدار، لطمات فراوانی به شرکت های 
حوزه آی تی می زند؛ فرقی نمی کند که این شرکت ها استارتاپی 
باشند یا شرکت های بالغ. یکی از این زیرساخت ها اینترنت 
است که متأسفانه در ماه های اخیر مشکلات زیادی را برای 
شــرکت های نوآور به وجود آورده اســت. چالــش دیگری که 
شرکت هایی مانند ما که در حوزه آی فور فعال اند، با آن مواجه 
هستند، شبکه سازی است که به کمک رویدادهایی مانند 
دایان و در همکاری با ســازمان ایمیــدرو و حمایت های مرکز 

نوآوری ایمینو امیدواریم این چالش برطرف شود.

 بوروکراسی فرسایشی و بحران نیروی انسانی 

کامران ناپلیان
رئیس هیئت مدیره گوهر پژوهان سپندار

فعالیت هــای مــا به صــورت مطالعاتــی و بیشــتر در زمینــه 
زمین شناســی و نفت و گاز اســت و بــه دعوت ایمینــو با این 
رویداد آشــنا شــدیم. پایه تخصص ما آی تی بود کــه پس از 
همکاری با زمین شناسان، عملاً آی تی و فناوری اطلاعات را در 
خدمت علوم زمین درآوردیم و با توجه به اینکه هسته اصلی 
فعالیت کشــورمان صنعت نفــت و گاز اســت، در این حوزه 
شروع به فعالیت کردیم. پس از آشنایی و ارتباط با ایمینو، به 
ظرفیت های بالای معدن و صنایع معدنی پی بردیم و با توجه 
به نزدیکی فعالیت شرکت با این حوزه در این رویداد شرکت 
کردیم و در داوری پیش رویداد جزء پنج شرکتی انتحاب شدیم 

که در رویداد دایان به ارائه محصول می پردازند. 
چالش هــای متعــددی کــه بــا آن روبــه رو هســتیم از طرفــی 
برمی گــردد بــه ســاز و کار بوروکراتیــک اداری که باعث شــده 
ســاده ترین و پیش پا افتاده تریــن اقدامــات شــکل دهی یک 
کســب و کار بســیار پر هزینــه و وقت گیر باشــد. بــرای اینکه 
بتوانیم در حوزه هایی مانند آی فور پیش قدم شویم، احساس 
می کنم نیاز است قوانین ما به روزرسانی شود و در برخورد با 
شرکت های نوآور و محصولات نوآورانه انعطاف بیشتری را از 

سمت رگولاتور و نهادهای مرتبط شاهد باشیم. 
چالش بعدی مســئله نیروی انســانی اســت. در شــرکت ما 
۳۵ نفر جوان بااســتعداد وجــود دارند و همگی آنهــا زیر ۳0 
سال هستند. انگیزه مالی برای افرادی که سن و سال کمتری 
دارند، یکی از دغدغه هاســت. نیروهــای کار جــوان باید افق 
امیدوارکننده ای را پیش روی خود ببینند و فضای کار را برای 
رشــد مناســب بدانند و از کاری که می کنند لذت ببرند. من 
فکر می کنم در آینده نزدیک با توجه به حجم مهاجرت های 
نیروی کار، مجبور شویم از نیروهایی استفاده کنیم که از سطح 

متوسط پایین ترند. 
فرصتی که دایان فراهم می کند فرصت خوبی است تا رگولاتور 
و قانون گذار دستگاه های حقوقی و مالیاتی و دیگر نهادهایی 
که با حوزه نوآوری در ارتباط هستند هم حضور داشته باشند، 

دغدغه های ما را بشنوند و به ما راهکار ارائه دهند.

سلمان نصر 
مدیرمرکزنوآوریایمینو
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بيلبورد
B I L L B O A R D

نقد و بررسی بیلبوردهای چکنو که قرار است محصول 
جدید بانک صادرات را معرفی کند

آیا این یک تبلیغ 
ماندگار است؟

ایــن روزهــا در ســطح شــهر بیلبوردهای پــروژه جدیــد بانک 
صادرات، یعنی »چکنو« را می بینیم. ایــن پروژه »چک امن 
دیجیتــال« بانــک صــادرات، »چکنو« اســت. چکنــو طبق 
گفته های سید ضیاء ایمانی، مدیرعامل بانک صادرات ایران 
قرار است انقلاب عظیمی در سامانه بانکی ایران ایجاد کند.

چکنو قــرار اســت همــان مزایــا و قوانیــن چک هــای کاغذی 
را رعایــت کند، امــا در عیــن حــال در تولیــد و چــاپ کاغذها 
صرفه جویی کند و با کاهش حضور فیزیکی مشتریان دارای 
چک، به کارمندان بانک اجازه دهد فعالیت های دیگر خود را 

با سرعت بالاتری انجام دهند.
اینکه این سامانه تا چه حد می تواند کارآمد باشد، به میزان 
استفاده کاربران از آن و تلاش برای بهبود دائمی این سامانه 
بستگی دارد. در مورد اول باید ببینیم تبلیغات شهری بانک 
صادرات تا چه حد به بیشتر شدن استفاده از چکنو کمک 
می کند. این سؤالی است که جواب آن را با کمک فعالان حوزه 

تبلیغات خواهیم داد. 

 چکنو در دسته خوب ها
رحمان نقی زاده گرمی،  از کارشناسان حوزه تبلیغات می گوید: 
»چک دیجیتال خوب است یا نه؟ بانک صادرات در اجرای 

این طرح خوب عمل کرده اســت یا نه؟ این پرســش ها را من 
نمی خواهم و نمی توانم پاسخ بدهم. من می توانم کمی درباره 
عملکرد آژانس دیجیتال بلوباکس در طراحی و اجرای بیلبورد 

»چکنو« بگویم.«
او در ادامه درباره پیام این بیلبورد و میزان موفقیتش در انتقال 
این پیام اضافه می کند: »پیام چیست؟ بانک صادرات ایران 
با سرویس چکنو این امکان را در اختیار شما قرار می دهد که 
به  جای دسته چک کاغذی، از چک امن دیجیتال استفاده 
کنید. برای بررســی میزان موفقیت در انتقال یــک پیام - در 
اینجــا ســرویس چکنــو - می تــوان از الگــوی ارتباطــی رومن 
یاکوبسن استفاده کرد. در این نظریه، شش عنصر فرستنده، 
گیرنده، پیام، بافت )موضوع(، تماس )مجرای ارتباط، رسانه( 
و رمز مطرح اند. ساده ترین حالت ارتباط از هماهنگی میان 
فرستنده، پیام و گیرنده ایجاد می شود، اما یک پیام موفق باید 

آن سه عنصر دیگر را نیز در بطن خود داشته باشد.«
نقی زاده می افزاید: »در مثــال مورد بحث ما، بانک صادرات 
فرستنده است، کاربر خدمات بانکی گیرنده و پیام هم امکان 
بهره مندی از خدمات آنلاین چک به جای چک های سنتی. 
آیا این بیلبورد توانسته است پیام فرستنده را به صورت کامل 

به گیرنده آن منتقل کند؟«

درباره کتاب »بی نظمی«

افسانهدهکامه

BOOK ECOMMENDATIONپیشنهاد کتاب

 وقتی کسب وکاری را راه می اندازیم یا در 
شــرکتی مســئول فــروش می شــویم یــا 
بخشــی از مســئولیت بازاریابــی را بــر عهــده 
می گیریــم، خــوب می دانیــم کــه قــرار نیســت 
همیشه همه چیز گل و بلبل باشد و ما در شرایط 
ثابت و پیش بینی پذیر بــه کارمــان ادامه دهیم، 
بلکه مثــل روز برایمان روشــن اســت کــه ممکن 
است یک روز از خواب بیدار شویم و ببینیم دلار 
۱0 برابر شده، بورس سقوط کرده یا اینترنت به کل 
قطع شده است و تمام نقشــه هایی که کشیده 
بودیم، طــی چند ســاعت نابود شــده اند. حفظ 
آرامش در چنین وضعیتی واقعاً سخت است. 
چطور می شــود تمــام اســتراتژی ای را کــه در این 
مدت داشتیم، تغییر دهیم و حتی خیلی زود به 

استراتژی جدیدی برسیم؟ 

 کتــاب »بی نظمــی« نوشــته فیلیپ 
کاتلر و جان ای. کسلیون دقیقاً درباره 
همین بحران و با هــدف حفظ نظم در بی نظمی 
در کار نوشته شده اســت. دنیای این روزهای ما 
عصر تلاطــم اســت. صبــح کــه از خــواب بیدار 
می شــویم، معلوم نیســت چه اتفاقاتــی افتاده 
است. باید با این بحران های ریز و درشت آشنا 
شویم و بیاموزیم که با آنها چطور برخورد کنیم. 
در فصل نخست این کتاب با بسیاری از عوامل 
این تلاطم شدید آشنا خواهیم شد؛ عواملی که 
رویارویی با آنها مستلزم تفکر مجدد برای اتخاذ 
رفتارها و حرکات راهبردی جدیــدی خواهد بود 
که بتوانند در هنجار جدید آســیب پذیری را به 
حداقــل برســانند و بهتریــن اســتفاده را از 

فرصت های ایجادشده ببرند.

یــم چــرا در   در فصــل دوم می آموز
گذشته، یگانه نتیجه اشتباه مدیران و 
رهبران، مانــدن در بحران بود، ولــی امروزه و در 
عصر جدید این اشتباهات نه فقط برای شرکت 
آنان مضُر است، بلکه ممکن است مهُلک نیز 
باشد.در فصل سوم سامانه مدیریت بی نظمی 
معرفی می  شــود که راهی بــرای مدیــران فراهم 
می آورد تــا بتواننــد شــرکت های خــود را از این 
وضعیت نجات دهند و رویکردهایی اساسی را 
بــه شــیوه کاری خــود اضافه کننــد تــا کارکردی 
موفقیت آمیــز داشــته باشــند و رویدادهــای 
جدید اطراف خــود را بهتر از قبــل بفهمند و با 

آنها مواجه شوند.

 در فصــل چهــارم رفتارهــای راهبردی 
جدیدی شــرح داده می شــود کــه برای 
کارکردهای مدیریتی اصلی ضرورت دارند و از 
آنها بــرای بهبود عملکــرد کوتاه مدت ســازمان 
بدون به مخاطره انداختن عملکرد میان مدت 
و بلندمدت آن اســتفاده می شود.فصل پنجم 
نشــان می دهــد شــرکت ها چطــور می تواننــد 
راهبردهای بازاریابی و فروش خــود را در دوران 
تلاطــم تقویت کننــد و زمینــه را بــرای آینده ای 
پایدار و همچنیــن انبوهی از مشــتریان وفادار 
آمــاده ســازند. و در نهایــت در فصــل ششــم 
کــه مدیــران  ارائــه می شــود  راهکارهایــی 
کســب وکارها می تواننــد بــا اســتفاده از آنهــا 
نیازهــای کوتاه مــدت، میان مــدت و بلندمــدت 
کســب وکار خود را به درســتی متــوازن کنند تا 
شرکتی موفق داشته باشند که سال های سال 

پابرجا باشد و به رشد خود ادامه دهد.

عکس:پریاامیرحاجلو



شــــــــــــــمــــــــــــــاره 86
23 بهــــــــــــــــمن 1401
ســــــــــــــــــــــــــــــــال دوم

KARANG

11

مارکتينگ
M A R K E T I N G

به گفته این کارشناس حوزه تبلیغات، در این سرویس ما با 
خدمتی تازه روبه روییم که برای نخستین بار به صورت گسترده 
درباره اش اطلاع رسانی می شود. تازگی این خدمت و ناآشنایی 
آن برای چشــم و گوش مخاطــب، طراح و نویســنده تبلیغ را 
مجبور می کند که با استفاده از رمزهای قابل درک برای گیرنده، 
پیام خود را شفاف کند. او در این باره می گوید: »در این تصویر، 
از عنصر »گوشــی موبایل« بــرای نمایش گــذار از چک های 
کاغذی ســنتی به چک دیجیتال اســتفاده شــده اســت. به  
نظر می آید این المان تکراری و کلیشه ای شده باشد، ولی اگر 
هدف انتقال صریح و سریع پیام باشد، می توان به آن بسنده 
کرد. تأکیدم بر این المان از آن جهت است که بخش بزرگی 
از مسئولیت انتقال پیام بر دوش آن گذاشته شده و در یک 
نگاه، بیش از دوسوم فضا و آن بخش چشم گیر بیلبورد را در 
اختیار دارد. گمان می کنم می شد که خلاقانه تر به این فضای 
نســبتاً بزرگ پرداخت و از عناصــر دیگری برای نشــان دادن 
پیام چکنو بهره جست، ولی همان طور که پیش تر هم گفتم، 
همین تصویر تقابــل چک و تلفن همــراه کفایــت می کند و 
تعریف »خلاقانه تر« نیز از حوصله این مطلب خارج است.« 
او با ذکر این نکته که در فرصتی کوتاه امکان ارائه پیشنهادی 
جایگزین را ندارد و پرداختن به  نقد صرف، بدون پیشــنهاد 
جایگزین را هم دور از اخلاق حرفه ای می داند، می گوید: »نکته 
آخر از تصویر این است که شــباهت رنگ صفحه گوشی با 
رنگ پس زمینه بیلبورد، ممکن است مخاطب سوار بر خودرو 
را در دریافت پیام با دشــواری مواجه کند. این نکته در محل 

تماس های دیگر - به  نظرم - مسئله ای ایجاد نمی کند.«
 نقی زاده معتقد است لوگوی آشنا و نوشته »بانک صادرات 
ایران« گوینده پیام را مشخص می کند و اعتباری مضاعف به 
ایمن بودن پیام مورد بحث می بخشد و از این بیشتر هم نیازی 

به تأکید بر »فرستنده« نیست؛ 
»اینجا »گیرنده« اهمیــت دارد 
و از منظــر الگــوی یاکوبســن، بــا 
»نقــش ترغیبــی« روبه روییــم؛ 
جایــی کــه جهت گیــری پیــام به  
ســوی مخاطب و عنصــر غالب 
در آن »گیرنده« است. اسلوگان 
»گوشــی رو چــک کــن!« ایــن 
موضوع را به ما اطــلاع می دهد؛ 
یک جمله امری دوپهلو که واژگان 
»گوشــی« و »چــک« به ماننــد 
بخش تصویری پیام در آن تکرار 

شده است.« 
او درباره پیام تبلیغاتی بیلبورد چکنو می افزاید: »این اسلوگان 
به نســبت جذاب و ســاده اســت و از ایــن رو شــاید بتــوان از 
تکرار واژه و عناصر تصویری »چک« در یک فضای کوچک 
چشم پوشــی کرد. بلوباکس ریشــه نــام »چکنــو« را ترکیب 
»چک« و »تکنولــوژی« معرفی کرده اســت. در این ترکیب، 
بخش »لوژی« حذف و در نهایت واژه »چکنو« ساخته شده 
است. علاوه  بر این، »چکنو« ترکیب »چک« و »نو« را نیز به  
ذهن متبادر می کند. این ترکیب می تواند بانــک صادرات را 
به عنوان یک بانک پیشرو و علاقه مند به سرویس های به روز 
و نوآورانه در خدمات بانکــی آنلاین معرفی کند. البته بانک 
صادرات ایران برای دستیابی به این جایگاه، رقیبانی دارد که 
پیش از این بانک به خدمات آنلاین بانکی پرداخته اند. با این 
حال، تا جایی که حافظه ام یاری می کند، اولین بار اســت که 
خدمت چک امن دیجیتال )چکاد( در بستری وسیع تبلیغ 

و معرفی می شود.«
او در پایــان می گویــد: »بــرای جمع بنــدی از میــان تبلیغــات 
منتشرشده در ماه های گذشته در بســترهای گوناگون، این 
بیلبــورد بانــک صــادرات را در گــروه خوب هــا قــرار می دهم! 
انتقال پیام در این تبلیغ شفاف و مستقیم است و رگه هایی 
از خلاقیت نیز بر شفافیت آن ضمیمه شــده است. در کل، 
به عنوان یک مخاطب عام و گیرنده پیام، این تبلیغ را کامل و 
اثرگذار می بینم و به عنوان یک کپی رایتر، معتقدم که می شد 

تازگی و جذابیت قالب پیام را حداقل یک پله بالاتر برد.«

 چهار اسلوگان برای یک معرفی محصول؟
آرمــان میرعبدالحــق، مدیــر بازاریابــی »هومــن ژن« معتقد 
است که در نگاه اول شما با یک اپلیکیشن جدید بانکی در 
کنار بی شمار اپلیکیشن بانکی خود مواجه می شوید که در 
صورت استفاده از آن باید جایی برایش در تلفن همراه خود 
باز کنید؛ »امــا برخلاف تمام نشــانه هایی که آگهی به شــما 
می دهد، این یک اپلیکیشن نیســت، بلکه خدمتی جدید 
مبتنی بر سامانه ای جدید در اپلیکیشن همراه بانک بانک 

صادرات است. 
میرعبدالحق  با اشــاره بــه اینکه اگــر از میــزان کارایی این 
خدمت و تغییراتی که در زمینه صدور چک ایجاد می کند 
بگذریم، به چند سؤال اساســی می رسیم، این پرسش ها 
را این گونه مطرح می کند: »آیــا یک خدمت جدید نیاز به 
لوگو دارد؟ آیا یک خدمت جدید برخــلاف نام گذاری های 
مرسوم قبلی )مثلاً سامانه صیاد که مخفف سامانه صدور 
یکپارچــه دســته چک اســت( نیاز به اســمی خــلاق دارد؟ 
آیا مثــل قبل همان چــکاد که مخفــف ســامانه چک امن 
دیجیتال اســت بــرای نام گذاری ایــن خدمت مناســب تر 
نبود؟ آیا برای معرفی یک خدمت نیاز به نوشتن تگ لاین 
و سه اســلوگان )چکنو، بعُد چهارم خدمات؛ چکنو، چک 
امن دیجیتــال بانک صــادرات ایران؛ گوشــی رو چک کن؛ 
بانــک صــادرات، در خدمت مــردم ایــران( روی یــک طرح 

وجود داشت؟«
او پاســخ به این ســؤالات را »خیر« می داند و می افزاید: 
»آگهی ای که قطعاً بنا داشته خدمتی را معرفی کند، در 
همان یک وظیفه خــود ضعیف عمــل کرده و بــا در نظر 
نگرفتن موتیف های معرفی خدمت، به راحتی )شاید به 
سختی، همانند موقعی که شما تمام سؤالات یک آزمون 
را بخواهیــد منفــی  تســتی 
بزنید( شکست خورده است. 
البته همچنان جای امیدواری 
هست که تصویر موضوعاتی 
مانند بانک صــادرات، چک و 
دیجیتالی بودن را به مخاطب 
می رســاند و همیــن می توانــد 
کمــک کند تــا بانک صــادرات 
جایــگاه اول چــک دیجیتــال 
را در ذهــن مخاطــب کســب 

کند.«
به گفته وی، اشتباهات این آگهی 
بیشتر ناشی از سفارش غلط به 
طراح یا طراحان آگهی است و در واقع فاحش ترین اشتباهات 
را واحــد روابــط عمومــی و تبلیغــات بانــک و مشــاوران آنهــا 
انجام داده  اند. اشــتباهاتی که از آنها پیش از این یاد کردیم؛ 

اشتباهاتی از جنس استراتژی مارکتینگ.
میرعبدالحق می گوید: »بهتر بود در آگهی یادشده تنها از 
یک اســلوگان توضیحــی مانند »چک دیجیتــال، خدمت 
جدید بانک صــادرات ایران« در کنار طرحی گویا اســتفاده 
می شد و در ادامه برخلاف حال حاضر که با جست وجوی 
چکنو در صفحه اول به ســایت بانک صادرات ارجاع داده 
نمی شــود و با حجــم عظیمــی از مقــالات تکــراری، گنگ و 
بدخــوان که ســفارش واحــد روابــط عمومــی بودنــد روبه رو 
می شوید، بهتر بود با کمی کار روی پروسه بهینه سازی برای 
موتورهــای جســت وجو به لندینــگ مختص بــه محصول 

ارجاع داده شوید.«
او با تأکید بر اینکه اگر تبلیغات جدید بانک صادرات در این 
زمینه ادامه نداشته باشد یا سایر برندهای رقیب تبلیغاتی با 
خدمات مشابه را در دو ماه آینده اکران کنند، همین جایگاه 
انــدک کسب شــده نیــز از دســت خواهــد رفــت، می گویــد: 
»همانند تمــام اولین هــای دیگر که بــه جز اولین بــودن هیچ 
مزیتی نداشتند، این هم به فراموشی سپرده خواهد شد. باید 
منتظر بود و دید که بانک صادرات برای چکنو تبلیغات دیگری 
در نظــر دارد یا با همیــن تبلیغ می تواند بــه آنچه می خواهد 

برسد.«

 رویکرد خلاقانه فری واتر هم سود به جیب این استارتاپ واریز 
کرده و هم بودجه ای برای حل مشکلی جهانی فراهم کرده است 

 کسبسودازعرضهآبرایگان

INTRODUCTIONمعرفی

باورتــان می شــود کســب وکاری آب رایــگان بــه 
دست مردم برساند و کلی هم سود کند؟ آن قدر 
کــه بتوانــد بخشــی از ســودش را صــرف حفــر 
چاه برای نیازمنــدان کند؟ باورتان می شــود این 
کسب وکار با آب شروع کرده باشد و بخواهد در 
ادامه، کالاهای بیشتری را رایگان به دست مردم 
برساند و سود کند و از ســودش کار خیریه ای را 

هم سروسامان دهد؟
 )Free Water( »باورتان بشود یا نه، »فری واتر

این روزها دقیقاً همین کار را می کند!
فری واتر می گوید: »آب باید رایگان باشــد. پس 
چرا برای نوشــیدن آن پول می دهیم؟« این برند 
سعی می کند به شیوه بسیار خلاقانه ای به این 
ســؤال پاســخ دهد. در واقع جــواب ایــن برند به 
سؤال این است: »چون داریم اشتباه می کنیم. 
حالا ما آمده ایم و می خواهیم جلوی این اشتباه 
را بگیریم. فکر می کنید نمی شود؟ خب اشتباه 
می کنید، چون تازه این اول کار است. ما نه تنها 
آب، بلکه ســایر محصولات را در سراسر جهان 

رایگان می کنیم!«

  چطور؟ 
این برند از بسته بندی محصولش برای 
تبلیغات اســتفاده می کند! در واقــع پاکت های 
آلومینیومــی و بطری هــای فلــزی آب مانند یک 
فضــای تبلیغاتــی بــه برندهــای دیگــر فروختــه 
می شــود. تبلیغات هر برنــد به شــرط پرداخت 
هزینــه روی پاکت هــا یــا بطری هــای آب رایــگان 
قرار می گیرند و به دســت مردم می رســند. برند 
فری واتر با هزینــه  این تبلیغات هــم هزینه آب 
مرغوب چشمه های طبیعی را پرداخت می کند، 
هم هزینه تهیه، بسته بندی، توزیع و... را و هم 
ســود می کند. آن قدری که از سود هر بطری آب 
رایــگان، ۱0 ســنت را در راســتای حفر چــاه برای 
افراد نیازمند کنار می گذارد. همه اینها را انجام 
می دهد، بدون اینکه بر اصل اساسی و اولیه اش 

خدشه ای وارد شود: »آب باید رایگان باشد!«
بله، به همین راحتی، به همین خلاقی!

این شرکت می گوید فری واتر تنها آغاز راه است 
و آب اولیــن محصــول ســوپرمارکت های رایگان 
آینــده آنهاســت. آنهــا قــرار اســت محصولات 
دیگــری را هــم رایــگان کننــد و هــر محصــول 
رایــگان جدیدی که معرفی می کنند، به شــکلی 
معنادار به هدف خیریه ای نیــز کمک کند. این 
اســتارتاپ خلاق و پیشــگام، به ســرعت به یک 
پدیده بین المللی تبدیل شــده کــه باعث جلب 
توجه برندها، سرمایه گذاران و مصرف کنندگان 
بسیاری در سراسر جهان شده است. برندها و 
سرمایه گذاران با تبلیغ محصول خود در فضای 
تبلیغاتــی فری واتــر می توانند با یــک تیر، چند 
نشــان بزننــد؛ اول از همــه اینکه فضــای تبلیغ 
متفاوتی را تجربه می کننــد و همچنین در کنار 
پروژه  خلاقانــه ای مانند فری واتر بر ســر زبان ها 
می افتند و همزمان می توانند به مشتریان خود 
بگویند مسئولیت اجتماعی شان را با مشارکت 

در یک کار خیریه انجام داده اند.
فــری واتــر قبــلاً دو پــروژه آب را در کنیا بــا توزیع 
آب چشــمه رایــگان در ایــالات متحــده تأمیــن 
مالــی کــرده اســت. کلیفــوردز، بنیان گــذار ایــن 
اســتارتاپ می گویــد: »اســتارتاپ مــا بــا توزیــع 
آزادانه کالاهایی با قیمت های منفی که سودآور 
هستند، سرمایه داری را تحت تأثیر قرار می دهد. 
ما به برندها کمک می کنیم تا به مخاطبان مورد 
نظر خود برسند، کالاهای باکیفیت را به صورت 
رایگان در اختیار مصرف کنندگان قرار می دهیم 
و برای حل مسائل جهانی بدون استفاده از یک 
پنی از پــول مالیات دهندگان، بــه خیریه کمک 

مالی می کنیم.«
فری واتــر می گوید که آنهــا فقط بــه ۱0 درصد از 
آمریکایی ها نیاز دارند تا با انتخاب آنها، بحران 
جهانــی آب را برای همیشــه حل کننــد! به نظر 
بلندپــروازی می آید، اما تــا همین  جــای کار هم 
این برنــد بیشــتر از تخیل مــا و خیلی هــا پیش 
رفته و دوســت دارم فکر کنم آنهــا می توانند به 
هرچه می خواهند برســند، چون هــم خلاق اند 

و هم مهربان.

 بلوباکس ریشه نام 
»چکنو« را ترکیب 

»چک« و »تکنولوژی« 
معرفی کرده است.  

بخش »لوژی« حذف و 
در نهایت واژه »چکنو« 

ساخته شده است
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گفت وگو با سحر پرندوار، هم بنیان گذار »ایواسا« که 
می گوید می توانند قفل بازار پزشکی از راه دور را باز کنند

راهکار ایواسا
در بازار  مبهم تله مدیسن

 استارتاپ لیتوانیایی
 3.5 میلیون یورو سرمایه  

جذب کرد

هوشمصنوعی
برایتصاویرپزشکی
اســتارتاپ پزشــکی Oxipit AI مســتقر 
از  یــورو  میلیــون   ۳.۵ ویلنیــوس  در 
صنــدوق  تایوانیاکپیتــال ســرمایه جــذب 
کــرده اســت. ایــن اســتارتاپ ابزارهــای 
هــوش مصنوعــی بــرای تصویربــرداری 
پزشــکی جهانــی ایجــاد می کنــد. ایــن 
بودجــه بــه شــرکت کمــک می کنــد رشــد 
خــود را ســرعت بخشــد و از هم تیمی ها و 
مشــتریان جدید اســتقبال کند. در سال 
۲0۱۹، ایــن اســتارتاپ ۱.۷ میلیــون یــورو 
سرمایه اولیه را از پرکتیکاکپیتال، صندوق 
»کوینوســتیکینیس« و ســرمایه گذاران 
فرشــته دریافــت کــرد کــه در آن زمــان 
بزرگ ترین سرمایه گذاری برای راه حل های 
هــوش مصنوعــی پزشــکی در کشــورهای 
حوزه بالتیک بــود.  Oxipit AIقصــد دارد 
در آینده نزدیک ۴.۸ میلیون یورو اضافی 
از ســرمایه گذاران فعلی خود جــذب کند. 
این استارتاپ در ســال ۲0۱۷ توسط تیمی 
متشکل از شش دانشمند با پیشینه های 
مختلف علمی تأسیس شد. این تیم دارای 
برندگان چند بار رقابــت کاگل، همچنین 
اعضایی با سابقه اثبات شده در برنامه های 
کاربــردی جهانی هــوش مصنوعــی و علم 

داده است. 
 Oxipit AI یــک نرم افــزار تصویــری 
کامپیوتــری، مخصــوص اســتفاده در 
تصویربرداری پزشکی است. این شرکت با 
تیمی از دانشمندان داده و پزشکان برنده 
جوایز متعــدد، قصد دارد پیشــرفت های 
خلاقانه هوش مصنوعی/یادگیری عمیق 
را در عملکــرد بالینی روزمــره معرفی کند. 
ایــن اســتارتاپ توســعه دهنده مجموعــه 
نرم افزارهای رادیولوژی با هوش مصنوعی 
چســت آی اســت. تشــخیص و گــزارش 
خودکار مبتنی بر هوش مصنوعی توسط 
چســت آی، رادیولوژیســت ها را قــادر 
می سازد بهره وری خود را بهبود بخشند، 
میــزان خطــا را کاهــش دهنــد، یافته های 
ثانویه نادیده گرفته شده را کشف کنند و به 
کمبود و حجم کاری روزافزون متخصصان 

رادیولوژی رسیدگی کنند.

INVESTMENTسرمایه گذاری
I N T E R V I E W

 لطفاً درباره ایواسا برایمان بگویید. تیم 
ایواســا چگونــه شــکل گرفــت؟ اعضــای تیم چه 
کســانی هســتند و ایواســا چــه هدفــی را دنبــال 

می کند؟
اعضای تیم ما عبارت اند از: زهرا روشن، کارشناس ارشد 
مهندسی  پزشــکی از دانشــگاه امیرکبیر که مدیرعامل 
تیم است؛ پریا داودی، کارشناس ارشد برق که در حوزه
AI  کار می کند و به  خاطر علاقه  اش به حوزه سلامت، در 
حیطه تصاویر پزشــکی فعالیت دارد؛ ســجاد سلطانی 
که دانشجوی کامپیوتر و توسعه دهنده تیم مان است و 
من.  هر چهار عضو، هم بنیان گذار هستیم، ولی سهام و 
سرمایه اصلی برای خانم داودی و خانم روشن است. به 
 دلیل هدف مشترکی که داشتیم، این استارتاپ را به راه 
انداختیم. سعی ما در بهبود زندگی است و می خواهیم 
درمان را به  ســمت پیشــگیری ببریم. نام اســتارتاپ ما 
ایواسا و به  معنی »مثل مادر« است. ایوا به لاتین یعنی 
حوا که مادر بشــر شــناخته می شــود و ســا هم در زبان 

فارسی، پسوند شباهت است.

 ایواسا دقیقاً چکار می کند؟
ما در حوزه ســلامت دیجیتال فعالیت داریم و از طریق 
ضبط یک ویدئوی ۳0 ثانیه ای با دوربین گوشی همراه، 
علائــم حیاتــی بیمــار را اندازه گیــری می کنیــم کــه ایــن 
ســنجش به وســیله هــوش مصنوعــی انجام می شــود. 
علائم حیاتی ای که در حال حاضر می توانیم اندازه گیری 
کنیم، شامل ضربان قلب، سطح اکسیژن و نرخ تنفس 
اســت. ایــن فعالیــت از طریــق دیپ لرنینــگ )یادگیری 
عمیق( و ایمیــج پروسســینگ )پردازش تصویــر( انجام 
می شــود. در حــال حاضــر نرم افــزاری داریــم کــه بــرای 
دموی محصول است و قصد داریم از طریق بازار B وارد 
بشویم. شکل ورود به بازار ماB۲B  است و می خواهیم 
از طریق SDK  )کیت توســعه نرم افزار( با تله مدیسن ها 
و ســایر فعالان حوزه ســلامت دیجیتال مرتبط و ادغام 

شویم. 

همه گیری کووید 1۹ فارغ از مصیبت هایی که به بار آورد، 
موتور محرک بازارهای متنوعی شد که یکی از این بازارها، 
»تله مدیسن« یا پزشکی از راه دور بود. وضعیت قرنطینه 

و اضافه بار شدید روی بیمارستان ها و مراکز پزشکی در 
سراسر دنیا باعث شد این مفهوم بیش از پیش در کنار 

دیگر شیوه های درمانی جای خود را باز کند و به خاطر رشد 
سریعش توانست توجه سرمایه گذاران زیادی را به این 

حوزه جلب کند.
 تلاقی علوم مختلف حول این مفهوم هم منجر به 

شکل گیری خدمات و محصولات متنوع و نوآورانه بسیاری 
شد. در این گفت وگو به سراغ یکی از محصولات نوآورانه 
رفتیم که با به کارگیری هوش مصنوعی و پردازش تصویر 

سعی دارد خلاء تشخیص از راه دور را پر کند. سحر پرندوار 
یکی از چهار هم بنیان گذار استارتاپ ایواسا است. او 

فارغ التحصیل رشته مدیریت اجرایی از دانشگاه شهید 
بهشتی است و ایواسا اولین تجربه کاری اش در راه اندازی 

کسب وکارهای نوآور است. 
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 ایــده ایواســا و هســته تیــم طــی چــه 
فرآیندی و چطور شکل گرفت؟

حدود یک ســال پیش بود که دیجی  نکست یک کمپ 
اســتارتاپی تشــکیل داد. در این کمپ، افــراد مختلفی 
شــرکت می کننــد و گروه بندی هــای گوناگونــی شــکل 
می گیرد که اشــخاص با توجه به علاقه مندی های خود 
و ایده ای که دارند، با هم آشــنا می شوند. تیم حاضر در 
این کمپ با هم آشــنا شــدند و بر اســاس علاقه و هدف 

مشترکی که داشتند، به این ایده ورود کردند.
زهرا روشــن و پریا داودی در حوزه هوش مصنوعی، من 
در حوزه بیزینس و آقای ســجاد ســلطانی نیــز به عنوان 
توســعه دهنده، این تیم چهارنفره را شــکل دادیم. ایده 
اصلی به دلیل علاقه مندی به حوزه ســلامت دیجیتال، 
اهمیــت بــازار کشــوری و جهانــی و پیشــینه پزشــکی  

کسانی که در ابتدا گروه را تشکیل دادند، مطرح شد.
مشــابه ایــن فعالیــت را اســتارتاپی بــه  نــام »بینــاه« از 
ســال ۲0۱۴ در رژیم اســرائیل انجام می دهد که بســیار 
موفق بــوده و نتایج خوبــی گرفته و دلیل ایــن توفیق این 
اســت که مشکل را درســت شناســایی کرده و توانسته 
شکافی را که در ســلامت دیجیتال وجود دارد، پر کند. 
این ســرویس بیشــتر با بیمه کار می کند و بــا تهیه یک 
پلن شخصی، سطح بیمه و خطری را که برای بیمه دارد، 
مشــخص می کند. علاوه بر بنچ مارک بیناه، یکی دیگر 
از بنچ مارک های مهم ما »فیبری چک« از کشور بلژیک 
اســت. فیبری چک، فقط آریتمی قلب و بیمــاری AF را 
تشــخیص می دهد که یک بیمــاری خامــوش و معمولاً 
مادرزادی است و ما نیز در نظر داریم در مسیر توسعه، 

این خدمت را ارائه دهیم.

 آیــا تاکنــون 
موفق به جذب سرمایه  
و خدمات شــتاب دهی 

شده اید؟
رانــد اول ســرمایه گذاری ما از 
طریق هلثیو و دیجی  نکســت 
انجام شــد کــه هم از ســرمایه 
آنها و هــم از منتورینگ شــان 
اســتفاده می کنیم که در کنار 
سرمایه، این منتورینگ خیلی 
بــه مــا کمــک کــرده اســت. به 
کســانی که بدون تجربه قبلی 

و به تازگــی می خواهنــد وارد فضــای اســتارتاپی شــوند، 
پیشــنهاد می کنم حتماً بــا حمایت یک شــتاب دهنده 
وارد بــازار شــوند، زیــرا فقــط بحــث مالــی کمک کننــده 
نیســت و منتورینگ، مســیر را خیلــی همــوار می کند. 
تیم ما در دیجی نکســت مستقر اســت و فضای کار ما 

اشتراکی است. 

 از تجربــه فعالیــت در فضــای کار 
اشتراکی برایمان بگویید. آیا این شکل از فضای 

کار به شما کمک کرده است؟
راه انــدازی اســتارتاپ در ایــران بــا مشــکلات بســیاری 
روبه روســت. بر اســاس تجربه ای که به دســت آوردیم، 
فضای کار اشــتراکی سبب می شــود با دوســتانی آشنا 
بشــویم که هم هزینه هــای اضافه را به شــرکت تحمیل 
نمی کنــد و هــم تجربــه همــکاری بــا همــه آنهــا فراهــم 
می شــود. فکــر می کنــم بــرای کار کــردن در این ســطح و 
ورود به حوزه اســتارتاپی بهترین گزینه، کار اشتراکی با 
افراد مناسب اســت که هم تجربه های مشترک داشته 
باشند و هم تفاوت فعالیت های ما باعث شود چیزهای 
بیشــتری بیاموزیــم. تنها عیــب فضــای کار اشــتراکی، 
شــلوغی بیــش از اندازه اســت کــه گاهــی اوقــات پیش 
می آید. هرچند این شلوغی یک مزیت به شمار می رود، 
ولی گاه نیاز به فضای آرام تری داشــتیم که در دسترس 

ما نبوده است. 
 شــما بــا دیجی نکســت فعالیت تان را 
شروع کردید و سپس از خدمات هلثیو بهره مند 
شدید. کمی هم درباره همکاری با هلثیو برایمان 
بگویید. این همکاری از کجا و چگونه شروع شد؟

در دمــودی دیجی نکســت کــه پایــان بوت کمــپ برگــزار 
می شــود، ســرمایه گذارهای مختلفــی از شــرکت های 
گوناگــون حضور دارنــد و با توجــه به نگاهی کــه به طرح 
و ایــده دارنــد، پیشــنهاد همــکاری می دهنــد. مــا از 
شــرکت های مختلــف و ســرمایه گذاران متفــاوت بــرای 
همــکاری پیشــنهاد داشــتیم و بــا منتورینگــی کــه از 
بیزینــس گرفتیم و بررســی های تیــم، بهتریــن گزینه را 

انتخاب کردیم. 
برای ما بهترین گزینه این بود که علاوه  بر شتاب دهنده 
عمومی ای که ما را پشــتیبانی می کرد، شتاب دهنده ای 
انتخاب کنیم که به طــور اختصاصی در حوزه ســلامت 

فعالیت دارد. 
منتورینگی کــه هلثیو به ما می دهــد و حمایت هایی که 
از ما می کنــد و تجربه ای کــه دارد، مســتقیماً در جهت 
کاری است که ما انجام می دهیم و همین موضوع باعث 

تسهیل روند کار ما می شود. 
استارتاپ های تحت حمایت هلثیو، تجربه های موفقی 
از همــکاری با ایــن شــتاب دهنده داشــته اند  و هلثیو در 
مواجهه با مشــکلات فعلی یکی از شــتاب دهنده هایی 
اســت که همــکاری با شــرکت های دیگــر را حفــظ کرده 
اســت. ما هم در این شرایط به چنین شــتاب دهنده ای 
نیــاز داریــم و حدود شــش ماه اســت کــه ایــن همکاری 
بــر  عــلاوه  و  گرفتــه  شــکل 
منتورینــگ و ســرمایه گذاری 
در شبکه ســازی مــا نقــش 

مهمی دارد.

 ایــن روزهــا در مورد 
یــاد  ز مصنوعــی  هــوش 
می شنویم. به نظر شما آینده 
تیــم و محصــول شــما چــه 
خواهد بــود؟ چــه فرصت ها و 
چالش هایی را پیش روی خود 

می بینید؟
بــازار ســلامت دیجیتــال در 
دنیــا، بــازار بســیار جدیــدی 
اســت که به ســرعت در حال رشــد اســت. ما با هدف و 
چشــم اندازی که در دنیا وجود دارد، همســو هســتیم، 
ولی تفــاوت عمده ای در ایــران وجــود دارد. از اختلالات 
اینترنــت گرفته تا مشــکلات حاکمیــت، موانعی وجود 
دارد کــه رســیدن بــه اســتانداردهای مــورد نیــاز و رشــد 
ســلامت دیجیتــال را در کشــور مختــل می کنــد. آمــار 
نشــان می دهد کــه دنیا به  ســوی آنلاین شــدن خدمات 
پزشــکی پیــش مــی رود و کرونــا ایــن فراینــد را تســهیل 
کرده؛ ولی عملاً ایــن اتفاق بــدون اعتمادســازی در بین 
مردم بــه وجــود نمی آید و این پرســش مطرح اســت که 
آیا پزشک می تواند دقت تشخیص را در ویزیت آنلاین 
داشته باشد یا خیر؟! همین موضوع و اختلالات شدید 
اینترنتی، باعث شده درصد ناچیزی از ویزیت آنلاین را 
نسبت به ویزیت حضوری داشته باشیم. این پیش نیاز 
برای ایواســا وجود دارد، چون قرار اســت سیســتم های 

آنلاین را بهینه کند. 
هدف ما این است که ابزار کمک تشخیصی برای پزشک 
باشــیم و قفل این مارکت را باز کنیم تا قشرهای بیشتر 
بــا هزینه کمتــر و دسترســی آســان تر بتوانند از ایواســا 
استفاده کنند، ولی وقتی این پیش نیاز آسیب می بیند، 
مســیر بســته می شــود و اصلاً بــه فراینــد بهبودســازی 

نمی رسد!
طــرح راهــکار ایواســا بــرای افــرادی کــه بــا آنهــا مذاکــره 

می کردیم، بســیار جالب بــود. چون در ســطحی بودند 
کــه به راحتــی درک می کردنــد اســتارتاپ ما چــه هدفی 
را دنبــال می کند و چــه مزیت هــا و خدمــات نوآورانه ای 
ارائه می دهد، ولــی برای آنها این پرســش مطرح بود که 
آیا در ایــران این پذیــرش از ســوی بیمار و کادر پزشــکی 
که قرار اســت از این فناوری اســتفاده کند، وجــود دارد 
یا خیر؟ مشکل به ارزش های خدمات ما بازنمی گردد و 
بیشتر این علامت سؤال وجود دارد که هوش مصنوعی 
در ایــران تا چه حد رشــد کــرده و عموم مردم تــا چه حد 
اهمیت آن را درک کرده اند. در واقع مشکل ما در بستر 
فرهنگی کشور ریشــه دارد، وگرنه ابزار خاصی هم نیاز 
نداریم و با یک گوشی می شــود از این فناوری بهره برد، 
ولی رســاندن باور عمومی بــه اینکه از طریق یک ســری 
الگوریتم هــا و ســیگنال های نــوری، بیماری تشــخیص 

داده می شود، مشکل است.
 

 مهم تریــن چالش هــای کســب وکاری 
چون شما در فضای سلامت کشور چیست؟

یکی از چالش های ما این اســت که تســت محصولات 
در حوزه هوش مصنوعــی زمان زیادی می گیــرد و وقتی 
ایــن محصــول در حــوزه مدیــکال باشــد، دوره تســت 
بسیار طولانی تر می شــود و حتماً باید موارد مطالعاتی 
زیادی وجود داشته باشد که صحت عملکرد محصول 
را تأییــد کنــد. کاری کــه مــا انجــام می دهیــم این اســت 
که دیتاســت های جمع آوری شــده را از طریــق ابزارهای 

بیمارستانی تست می کنیم. 
ابزارهایی کــه در بیمارســتان موجــود اســت و بیمارانی 
کــه بــا شــرایط مختلــف مراجعــه می کننــد، دیتاهــای 
زیادی بــه ما می دهند و اساســاً بــرای یادگیری ماشــین 
و دیپ لرنینــگ باید دیتاهای خیلی زیــادی را از همه جا 
داشــته باشــیم تا فراینــد اندازه گیری هــوش مصنوعی 
به دقت بالایی برســد و با توجه به حساســیتی که روی 
کیفیت و اهمیت خدمات پزشکی و سلامت به صورت 
عمومی وجــود دارد، مجبور هســتیم دیتاســت هایمان 
را تــا میــزان حداکثــری افزایــش دهیــم و دوره تســت 
محصول مان را به کمک دستگاه های پیشرفته آی سی یو 
کامل کنیــم کــه در حــال حاضــر الگوریتم هایمــان را به 
استاندارد تعریف شده رسانده ایم و می توانیم برای ورود 

به بازار اقدام کنیم.
بــرای گرفتــن مجــوز ورود بــه بیمارســتان و اســتفاده از 
دســتگاه های پیشــرفته بیمارســتانی مســیر طولانــی و 
دشــواری را طــی کردیــم و از هــر بیمــار به صــورت فردی 
اجازه گرفتیم تــا ویدئویــی از او ضبط کنیــم و اطلاعاتی 
را که دســتگاه از تســت بیمار ثبــت می کنــد، در اختیار 
داشــته باشــیم و یکایک دیتاها را با هم مقایســه کنیم 
تا در نهایت الگوریتم مان را بهبود ببخشیم. چیزی که 
امیدوارم اتفاق بیفتد این اســت که درمان را به  ســمت 

پیشگیری ببریم. 
آمــار قابل ملاحظــه ای وجــود دارد کــه مربــوط بــه 
بیماری هــای قلبــی اســت. یک ســوم جمعیــت کشــور 
ریســک ابتلا بــه بیماری های قلبــی دارند و بــا اختلاف، 
ایــن عامــل اولیــن علــت فــوت ناشــی از بیماری اســت. 
اگــر بتوانیــم مســیری را در اختیــار افــراد قــرار بدهیــم 
کــه راحت تــر از شــرایط خودشــان آگاه شــوند و اگــر 
فرهنگ ســازی در این زمینــه انجام شــود، مــردم از این 
خدمات اســتفاده خواهند کــرد؛ با این شــرط که زمینه 

فراهم شود! 
بــا وضعیــت اینترنتــی کــه مــا در حــال حاضــر داریــم، 
حتی اگر دقت کار ایواســا از دســتگاه های بیمارستانی 
بیشــتر شــود، بیمار اصلاً نمی توانــد به مرحلــه ویزیت 
آنلاین و پیگیری شــرایط جسمی اش دســت پیدا کند. 
این مشــکلات وجود دارد و درســتش این بــود که من و 
دوســتانم دغدغه چنین چیزی را نداشته باشیم، چون 

اصلًا چیزی نیست که ما بخواهیم برطرف کنیم. 

TRENDروند

 هوش مصنوعی چگونه 
بستر عادلانه سلامت را 

ایجاد می کند؟

دستیارانپزشکیاز
جنسصفرویک

 AI استفاده از هوش مصنوعی یا 
به ســرعت در زمینــه پزشــکی و 
به ویژه در تشــخیص و مدیریت درمان در 
حــال رشــد اســت. تــا بــه امــروز طیــف 
گســترده ای از تحقیقــات در مــورد ایــن 
موضوع انجام شــده که هــوش مصنوعی 
چگونــه می توانــد بــه تصمیم گیری هــای 
بالینی کمــک کــرده و قضاوت پزشــکان را 
تقویت کند. تشخیص دقیق، یک جنبه 
اساســی از سیســتم های مراقبت هــای 
بهداشتی جهانی است. در ایالات متحده 
تقریبــاً پنــج درصــد از بیمــاران ســرپایی 
تشخیص نادرســت دریافت می کنند که 
خطاها به ویژه برای شــرایط پزشکی جدی 
رایج است و خطر آسیب جدی به بیمار را 

به همراه دارد. 

 در ســال های اخیــر، هــوش 
مصنوعــی و یادگیری ماشــینی 
به عنــوان ابــزار قدرتمندی بــرای کمک به 
تشــخیص ظاهــر شــده اند. این فنــاوری 
می تواند بــا ارائه تشــخیص های دقیق تر، 
مراقبت هــای بهداشــتی را متحــول کند. 
سال گذشــته دانشــمندان بابیلون، یک 
شــرکت فنــاوری جهانــی کــه بر ســلامت 
دیجیتال تمرکــز دارد، روش جدیدی برای 
اســتفاده از یادگیــری ماشــینی بــرای 
تشــخیص بیمــاری پیــدا کردنــد. آنهــا 
چک کننده هــای علائم هــوش مصنوعی 
جدیــدی را توســعه دادنــد کــه معتقدند 
می تواند به کاهش اشتباهات تشخیصی 
در مراقبت های اولیه کمــک کند. رویکرد 
جدیــد بــا اســتفاده از اســتدلال علـّـی در 
یادگیری ماشینی خود، بر محدودیت های 
نســخه های قبلی غلبه می کنــد. پیش از 
اســاس  بــر  تنهــا  ایــن، تشــخیص ها 
همبســتگی بیــن علائــم و محتمل ترین 

علت بود. 

 این روش می تواند در مناطقی که 
دسترســی بــه پزشــکان محدود 
اســت، بســیار کارا باشــد. نیمی از جهان 
تقریباً به مراقبت های بهداشتی دسترسی 
ندارنــد؛ بنابرایــن دیــدن ایــن نتایــج 
آزمایشــی  مــوارد  در  امیدوارکننــده 
هیجان انگیز است. اما این نباید به عنوان 
ماشــین هایی کــه جایگزیــن پزشــکان 

می شوند تلقی شود.

 یکی از چالش های 
ما این است که تست 
محصولات در حوزه 

هوش مصنوعی 
زمان زیادی می گیرد 

به خصوص اگر این 
محصول مدیکال 

باشد
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رایگان هستند

درپیکاهش
سفارشهادر

چیپوتلی


در ســال ۲0۲۱، چیپوتلی بــه ۳/۴ میلیارد 
دلار فروش الکترونیک رسید، اما به تازگی 
اعلام شــده تجــارت الکترونیک چیپوتلی 
نســبت به اوج همه گیــری در حال کاهش 
اســت. چیپوتلی یک شــرکت فســت فود 
قدیمــی در کالیفرنیاســت کــه بــه دنبــال 
افزایش قیمت هــای تحویل خود در ســال 
گذشــته، ســفارش های ایــن شــرکت در 
سه ماهه آخر سال ۲0۲۲، ۱۵ درصد کاهش 

یافته است.
این کاهش به ضرر تجارت الکترونیک این 
شرکت تمام می شود، زیرا در ســال ۲0۲۲، 
فروش دیجیتال ۳۹/۴ درصد فروش را به 
خود اختصاص داده  که نســبت به ۴۵/۶ 
درصد در سال ۲0۲۱ و ۴۶/۲ 
درصد در سال ۲0۲0 کاهش 
یافتــه اســت. ایــن شــرکت 
در جریــان ســود ســه ماهه 
چهارم خود به نقل از جک 
هارتانگ، مدیر ارشــد مالی 
چیپوتلــی گفــت: »تجارت 
الکترونیــک بــه دو دلیل رو 
به افول است. یکی به دلیل 
افزایش هزینه های تحویل 
و دیگری به این دلیــل که مصرف کنندگان 
دسته دســته به رســتوران ها بازمی گردند. 
به همین دلیل ســفارش های تحویل برای 
سه ماهه آخر سال، ۱۵ درصد کاهش یافته 

است.«
 وی در مــورد هزینــه تحویــل بالاتــر گفت: 
»زنجیره هایــی ماننــد چیپوتلــی اغلــب 
قیمت هــای منــو را بــرای ســفارش های 
تحویل مشــخص می کنند تــا هزینه های 
پرداخت شده به اپراتورهای تحویل شخص 

ثالث مانند دوردش را جبران کنند.«
این شرکت قبلاً به اینسایدر گفته  بود: »در 
سه ماهه سوم سال ۲0۲۲، قیمت تحویل در 
چیپوتلی نسبت به مدت مشابه در سال 

۲0۲۱، ۱۳درصد افزایش یافت.« 
برایــان نیکــول، مدیرعامل شــرکت گفت: 
»مصرف کننــدگان هنــگام ســفارش از 
برنامه چیپوتلی در حال خرید مقایسه ای 
هســتند.« اینســایدر برای بررسی تفاوت 
اپلیکیشــن  کالیفرنیــا،  در  قیمت هــا 
چیپوتلی را بررســی کرد. نیکــول گفت که 
مصرف کنندگان در صــورت یافتن تحویل 
رایــگان ممکــن اســت بــه زنجیــره دیگری 

بروند.

REPORTگزارش

گفت  وگو با علی نبوی، هم بنیان گذار و رئیس هیئت مدیره کالاپست

 اتوبوس؛ سریع ترین 
ناوگان ارسال بار

 ســابقه فعالیت کالاپســت به چه سالی 
برمی گردد؟

سابقه فعالیت کالاپست به ۵0 سال پیش برمی گردد. زمانی 
که اسدالله محمدی پدربزرگ مادری ام در اصفهان به صنف 
حمل ونقل اتوبوس وارد شد و شرکت مسافربری ایران خطوط 
سابق که بعدها به رویال سفر ایرانیان تغییر نام داد را در این 
شــهر پایه ریزی کرد. پدر و بعدها برادرانم به تدریــج وارد این 
صنف شدند و اداره امور را به شیوه سنتی به دست گرفتند. 
با ورود من و برادرم حسین که در حوزه های مهندسی عمران 
و آی تی تحصیلات دانشگاهی داشــتیم، به حوزه ارسال بار 
اتوبوسی، وضعیت به گونه ای دیگر تغییر کرد و فکر ارتقای 
کار و خروج از مدل ســنتی اداره این مجموعه یک لحظه مرا 
راحت نمی گذاشت. تا اینکه در سال ۱۳۹۶ با برنامه ریزی های 
فراوان و راه اندازی  اپلیکیشن کالاپست که کار ارسال بار را در 
اصفهان انجام می دادیم، توانستیم سد سنتی بودن ارسال 
بار در این مجموعه را بشکنیم و برای هر مشکل بر سر راه مان 

به فکر راه حل باشیم.

   نــاوگان حمــل بــار اتوبوســی چــه 
ظرفیت هایی دارد؟

ناوگان حمل بار توسط اتوبوسرانی در حال حاضر سریع ترین 
نــاوگان موجــود در کشــور اســت و ارســال مرســوله از طریق 
اتوبوس کمتر از یک روز طول می کشد تا از مبدأ به هر مقصد 

در کشور جابه جا شود.

 روزانه در کل کشور چه میزان جابه جایی 
انجام می شود؟

در حال حاضر روزانه ۲۱ هزار دســتگاه اتوبوس بین شــهرها 
تردد می کننــد. هر کدام از ایــن اتوبوس ها بیــن ۱۶00 تا ۱۸00 
کیلوگرم ظرفیت جابه جایی و ارســال بار دارند؛ بنابراین بین 
۳۳ تا ۳۸ میلیون کیلوگرم ظرفیت ارســال بار توســط ناوگان 
اتوبوسرانی کل کشور برای ارسال مرسولات وجود دارد که از 

این ظرفیت می توان به شکل بهینه استفاده کرد.
البته ممکن اســت درصدی از این ظرفیت خالــی بماند، اما 
معمولاً درصد زیادی از این ظرفیت توسط شرکت های حمل 
بار پر می شود. به عنوان مثال، در اصفهان در مواقع غیرپیک 
و عادی حدود ۶0 تا ۷0 درصد ظرفیت بار اتوبوسی پر می شود. 

 اصفهــان چند دفتــر حمل بار اتوبوســی 
دارد؟

در حال حاضر حــدود ۱۴0 دفتر کوچک حمل بار اتوبوســی 
در شهر اصفهان فعال است که از این تعداد، حدود ۲0 دفتر 
متعلق به شرکت کالاپست است و مابقی در اختیار افراد یا 

شرکت های دیگر است.
کالاپســت بــا در اختیــار داشــتن یــک انبــار مرکزی و ســوله 
اتوماســیون بار با ابعــاد ۱۲00 متر در ترمینــال کاوه اصفهان 
و یک انبــار ۲00متــری در ترمینال صفــه و دو انبــار ۸0متری 
در ترمینال هــای جــی و زاینــده رود، جــزو درگاه هــای قانونــی 
و شــرکت های بزرگ بــرای حمل بار در این شــهر محســوب 
می شود. این شــرکت طبق یک نامه رسمی از سوی سازمان 
پایانه ها به شرکت ملی پست به عنوان تنها درگاه قانون ارسال 

بار از طریق ناوگان اتوبوسی در اصفهان معرفی شده  است.

 آیا برای ارســال مرســولات فقط از ناوگان 
اتوبوسی استفاده می کنید؟ 

خیر. در واقع با تکمیل ظرفیت ناوگان اتوبوس های اصفهان، 
از طریــق نــاوگان شــرکت کالاپســت مرســولات را جابه جــا 
می کنیم. حدود ۳0 درصد از مرســولات کالاپســت از طریق 
ناوگان اتوبوسی کشور جابه جا می شود و مابقی از طریق۴0 
دستگاه ایسوزو و کامیونت ملکی در اختیار که در بین شهرها 
در حال تردد هستند، جابه جا می شــوند. در روز بین  شش  

هزار تا هفت هزار مرسوله ارسال می کنیم. 

 برای پیشبرد کار به دنبال جذب سرمایه 

I N T E R V I E W

ظرفیت ارسال روزانه 33 تا 38 میلیون کیلوگرم بار توسط ناوگان اتوبوسرانی کل کشور، ظرفیتی است که نمی توان راحت از 
کنار آن گذشت. این ظرفیت اگر می خواست توسط کامیون یا وانت ایجاد شود با هزینه های گزافی از لحاظ سرمایه گذاری، 

مصرف سوخت، ترافیک و آلودگی هوا همراه بود. اما اکنون با ظرفیتی که اتوبوس ها در قسمت حمل بار خود دارند، این 
امکان ایجاد شده که بدون دردسر به امکان حمل مقدار زیادی بار و مرسوله دست یابیم.

با اینکه حمل بار از طریق اتوبوس متصل به دنیای سنتی بوده و هست، مدیریت ارسال این مقدار بار؛ به خصوص برای 
کسب وکارهای اینترنتی و در دنیای مدرن نیاز به نوآوری هایی دارد که برخی از شرکت های سنتی توانسته اند به آن دست 

یابند. در ادامه گفت وگوی »کارنگ« با علی نبوی هم بنیانگذار »کالاپست« را می خوانید. این شرکت که در اصفهان فعالیت 
دارد، توانسته با ایجاد پل با مرکز نوآوری پست به همکاری قابل توجهی در این زمینه دست یابد.  

امیرعلی 
عرب قبادی  
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@Karangweekly.ir
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نیز بوده اید؟

 این پروژه با سرمایه شخصی انجام شده  و حدود سه میلیارد 
تومان بابــت راه اندازی اپلیکیشــن و مابقی یعنی حــدود ۱۷ 
میلیارد تومان نیز بابت ناوگان و انبار و تجهیــزات اداری و ... 

صرف شده  است.

 متولی ارســال بار بین شــهری چــه ارگانی 
است؟

در ایران ارســال مرســولات پســتی به بیرون از شــهرها فقط 
توســط اپراتورهای پستی مجاز اســت که این کار توسط سه 
اپراتــور بــزرگ ازجملــه پســت اول )تیپاکــس(، شــرکت ملی 
پست و شرکت پیشگامان )پارسی پســت( انجام می شود و 
اما ارسال بار توسط ناوگان اتوبوسی، مانند بچه ای که پدر و 
مادر خود را گم کرده، تحت پوشــش هیچ ارگانی نیست. نه 
سازمان حمل ونقل، نه ســازمان  تنظیم مقررات رادیویی، نه 
شرکت ملی پست و نه هیچ ارگان دیگری به آن ورود نکرده اند.

 سال ۹5 کسب وکارهای آنلاین زیادی وارد 
اکوسیســتم شــدند و درخواســت بــرای پیــکاپ و 
رهسپاری کالاها به شهرهای دیگر زیاد شد، شرکت 
کالاپست در بخش پست اتوبوسی چه کمکی به این 

اکوسیستم می کند؟
 پست اتوبوسی یکی از پست های مقرون به صرفه و سریع 
در ایــران اســت. در آن ســال ها مــا در کالاپســت بــا ۱۵ وانت 
درون شهری و ۱0 موتورسیکلت و ۱0 اپراتوری که در دفاتر خود 
به کار گرفته  بودیم، تصمیم گرفتیم کار پیکاپ و رهســپاری 
مرســولات را از محل فرســتنده مرســوله تا ترمینال مبدأ به 
طور رایگان انجام دهیم. مدتی که گذشــت و درخواســت ها 
بیشتر شد، ایده پلتفرم کالاپست به ذهنم رسید. اپلیکیشن 
کالاپســت می توانســت مشــکلات زیــادی را در ایــن حــوزه 

برطرف کند.

 طراحــی اپلیکیشــن چــه مشــکلاتی را 
می توانست برطرف کند؟

با اســتفاده از اپلیکیشن دیگر نیاز نیســت برای هماهنگی 
پیکاپ و ارســال بــار با دفتر تماس گرفته شــود. درخواســت 
ارســال بــار در هــر موقــع از شــبانه روز از طریــق اپلیکیشــن 
امکان پذیــر اســت و پیک هــای کالاپســت ایــن درخواســت 
را از طریــق اپلیکیشــن رؤیــت می کنند. )مشــابه اســنپ( و 
نزدیک ترین پیک برای تحویل بار به درخواست کننده مراجعه 
می کنــد و بــار را از او تحویل می گیــرد و بــرای ما مــی آورد تا از 
طریق ناوگان اتوبوسی به مقصد ارسال شود. مهمتر از همه، 
درخواست کننده می تواند فرایند ارســال بار خود را در تمام 

مراحل از طریق اپلیکیشن رؤیت کند.

 بــرای جابه جایــی بــار بــا اتوبــوس، نرخ ها 
چگونه تعیین می شود؟

نرخ بــار اتوبوســی قیمت مصوبــی نــدارد. هر راننــده قیمت 
تخمینی خود را به مشتری می دهد و این قیمت نرخ مصوب 
و اثباتی ندارد و کرایه به نوعی توافقی است. اما در اپلیکیشن 
کالاپســت تصمیم گرفتیــم براینــدی از نــرخ ســرویس ویژه 
اداره پست و سرویس خودمان را حساب کنیم و به نرخ نامه 

عادلانه ای برسیم.
این نرخ حدوداً بین ۳0 تا ۴0 درصد از نرخی که شــرکت های 
پست خصوصی ارائه می کنند ارزان تر است. به عنوان مثال 
مرسوله ۵0 کیلوگرمی ای که توسط شرکت های دیگر با حدود 
۷00 هزار تومان ارسال می شود، توسط کالاپست با ۴00 هزار 

تومان ارسال می شود.

 مسافت بین شهرها در نرخ جابه جایی ها 
چه میزان تأثیر دارد؟  

 جالب است که در پست اتوبوسی، میزان مسافت در قیمت 
تأثیر چندانی ندارد و قیمت ها با اختلاف حدود پنج درصد 
از هر نقطه کشــور به نقاط دیگر،  بالاتر یا پایین تر اســت. به 

عنوان مثال اگر مرسوله از اصفهان به کاشان جابه جا شود یا 
از اصفهان به زاهدان، قیمتی که تعیین می شود تقریباً یکی 

است و تفاوت قیمت چندانی وجود ندارد.

 بــه نظــر می رســد در پســت اتوبوســی، 
پراکندگی دفاتر جابه جایی بار سبب بروز مشکلاتی 
در ایــن صنــف شــده، ایــن مشــکل چگونــه برطرف 

می شود؟
اتفاقاً چندی پیش همین مشکل را نزد دوستانی که در واحد 
نوآوری پست هستند مطرح کردم و به فکرم رسید برای رفع 
مشکل پراکندگی دفاتر از ظرفیت های اپلیکیشن کالاپست 
و امکانات اداره پســت اســتفاده کنیــم و به آنهــا فضایی در 
این سامانه اختصاص دهیم تا بتوانند مشخصات گیرنده 
و فرســتنده را در ســامانه ثبــت کننــد و توســط اداره پســت 
کــد رهگیــری بــه مرســوله تعلــق گیــرد. کالاپســت از طریق 
وب سرویســی که بــا اداره پســت دارد، بــرای ســاماندهی بار 
اتوبوس ها سامانه کد رهگیری را طراحی کرده  است. اطلاعات 
مرسوله از طریق ســامانه به اداره پست فرســتاده شده و کد 
رهگیــری توســط اداره پســت صــادر می شــود. این کــد برای 

رهگیری مرسوله به گیرنده داده می شود.

 در مورد نرخ گذاری نیز توانســته اید کاری 
انجام دهید؟

بله. در سامانه کالاپست نحوه نرخ گذاری به دو صورت برای 
همکاران دیده شــده: یکی اینکه هر فرد )شــرکت حمل بار( 
می تواند به دلخواه نرخ کرایه را به صورت دســتی در سامانه 
وارد کند یــا در صــورت تمایل از ســامانه بخواهد بــه صورت 

خودکار بر اساس وزن و حجم مرسوله، نرخ را محاسبه کند.

 در حــال حاضــر اداره پســت، مرســولات 
بالای 30 کیلوگرم با ابعاد بیشتر از یک متر را ارسال 
نمی کند. آیا برای ناوگان پســت اتوبوسی این امکان 

مهیاست؟
بله. ایــن امکان برای ناوگان پســت اتوبوســی مهیاســت. به 
تازگی با توافقی که با شرکت پست انجام داده ایم در اصفهان 
به صورت پایلوت، امکان ارسال مرسولات بالای ۳0 کیلوگرم 

از طریق ناوگان پست اتوبوسی مهیا شده  است.
پلتفرم کالاپست در تمام دفاتر پستی اصفهان پیاده سازی 
شده و اگر کسی بخواهد از اصفهان کالای بالای ۳0 کیلوگرم و 
ابعاد بالای یک متر ارسال کند، اداره پست دیگر به او جواب 
رد نمی دهد و درخواست مشتری را در سامانه کالاپست ثبت 

می کند و  خدمات از طریق ناوگان کالاپست انجام می شود.

 آیــا از طریــق نــاوگان پســت اتوبوســی 
ســرویس same day delivery نیــز امکان پذیــر 

است؟
به تازگی با توافقاتی که با شــرکت پســت انجام داده ایم این 
امکان که یک بســته را از اصفهــان به تعدادی از شــهرهای 
ایران در همان روز تحویل دهیم، فراهم شــده  است.کسانی 
که به این سرویس نیاز داشته  باشند، می توانند با مراجعه به 
شرکت پست این ســرویس را درخواست کنند. اداره پست 
نیز بنا به توافقاتی که با کالاپست دارد این سرویس را قبول 
می کند و خدمات رهسپاری از طریق ناوگان ما و در همان روز 
انجام می گیرد و بعد از اینکه مرسوله به شهر مقصد رسید، 
مأمور شرکت پست مرسوله را از اتوبوس تحویل می گیرد و به 

آدرس مشتری می برد.

 آیا این سرویس تنها از طریق اپلیکیشن 
قابل انجام است؟

ایــن ســرویس از دو طریق برای عموم قابل دســترس اســت: 
متقاضیان می توانند هم از طریق اپلیکیشن کالاپست و هم 
با مراجعه به دفاتر پستی، این خدمات را درخواست کنند. 
این طــرح در حال حاضر با همکاری شــرکت ملی پســت در 

اصفهان و به صورت پایلوت انجام می شود .

با سرمایه گذاری 50 میلیون دلاری

جوکردوبرابررشدمیکند

INVESTMENTسرمایه گذاری

استارتاپ تحویل فوری »جوکر« در برزیل با رشد 
دوبرابری مواجه می شــود، زیرا ۵0 میلیــون دلار از 
ارزش ۱/۳ میلیارد دلاری این اســتارتاپ تضمین 

شده   است.
پــس از چنــد مــاه چالش برانگیــز کــه بــه دلیــل 
بسته شدن بازارها ایجاد شده  بود، شرکت تحویل 
فوری مــواد غذایــی جوکر بــه تک کرانــچ گفت که 
 C حدود ۵0 میلیون دلار از ســرمایه گذاری ســری
با ارزش گــذاری ۱/۳ میلیــارد دلاری را جذب کرده 
 است. او اضافه کرد: »این شرکت در برزیل به سود 
ناخالص مثبت رسیده  و در حال بازگشت به این 
وضعیت اســت و انتظار مــی رود تا ســه ماهه اول 

سال ۲0۲۴ به سوددهی کامل برسد.«
برزیل بازار بزرگی برای تحویل فوری خواربار است 
و از سال ۲0۱۹ به طور متوســط ۳۲ درصد در حال 
رشد بوده  و در مجموع در سال ۲0۲۲ بیش از سه 

میلیارد دلار درآمد ایجاد کرده  است.
رالــف ونــزل، یکــی از بنیان گــذاران و مدیرعامــل 
جوکــر بــه تک کرانــچ گفــت: »ایــن یــک جــذب 
ســرمایه بزرگ از نظــر ارزش گذاری نیســت؛ بلکه 
با وجــود اصلاحات بازار نشــان دهنده این اســت 
که ما توانسته ایم کشش را برای رشد و سودآوری 
بیشتر ایجاد کنیم. ما از این واقعیت خوشحالیم 
کــه دور ســری C را بســته ایم و ارزش آن از ســوی 
سرمایه گذاران جدید و فعلی افزایش یافته  است.«
سرمایه گذاری جدید توسط سرمایه گذاران موجود، 
از جمله »جی اسکوارد«، »جی جی وی کپیتال«، 
»تایگــر گلوبــال منیجمنــت« و »اچ وی کپیتــال« 
جــذب شــده  اســت. در مجمــوع، جوکــر از زمــان 
تأسیس در ســال ۲0۲۱، ۴۸0 میلیون دلار سهام و 

سرمایه جذب کرده  است.
ونزل به دنبال بودجه جدید رفت تا مطمئن شود 
که یک طرح تجاری با بودجه کامل را در اختیار دارد 
و می توانــد کاملاً به خــود اتکا کند و به وابســتگی 

بیشتر به سرمایه خارجی نیازی ندارد.
ایــن ســرمایه گذاری در ســال گذشــته شــبیه بــه 
یــک تــرن هوایــی بــرای این شــرکت بــوده  اســت. 
»اینفورمیشن« در گزارش خود اعلام کرد که جوکر 
ماهانه ۱0 میلیون دلار ضرر می دهد و ونزل نیز این 

خبر را تأیید کرد و گفت که این شرکت »هنوز ضرر 
می کند«، اما این رقم شامل کشورها و شهرهایی 
می شود که دیگر در آنها فعالیت نمی کند؛ بنابراین 
زیان جوکر در حال حاضر به میلیون ها دلار در هر 
ماه کاهش یافته  اســت. جوکر در آوریل گذشــته 
به وضعیت ســود ناخالص رســید، اما در محیط 
اقتصادی چالش برانگیز که بخــش تحویل فوری 
مواد غذایی را حســابی تحت تأثیر قــرار داد، قرار 

گرفت.
این امر تا حدی ناشی از بازگشــت مردم به خرید 
خواربارفروشــی ها بــا کاهش همه گیــری، کاهش 
سرعت سرمایه گذاری های مخاطره آمیز و جنگ 
در اوکرایــن اســت. بــه ایــن ترتیــب، در ابتــدای 

تابســتان ۲0۲۲، این شــرکت دلیل 
اعلام تعطیلی تحویــل در نیویورک 
و بوســتون خــود را »بی اطمینانــی 
عنــوان  جهانــی«  اقتصــادی 
کــرد. ســپس در ایــن مــاه، پــس از 
بسته شــدن مکان هــای قبلــی در 
مدلیــن و ســانتیاگو شــیلی در مــاه 
نوامبر، رسماً کلمبیا را ترک کرد. در 
حال حاضر این شــرکت در برزیل، 
مکزیک و پرو به فعالیت خود ادامه 

می دهد.
ونزل در حال بررسی گزینه های استراتژیک برای 
بازار اســت تا تمرکز خــود را بر بــازار برزیل تقویت 
کند. ونزل گفــت: »جوکر بهترین شــانس را برای 
متعادل کردن رشد و سودآوری دارد و بیشتر شبیه 

به »برنده بیشتر بازار را می گیرد« است.« 
او در پاســخ بــه این ســؤال کــه چگونه می تــوان به 
آینده جوکــر خوش بین بــود، در حالــی که بخش 
تحویل فوری مــواد غذایی در حــال حاضر به طور 
گسترده ای به چالش کشیده شده ، گفت که این 
به تعادل متفاوتی بین رشد بلندمدت و سوددهی 
کوتاه مدت و همچنین تمرکز شرکت بر سودآوری 
در گستره جغرافیایی بســتگی دارد؛ »بنابراین ما 
تصمیم گرفتیم به طور کامل بر جغرافیایی تمرکز 
کنیم که با این انتظارات مطابق اســت و در مسیر 

روشنی برای سودآوری قرار دارد.«

سمیه سامانی  
  

somaye.samani 
@gmail.com
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گفت و گو با اشکان امیرزاده ابراهیمی، مدیرعامل »آداک فن آوری مانیا« و عضو هیئت مدیره 
نصر تهران؛ او می گوید با وجود جلسات متعددی که با مدیران تصمیم گیر برگزار می شود و به 

نظر می رسد از حرف های صنف قانع شده اند، اما در تصمیمات نهایی تغییری رخ نمی دهد
وضعیت چند ماه گذشته کشور و آینده ای که از خلال حرف ها و تصمیمات حاکمیت پیش رویمان ترسیم می شود، بسیاری از امیدواران را نیز نگران کرده است. حالا که موضوع 

اول کشور، اختلالات اینترنت، طبقه بندی آن و محدودیت های گسترده تر است، به نظر می رسد کسب و کارهای حوزه آی تی بیش از سایرین در معرض تهدید باشند. اشکان 
امیرزاده ابراهیمی، مدیرعامل »آداک فن آوری مانیا« و عضو هیئت مدیره نصر تهران معتقد است که اینترنت ابزار اصلی همه شرکت های حوزه آی تی است و تمام کسب و کارها 

از این ناحیه ضربه خواهند خورد، اما در دل همین تهدید برای عده ای هم فرصت هایی وجود دارد و نمی توان آینده را به درستی پیش بینی کرد. او به عنوان یک فعال صنفی معتقد 
است به دلیل لایه های مختلف تصمیم گیر و مدیرانی که قدرت ریسک پذیری پایینی دارند، تلاش های صنف آی تی معمولاً راه به جایی نمی برد و فعالان صنفی را دل سرد می کند 

که چرا زمانی را که می توانستند صرف توسعه کسب و کار خود کنند، با کارهای صنفی هدر داده اند. ابراهیمی می گوید اینکه حاکمیت گوش شنوا ندارد، تقصیر صنف نیست و 
اتفاقاً صنف به شکلی پیگیرانه در راستای خواسته ها و نیازهای اعضای خود گام برمی دارد. آنچه در پی می آید، گفت و گو با اشکان امیرزاده ابراهیمی در خصوص آداک فن آوری 

مانیاست و وضعیتی که اکوسیستم آی تی در روزهای اخیر در حال تجربه آن است.

کو گوش شنوا ؟!

چرا این روزها روند 
مهاجرت سریع تر شده 

است؟

قصدشبودودلیل
جدیدهمآمد

 اشــکان امیــرزاده ابراهیمــی از 
یــک  هــم  کــه  جهــت  ایــن 
کســب و کار معتبر در حوزه سخت افزار 
دارد، هم مدت هاســت فعالیت صنفی 
می کند، یکــی از افراد آگاه اکوسیســتم 
آی تی به شــمار مــی رود. او در خصوص 
مهاجرت و ضربه ای که به کسب و کارها 
در ماه های اخیر وارد شده، معتقد است 
هم رکــود بــزرگ در جهان و هم مســئله 
مهاجرت در ایــران، دو اتفاقی هســتند 
کــه از دوران کرونا آغاز شــدند و امروز با 
نتایــج آن بیشــتر از هــر زمــان دیگــری 

روبه رو هستیم.

 ابراهیمی می گوید این مسئله 
کــه ایــران حتــی از کشــورهای 
هم ســطح خــودش نیــز دیرتــر برنامــه 
واکسیناســیون سراســری را آغــاز کــرد، 
سبب شــد بســیاری چمدان هایشان را 
ببندند و شــروع به ارســال رزومــه خود 
کنند. برخــی از آنهــا که طی ایــن مدت 
موفق به خروج از کشور نشده بودند، با 
وقوع اتفاقات اخیــر و حال بد روحی که 
بــرای مــردم پیــش آمــد، بــه شــکلی 
پیگیرانه تر بــه دنبال کارهــای مهاجرت 
خود رفتند و به ســرعت از کشــور خارج 

شدند.

اشــتباه  اســت  معتقــد  او   
حاکمیــت آنجــا بــود کــه وقتی 
کشور در شرایط بد اقتصادی قرار دارد، 
به شــرایط روحی مــردم توجه نکــرد. در 
حالــی کــه اگــر ایــن کار را کــرده بــود، 
کشــور  در  متخصصــش  نیروهــای 
مشــکلات  همان هــا  و  می ماندنــد 

اقتصادی را نیز حل می کردند.

 ابراهیمی تأکید دارد که اصناف 
ما کمتر از ســندیکاها و اصناف 
خارج از کشــور فعالیت نمی کنند، بلکه 
مدیــران تصمیم گیر بــه حرف هــای آنها 
توجهی نشان نمی دهند، در حالی که در 
جلسات همفکری به نظر می رسد قانع 
شــده باشــند. و ایــن یکــی از مهم تریــن 
عواملی است که صنف را در نظر سایرین 
ناکارآمــد جلــوه می دهــد در حالــی کــه 
این طور نیســت. همین اتفاق هم باعث 

دل سردی فعالان این حوزه می شود.

COVER STORYداستان جلد

داستان اصلی
L E A D  S T O R Y

 آداک فن آوری مانیا کار خود را از چه سالی 
آغاز کرد و در چه حوزه ای فعالیت دارد؟

این شرکت در ســال ۱۳۸۸ تأسیس شــده و حوزه فعالیتش 
ارائه تجهیزات زیرســاختی دیتاسنترهاســت اعم از سرور، 
تجهیزات ذخیره ســازی، نتورکینــگ، روتــر و... . در کنار این 
شرکت، ما دو شرکت کوچک تر هم داریم که یکی از آنها کار 
خدمات پــس از فروش مــان را انجام می دهــد و تحت عنوان 
»مانیا سرویس« فعالیت می کند. یک مجله الکترونیک به 
نام »چیپ ست« نیز داریم که یک مجله تماماً الکترونیک 
است و پلتفرمش کمی متفاوت تر از سایر مجلات الکترونیک 
است و نسخه الکترونیک بر بستر پی دی اف نیست. می توان 
گفت زمانی که مجوزش را گرفت، محصول و پلتفرم جدیدی 
در وزارت ارشــاد بود. محصــولات و ســرویس های ابری به ما 
اضافه شده و در اصل شرکت دیگری هم ذیل مجموعه اصلی 
ایجاد شــده که خدمــات ابری را به مشــتریان ارائــه می دهد 

و نرم افزارهایــی هــم تحــت همیــن عنــوان تهیه شــده که به 
مشتریان عرضه شود.

 پیش از تأسیس شرکت چه فعالیت هایی 
داشتید؟

من سال ۱۳۷۷ تا ۱۳۷۹ و پیش از دوره دانشجویی، در بخش 
بازرگانــی مجلــه ای کامپیوتــری فعالیــت می کــردم. از ســال 
۱۳۷۹ تا ۱۳۸۱ در یک شرکت کامپیوتری در بخش های فنی 
و فروش مشــغول بودم. از حدود ســال ۱۳۸۱، ۱۳۸۲ تا ۱۳۸۸ 
نیز در شرکتی که فعالیتش شبیه به آداک فن آوری مانیا بود 
و تجهیزات به شرکت های بزرگ می فروخت، مدیر فروش و 

سرپرست بخش فنی بودم.

 در حوزه های فعالیت تان رقیب هم دارید؟ 
مزیت رقابتی شما برای جلب مشتری چیست؟

صد درصد رقیب داریم و شرکتی نیست که رقیب نداشته 
باشد، مگر اینکه محصول خیلی خاصی تولید کند. ما هم 
رقیب داریم که تعدادشــان اتفاقاً کم نیســت و در سال های 
گذشته هم هر روز به تعدادشــان اضافه شده است. مزیت 
رقابتی، یعنــی چیزی که بــا آن در بــازار مشــتریان و در میان 
هم صنفی ها شــناخته می شــویم، این اســت کــه در تمامی 
دوره ها و در هر شرایط اقتصادی فقط روی تجهیزات اصلی 
و اورجینال فعالیت داشته ایم و مثل بسیاری از شرکت های 
دیگر بسته به شرایط اقتصادی برای اینکه حجم فروش مان 
را بالا ببریم، هر محصولــی را عرضه نکرده ایــم و وارد چنین 
بــازی ای نشــدیم. حتــی بــا وجــود اینکــه در دوره ای حجــم 
فروش مــان پاییــن آمــده بــود، زیرا نمی توانســتیم بــا قیمت 
تجهیزاتی که به اســم اصل در بــازار ارائه می شــدند، رقابت 
کنیــم، سیاســت خــود را تغییــر ندادیــم و فقــط تجهیــزات 
اورجینال فروختیم و سعی داشــتیم اطلاعات و مستندات 
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درست به مشتریان ارائه دهیم تا بتوانند این تفاوت را تشخیص 
دهند؛ هرچنــد در بــازه ای به همین دلیــل از حجــم فروش مان 
کاسته شد، اما در ادامه به عنوان مزیت رقابتی برای ما جا افتاد. 
به طوری که در میان هم صنفی هایمان هم می گویند که اگر فلان 
قطعه اورجینال را می خواهید، از مانیا بگیرید. مشتریانی که 
می خواهند پروژه های خاص و حساس انجام دهند هم به سراغ 
ما می آیند، چــون می داننــد در نهایــت کالای بااصالت تــری را 

نسبت به بیشتر مجموعه ها می توانند تحویل بگیرند. 

 در حــال حاضــر مشــتریان شــما چــه 
مجموعه هایی هستند؟

هر مجموعه ای که بــالای ۱۵، ۲0 کاربر در مجموعه اش داشــته 
باشد، به نوعی می تواند مشتری مجموعه ما باشد.

 یکی از مشــکلات شــرکت های حــوزه آی تی 
درگیری شــان با رگولاتوری از جنبه های مختلف است. 
شما در حوزه فعالیت تان چه مشکلاتی را در این بخش 

تجربه کرده اید؟
ما هــم به نوعــی بــا مشــکلات رگولاتــوری درگیریــم، چــون روی 
حــوزه ســرورها،  تجهیزات شــبکه و تجهیــزات ذخیره ســازی، 
عموماً ســازمان فناوری اطلاعات نقش رگولاتور بازی می کند و 
بخش هایی از این سازمان بخش نامه ها و آیین نامه هایی را ابلاغ 
می کنند که  بعضاً باعث ایجاد مشکل برای واردات این کالاها 
می شوند. یعنی نه تنها تسهیلگری انجام نمی شود، بلکه بعضاً 
زمانی که برای ترخیص اینها صرف می شــود، ســه تا چهار ماه 
است. این مشکلات سال هاست که وجود دارد. ما در جلسات 
متعدد حضور پیدا می کنیم، نامه نگاری می کنیــم و با مدیران 
و تصمیم گیران جلســات هم فکــری برگزار می کنیــم. در عموم 
جلســات هم حرف های مــا و هم صنف هایمــان را قبــول دارند، 
ولی بعضاً بسیاری از فرایندهای سیســتمی در ایران لایه های 
متعددی دارد و توجیه کردن این لایه های متعدد بسیار سخت 
است. هرکدام از مدیران تا می آیند با فضا آشنا شوند و در مسیر 
درست حرکت کنند، ممکن است در تغییرات دولتی جابه جا 
شوند. تا بخواهیم دوباره این مسائل را از ابتدا برای مدیر جدید 
باز کنیم، دو، سه سال طول می کشد و بعد هم باز آن مدیر تغییر 
می کند. دوباره باید مســتندات خود را ارائــه دهیم که خود این 

روند بسیار زمان بر است.

 چرا توجیه هر مدیر این همه طول می کشد؟
اینکه چرا لایه های مختلف سریع تر به این قضیه تن نمی دهند 
تا روند تغییرات ســریع تر باشــد، دلیلش این اســت که کســی 
دوست ندارد مسئولیت اتفاقات آینده را قبول کند. مدیران ما 
ریسک پذیر نیستند و ترجیح می دهند در حوزه مسئولیتی که 
دارند، آهســته تر و محتاطانه تر عمل کنند. بــرای همین وقتی 
قرار اســت ریســکی به وجود بیایــد، ترجیح می دهنــد کل تیم 
تصمیم گیرنده از آن سهمی داشته باشند و یک نفر در نهایت 
رأی نهایــی را در این بــاره ندهد. فکر می کنم یکــی از دلایلی که 
مشــکلات رگولاتوری همیشــه هســت، این اســت. شــخصی 
نیست که با جدیت کامل بیاید و بخواهد مشکلات را حل کند. 
چرا یک نفر تصمیم نگرفته؟ چون منتظر بوده همه بــه او رأی 
مثبت را برای انجام تغییر بدهند و جلب نظر همه اعضای تیم 
تصمیم گیری کار ســختی اســت. به خاطر اینکه روی این گونه 

مسائل لایه های مختلفی تصمیم می گیرند.

 به نظر می آید ماهیت کار شما چنین باشد 
کــه از اختــلالات اینترنت تأثیــر زیادی نگرفته باشــید. 

چنین بوده است؟
مجموعه ما شــاید در عرضه کالا صدمه چندانی از اختلالات 
اینترنــت ندیــده باشــد، ولــی در بعُــد خدمــات پشــتیبانی 
آســیب دیده ایم، زیرا باید دائماً بــه نرم افزارهــای کنترل کننده 
ایــن تجهیــزات دسترســی داشــته باشــیم و به روزرســانی روی 
تجهیزات مان انجام دهیم. در فاز دیگر، تیم فعال برنامه نویسی 
در مجموعه مان داریم، زیرا در حال تولید یکسری محصولات 
بومی هســتیم. عموماً یکی از چالش های آنهــا در مدت اخیر 

مســئله اینترنت بوده، زیرا بســیاری از فعالیت هایی که انجام 
می دهند، روی نرم افزارهای اشتراکی شــان صــورت می پذیرد و 
پروژه ای بــا هم تیمی هایشــان کار می کنند و الان واقعاً آســیب 
دیده انــد. از طرفی هم دسترســی مان به نرم افزارهــا برای همان 
تجهیزاتی که می فروشــیم، بســیار دشــوار شــده اســت. عدم 
دسترســی کامــل بــه ایــن نرم افزارها باعــث می شــود بعــداً در 
زیرساخت های کشور هم دچار مشکل شویم. زیرا اگر نتوانیم 
به موقع این تجهیــزات را از نظــر نرم افزاری به روزرســانی کنیم، 
همین امر می تواند خطرات امنیتی حتی در حوزه سخت افزاری 

ایجاد کند. 

 طــرح حاکمیــت بــرای حــل ایــن مشــکلات 
اینترنت طبقاتی است. اما بیشتر شرکت ها با این قضیه 
مخالف انــد و می گوینــد تفاوت ســطح دسترســی ما و 
کاربران باعث می شود نتوانیم خدمات مناسب آنها را 
در اختیارشــان بگذاریــم یا آنهــا نتواننــد از خدمات ما 

استفاده کنند. نظر شما در این باره چیست؟
قبل از اینکه هر محصول، سرویس یا خدماتی عرضه شود، به 
نظرم باید فرهنگ اســتفاده از آن خدمات در جامعه ما تزریق 
شــود. الان بزرگ ترین مشــکل ما این اســت که حاکمیت فکر 
می کند اگر خودش افــراد را در مســیری قرار دهد که اســتفاده 
درســتی از اینترنت شــود، می تواند تضمینی باشــد بــر اینکه 
همه چیز در آینده در همان مســیر قرار گیرد. من معتقدم این 
طرز فکر درستی نیست و همه جای دنیا هم این را پذیرفته اند 
که به زور نمی توان افراد را اصلاح کرد. اگر تصور بر این است که 
روش استفاده از اینترنت در خانواده ها درست نیست، به نظرم 
باید فرهنگ اصلاح شود. بخشی را سیســتم دولتی می تواند 
اصلاح کند و بخش مربــوط به بچه ها هــم جــدای از دولت، بر 
عهده والدین و خانواده ها خواهد بود. برای همین فکر نمی کنم 
این کار چندان راهگشا باشد؛ همان طور که تا الان دیدیم راهگشا 
نبوده و دسترسی مردم به شــبکه های اجتماعی که حاکمیت 
مخالف آنها بود، صفر نشده است. فقط روش رسیدن به این 
شبکه ها سخت تر شده، ولی در نهایت عموم در حال استفاده 

از آنها هستند. 
تجربیات گذشــته ما مانند ماجراهای ماهــواره و ویدئو و حتی 
در دوره ای بــازی شــطرنج نشــان می دهد منع کــردن هیچ وقت 
نتوانسته راهگشا باشد و جامعه بالاخره مسیر دسترسی خود 
را پیدا خواهد کرد. فکر می کنم اگر روی فرهنگ سازی کار شود، 
عموم مشکلات مان حل می شود. در بسیاری از وب سایت های 
خارجی می بینید وقتی وارد می شوید، به پرسیدن یک سؤال از 
شما بسنده می کنند و فرضاً اگر محتویات آن سایت برای زیر 
۱۴ سال مناسب نیست، از شما می پرسند که بالاتر از این سن 
هستید یا نه. آنها به تأیید آن فرد اکتفا می کنند، چون معتقدند 
شــهروندان به ســطحی از بلوغ رســیده اند که تصمیم درست 
بگیرند و پاسخ شان صادقانه باشد. آنجا این اطلاعات و محتواها 
را بر اساس سن طبقه بندی می کنند و این موضوع مهم است. 
این نشــان می دهد که آنها احســاس می کنند به انــدازه کافی 
فرهنگ ســازی کرده انــد و افــراد می داننــد وقتــی به آنهــا گفته 
می شــود محتویات فلان وب سایت مناسب ســن زیر ۱۴ سال 
نیست، حتماً به نوعی به آن فرد آسیب وارد خواهد کرد. چیزی 
که ما در فیلم های سینمایی کشورهای مختلف هم می بینیم و 
آنها هم رده بندی سنی دارند. جای خالی چنین سیستمی در 
کشور ما احساس می شود؛ حتی در اخباری که از صداوسیما 

پخش می شود هم به این موضوع دقت نمی شود. 
به نظرم حاکمیت به جای اینکه تلاش کند مردم را در مسیری 
که می خواهد قرار دهد، باید فرهنگ سازی کند و انتخاب را خود 
مردم انجام دهند. شــاید طرح های این چنینــی در کوتاه مدت 
جذابیت ایجاد کند و یکسری افراد را از نتیجه ای که می بینند 
خوشــحال کند، امــا معتقــدم در بلندمدت شکســت خواهد 

خورد.

 این چنیــن طرح هایــی چــه تأثیــری روی 
اکوسیستم آی تی می گذارند؟   

من بعیــد می دانم دولــت در حال حاضر ابزاری داشــته باشــد 

که بتواند احصا کند چه کســی از چه طبقــه ای می تواند از این 
اینترنت  استفاده کند. به طور مثال من برای تیم فعال مجموعه ام 
چطور می توانم مستنداتی ارائه دهم که مشخص کند هر کسی 
تا چه ســطحی می تواند از اینترنت اســتفاده کند و دولت چه 
ابزاری بــرای کنترل این موضــوع دارد؟ چاره ای نــدارد جز اینکه 
بــه دیتایی کــه من بــه او می دهــم، بســنده کند. مشــکل دیگر 
اینجاست که فرضاً کسی که در محیط کار از اینترنت استفاده 
می کند، در شرایط فعلی که ممکن است چند روز از هفته را به 
هر دلیلی دورکار باشــد، باید از چه اینترنتــی در خانه اش بهره 
ببرد؟ اگر قرار باشد سطح اینترنت در منزل و دفتر یکسان باشد، 
خب قطعاً افراد ساکن در همان خانه هم می توانند از همان خط 
اینترنت استفاده کنند. پس حاکمیت نمی تواند احصا کند که 
الان چه کسی دارد از آن اینترنت در چه لایه ای استفاده می کند. 
در نهایت هیچ روشــی نیســت که بتوانند افــراد را از هم تمیز 
دهنــد. بــه همیــن دلیــل در نهایــت شکســت خورده اســت. 
ضربــه ای کــه بــه اقتصــاد دیجیتــال می زنــد نیز همان اســت 
که گفتــم. اینکــه اگــر فــردی بخواهــد ادامــه کارش را از منزل 
انجــام دهد، چطــور می تواند دسترســی داشــته باشــد؟ پس 
همیشه یک قسمت این پازل ناقص است و فرد همواره باید 
برای انجــام کارش در محیــط کار باشــد و اگر پروژه ای داشــته 
باشــد که بخواهد خــارج از زمــان کاری روی آن وقــت بگذارد، 
نمی توانــد. همین هــم بــه اقتصاد دیجیتــال آســیب خواهد 
زد. در کل دنیــا ســاعت کاری تعریفــی نــدارد. در گذشــته بــا 
کشــورهای دیگر کار می کردیم و وقتی ساعت کاری شان تمام 

می شــد، نرم افزار ارتباطی شــان را 
قطع می کردند و آن نرم افزار فقط 
روی سیســتم شرکت شــان بــود. 
سال هاســت دنیا فهمیــده با این 
شــبکه های اجتماعــی و راه هــای 
ارتباطی ســاعت کار معنــا ندارد. 
شــما همیشــه می توانیــد بــا آنها 
ارتبــاط داشــته باشــید و آنها هم 
همــواره پاســخگو هســتند، چون 
می دانند نباید چرخه اقتصادشان 
را کند کنند. اگر بخواهیم اینترنت 
را طبقه بنــدی کنیــم، مثــل ایــن 

است که به چندین سال قبل برگشته باشیم؛ یعنی افراد را تا 
یک ساعت کاری محدود می کنیم و خود این اقتصاد دیجیتال 
را زیر سؤال می برد، چون این شرکت ها از همین افراد تشکیل 
شده اند و اینها چرخ اقتصاد دیجیتال را می چرخانند. اگر این 
افراد فقط در زمان کاری و در محل کار دسترســی به اینترنت 

داشته باشند، به اقتصاد دیجیتال لطمه خواهد خورد.

 مهاجرت در چند ماه اخیر شتاب بیشتری از 
گذشته گرفته و این مسئله کسب و کارهای همه حوزه ها، 
خصوصاً حــوزه آی تــی را نگــران کرده اســت. شــما این 

موضوع را چگونه می بینید؟
معتقدم نرخ مهاجرت طی دو ســال گذشته سرعت بیشتری 
پیدا کرده و مختص چند ماه اخیر نیست. در اصل این موج پس 
چالش کرونا در ایران تشدید شد. شــاید بگویند چالش کرونا 
در همه جای جهان وجود داشت، ولی وقتی افراد می دیدند از 
یکسری خدمات اولیه مثل رسیدن به واکسن محروم هستند 
و کشورهایی که هم تراز ایران هستند هم دسترسی سریع تری 
دارند، چالش شروع شــد. برای بســیاری اینجا مسئله مرگ و 
زندگی مطــرح بــود. می دیدند هر یــک روزی که به ایمن ســازی 
خود دسترسی ندارند، ممکن است آخرین روزهای زندگی شان 
باشــد. چالش مهاجرت نه فقط در صنف ما که در بســیاری از 
صنوف هم از همان زمان شــروع شــد. به هر حال شما دوست 
دارید در جایی زندگی کنید که آرامش و امنیت داشته باشید و 
بدانید آینده خوبی در انتظارتان است. این روند در دو، سه ماه 
گذشته سرعت بیشتری به خود گرفته است. از آنجا که آن زمان 
بسیاری چمدان هایشان را بسته و شروع به ارسال رزومه کرده 
بودند، با این اتفاقات اخیر پیگیری بیشتری کردند تا اقدام خود 

را به سرانجام برسانند. 

نیروهای متخصص ما در ایران همه جای دنیــا خواهان دارند. 
من به عینه می بینم افرادی که ما در اینجا با آنها کار می کنیم، 
از نظر ســطح دانش چندین برابر هم ســطح های خودشــان در 
کشورهای دیگر هستند و افرادی مولتی تسک، با توانایی های 
بالا هســتند. ایرانی ها نقش آچار فرانســه را دارند و تک بعدی 
نیستند. کشــورهای دیگر هم این موضوع را فهمیده اند، برای 
همین هم به راحتی به آنها پذیرش می دهند. مسئله درآمد هم 
مطرح است و درآمدها در کشورهای مقصد توجیه پذیر است. 
در این مدت فقط ســرعت مهاجرت بیشــتر شــده، چون حال 
روحی مردم هم خیلی خوب نبوده و دلیل جدیدتری برایشــان 
به وجود آمده تا تصمیم شان را سریع تر و جدی تر عملی کنند. 

حاکمیــت باید بــه این موضــوع خیلی فکــر کنــد و حداقل در 
جهت مساعد کردن شرایط روحی افراد قدم بردارد. ما در حال 
حاضر درگیر چالش های اقتصادی هستیم و این چالش ها نیز 
به این راحتی قابل حل نیستند. علم مدیریت می گوید اگر از 
یک طرف به بن بســت خوردید، باید مســیرهای دیگری را باز 
کنید و کاری کنید تا فشار برداشته شود. به نظر من دوستان 
به این قسمت چندان فکر نمی کنند. شــاید گزارش هایی که 
به دست شان می رسد از آن دست گزارش های مدیرپسندانه 
باشد که این گزارش ها هم خیانت به مردم است و هم خیانت 
بــه بدنــه حکومــت. زیــرا واقعیــات را انــکار می کنند و نشــان 
نمی دهند. اگر واقعیت ها شفاف به مدیران گزارش شود، فکر 
می کنم ترجیح دهند که اگر در شرایط بد اقتصادی هستیم، 
سایر شرایط را طوری مدیریت کنند که بتوانند نیروهای کاری 
را حفظ کنند تا خود همین نیروها 
بتوانند مشــکلات اقتصادی را نیز 

حل کنند. 

 نقــش صنــف را در ایــن 
میــان چگونه می بینیــد؟ آیا صنف 
آی تی کارآمدی لازم را دارد و می تواند 
گره گشا باشد یا به همراهی بیشتر 

اعضا نیازمند است؟
به عنوان کسی که زمانی در اتحادیه 
فعالیــت داشــته و در حــال حاضــر 
هم عضو هیئت مدیر نظام صنفی 
رایانه ای است و در کمیسیون های مختلف فعال است، معتقدم 
کار صنفی قطعاً مؤثر اســت، ولی یک وجه آن این است که ما 
تلاش می کنیم با کار صنفی اوضاع را بهبود دهیم و مشکلات 
را حل کنیم؛ یک بعد دیگر قضیه این اســت که باید در سمت 
حاکمیت هم گوش شنوا وجود داشته باشد که نیست. وقتی 
فعالیت های صنفی به نتیجه نمی رسد، افراد از انجام کار صنفی 
دل سرد می شوند. وقتی از کسب و کار شخصی می زنید و برای 
کار صنفــی وقــت می گذاریــد و خروجــی نمی بینیــد، تصمیم 
می گیرید سال بعد کار صنف را رها کنید تا از فعالیت اقتصادی 

خود عقب نمانید. 
ما جلســات متعددی بــا تصمیم گیران برگــزار می کنیــم و طی 
جلسات همفکری همه چیز خوب پیش می رود، ولی نمی دانیم 
چه اتفاقی می افتد که وقتی آن مدیر اقناع شده از جلسه بیرون 
می رود، هیچ خروجی ای ندارد و انگار حرف هایمان شنیده نشده 
است. شاید به همان دلیلی اســت که پیش تر گفتم؛ لایه های 
مختلفی تصمیم گیر هستند. اینکه آن یک نفر حاضر در جلسه 
چطور این موضوع را به لایه های مختلف انتقال می دهد، معلوم 
نیست. در حالی که در کل دنیا ســندیکاها و اصناف به خوبی 
کار می کنند و بازوهای خوب مشورتی دولت ها هستند. دلیل 
خروجی نگرفتن ما کم کاری اصناف نیست، بلکه نداشتن گوش 
شنواست. ولی دولت های کشورهای پیشرفته به جلسات خود 
با اصناف اعتقاد دارند و در نهایت سعی می کنند آن راهنمایی ها 
و همفکری ها را در سیاســت ها و تصمیم گیری هایشان لحاظ 
کنند. این یک رابطه دوطرفه است. حکومت ما از مشورت هایی 
که می گیرد، استفاده نمی کند. باید فشــار بیشتری بیاوریم تا 

حاکمیت به حرف مان گوش دهد.
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 تجربیات گذشته 
ما مانند ماجراهای 
ماهواره و ویدئو و 

حتی در دوره ای بازی 
شطرنج نشان می دهد 
منع کردن هیچ وقت 

نتوانسته راهگشا باشد
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فين تک
F I N T E C H

مدیرعامل جدید ققنوس 
معرفی شد

سعیداحمدیپویا
کیست؟

ســعید احمدی پویا در مراســم چهارمین 
سال روز تأسیس شرکت ققنوس به عنوان 
مدیرعامل این شرکت معرفی شد. سعید 
احمــدی پویــا دکتــرای حرفــه ای مدیریت 
کســب و کار، ســابقه فعالیــت در چندیــن 
مجموعه داخلی و خارجی از جمله مشاور 
فین تــک و توســعه کســب و کار هلدینــگ 
فناپ، معاون توســعه کســب و کار شرکت 
دیجی پــی، معــاون توســعه ســامانه های 
بانکی شرکت به پرداخت ملت، همچنین 
معــاون توســعه و نظارت شــبکه پرداخت 

الکترونیکی شاپرک را در کارنامه دارد.
احمــدی پویــا همچنیــن عضــو انجمــن 
کامپیوتــر اســترالیا )ACS(، نظــام صنفی 
رایانــه ای ایــران، اتــاق بازرگانــی صنایــع، 
معــادن و کشــاورزی تهــران، همچنیــن 
انجمــن کامپیوتــر، انجمــن انفورماتیک، 
انجمن مدیریــت مالی ایران و... اســت. از 
دیگر ســوابق حرفه ای مدیرعامل شــرکت 
ققنوس می توان به تدریس آزمایشگاه های 
سیســتم عامل،  کامپیوتــر،  معمــاری 
مهندسی نرم افزار و شبکه در دانشگاه های 

خیام و خوارزمی مشهد اشاره کرد.

NEWSخبر

رولوت گزینه استیکینگ رمزارز را به سوپراپ خود اضافه خواهد کرد؛ بسیاری 
می گویند این یک تحول در دنیای نئوبانک ها خواهد بود

روی خوش نئوبانک به کریپتو

»رولوت« )Revolut( فیچرهای جدیــد کریپتویی خود را 
از طریق ســوپر اپ مالی خود به ۲۵ میلیــون کاربر عرضه 
می کند تا تجربه بهتری از معاملــه ارزهای دیجیتال ارائه 

دهد. 
رولــوت یک بانک دیجیتالی پیشــرو در جهان و مســتقر 
در لنــدن اســت کــه قصــد دارد یــک فیچــر کریپتویــی را 
راه اندازی کنــد. این فیچرهــا از طریق ســوپراپ رولوت در 
دســترس بیش از ۲۵ میلیــون کاربر قــرار خواهند گرفت. 
این فیچــر کریپتویــی کــه در بریتانیا و منطقــه اقتصادی 
اروپا اســتیکینگ نامیده می شــود، یک جهش بزرگ به 
ســمت هدف رولوت برای ســاخت یک ســوپراپ اســت. 
ســوپراپ مدنظر رولوت برنامه ای اســت که می توان با آن 
تمام خدمات مالی را دریافت کرد و مسیر وعده رولوت را 

برای ارز دیجیتال هموارتر می کند. 
اکنــون کاربــران می تواننــد گزینــه و فیچــر »محــدود یــا 
متوقف کردن« را انتخاب کنند و دیگر مجبور به زمان بندی 
بازار نیستند یا از فیچر »خرید تکراری« برای مشاهدات 
نوسانات بازار بهره ببرند. سایر فیچرها هم کاربران را قادر 
می ســازند تا هرگونه تغییر اضافــی در ارز دیجیتال مورد 
نظر خود بررســی کنند. لازم به ذکر اســت تعــداد ارزهای 
دیجیتالی که رولوت در ســال ۲0۲۲ در دســترس کاربران 
خود قرار داد، نسبت به سال ۲0۲۱، ۹ برابر افزایش یافت. 

  فیچر کریپتویی استیکینگ مشوق کاربران 
می شود

بر اســاس گزارش هــا، این فیچــر جدید مزایای بیشــتری 

را بــرای مشــتریانی کــه بــا رولــوت روی ارزهــای دیجیتال 
ســرمایه گذاری می کننــد، ایجــاد می کنــد و بــه آنهــا ایــن 
امکان را می دهد که برای معامله توکن هایی مانند اتریوم، 

کاردانو، پولکادات و تزوس پاداش کسب کنند.
رولوت اخیــراً بیانیه ای منتشــره کــرده که ســخنگوی این 
بانــک در آن قیــد می کنــد: »جوایــز در توکن بومــی اعطا 
می شوند و مشتریان می توانند موجودی رمزارزی خود را 
برای این توکن ها استیک کنند یا اینکه توکن ها را بخرند 
و سپس استیک کنند. پاداش ها بر اســاس موجودی ای 
اســت کــه آنهــا شــرط بندی کرده انــد. میــزان پرداختــی، 
سرعت و حداقل زمان مورد نیاز برای استیک کردن بسته 
به توکن متفاوت اســت و می توانــد تــا ۱۱/۶۵ درصد نرخ 

بازده سالانه باشد. 

  مزایای فیچر استیکینگ 
رولوت در حال حاضر به عنوان یکی از بانک های دیجیتال 
پیشــرو در جهان شناخته شــده که با ارائه خدمات مالی 
آنلاین ســعی دارد تجربه بهتــری برای مشــتری به وجود 
آورد. ایــن فیچــر جدیــد مزیت هــای رقابتــی بیشــتری را 
برای رولــوت فراهم می کنــد، زیرا اســتیکینگ فرایندها را 
بــرای کاربــران راحــت و قابــل درک می کند.  اســتیکینگ 
)سهام گذاری( یا پروف آو استیک )اثبات سهام( به معنای 
نگهداری دارایی ها در یک کیف پــول ارز دیجیتال یا یک 
پلتفرم مشــخص به منظور کســب درآمد و در عین حال 
تأمین امنیت و بهبود عملکرد شــبکه بلاکچینی است. 
با استیک کردن می توان درآمد انفعالی برای خود ایجاد 

کرد. علاوه بر پاداش استیکینگ، زمانی که قیمت توکن یا 
کوین فرد افزایش یابد هم سود دریافت می کند. به علاوه 
بســته به نوع توکن، کاربران می توانند به کســب جوایز و 
همچنین »لغو« موجودی خود ادامه دهند و دارایی های 

خود را نگه دارند، خرج کنند، انتقال دهند یا بفروشند.

  یک تجربــه کریپتویی امــن از طریق پلتفرم 
بانکی رولوت

از آنجا کــه رولــوت در بحث امنیــت در نــوآوری خوش نام 
اســت، این فیچر جدیــد می تواند بــه ایجاد اعتمــاد برای 
مشــتریان در فضای ارز دیجیتــال کمک کنــد. در بیانیه 
مذکور آمــده اســت: »مشــارکت در اســتیکینگ نه تنها 
آسان است، بلکه از امنیت کافی نیز برخوردار است. در 

واقع وجوه نزد متولیان مورد اعتماد نگهداری می شود.«
امیل اورمانشین، مدیر کل کریپتو در رولوت نیز در مورد 
این فیچر جدید توضیح می دهد: »ســال گذشته رولوت 
چندین نقطه عطف مهم را برای ادامه مسیرش مشخص 
کرد که بر اســاس آنها ما تعداد توکن های فهرست شــده 
برای تجــارت در برنامــه رولــوت را دو برابر کردیــم و به ۱00 
توکن رســاندیم و بســیاری از محصولات جدید را عرضه 
کردیم. برای مثــال محصول »لــرن اند ارن« )بیامــوز و به 
دست بیاور( به کاربران امکان می دهد پس از اتمام آموزش 
در مورد موضوعات مختلف کریپتویی، پــاداش دریافت 
کنند. محصــول »پی ویــت کریپتو« )با کریپتــو پرداخت 
کن( هم کاربران را قادر می سازد تا برای خریدهای روزانه از 

موجودی کریپتویی خود استفاده کنند.

بعد از خرید اقساطی بیمه 
فعال شد

پرداختاقساطی
جریمهباآیتول

استعلام و پرداخت خلافی خودرو خدمتی 
است که توسط آیتول با قابلیت پرداخت 
فــوری، خــودکار و اقســاطی جرایــم فعــال 
شده اســت. آیتول با ایجاد یک سرزمین 
مجازی، امکان دسترسی کاربران به درگاه 
ورودی سرویس های تجمیع شده عوارض 
و خلافــی خــودرو را بــا ایجاد بســتری امن 
مهیا کرده  است. پرداخت جریمه خودرو 
در آیتول بــدون نیاز بــه احراز هویــت و کد 
سخا بوده و کاربر با واردکردن شماره پلاک 
خودرو، تلفن همراه و کد ملی مالک بدهی 
خــود را تســویه می کنــد. آیتــول عــلاوه بر 
امکان خرید اقساطی بیمه شخص ثالث، 
امــکان پرداخــت قســطی خلافی خــودرو 
را نیــز مهیــا کــرده اســت تــا از ایــن طریق، 
راننــدگان و مالــکان خــودرو با هر ســطح و 
تــوان اقتصــادی، خلافــی ماشــین خــود را 

پرداخت کنند.
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فين تک
F I N T E C H

استارتاپ فین تکی سنگاپوری موفق شده 17 میلیون 
دلار دیگر سرمایه جذب کند

همه جذابیت های 
سرمایه گذاری در فین تک در سال ۲0۲۲ به نصف کاهش یافتفین تکی به نام تازاپی 

رویگردانیسرمایهگذارهاازفینتکها

REPORTگزارش

گزارش منتشر شــده از ســوی ســی بی اینسایت 
)CB Insight( درمورد وضعیت فین تک در سال 
۲0۲۲، نشان می دهد که سرمایه گذاری در حوزه 
فین تک در سال گذشته، با ۴۶ درصد کاهش به 
۷۵/۲ میلیارد دلار رســیده اســت. در ســه ماهه 
پایانی سال گذشته، صنعت فین تک تنها ۱0/۷ 
میلیارد دلار تأمین بودجه داشته که پایین ترین 
میزان از ســال ۲0۱۸ اســت. این کاهش حتی در 
تعداد معاملات سالانه نیز مشهود است. تعداد 
معامــلات ســالانه در ســال ۲0۲۲، بــا ۸ درصــد 
کاهش نســبت بــه دوره قبــل، بــه ۵0۴۸ معامله 

رسیده است.
ایــن  در حالــی اســت کــه دوره  هــای تأمیــن مالی 
کلان در حــوزه فین تــک نیز ســال گذشــته با ۵۲ 
درصد کاهش به ۱۷۹ مورد رســیده است. ظهور 
یونیکورن هــا هم ماننــد آمارهای دیگر، نشــان از 
حال بد ســال ۲0۲۲ دارد. در ســال گذشته، تنها 
۶۹ مورد تولد یونیکورن داشــته ایم که نسبت به 
دوره قبل، کاهشی ۵۸درصدی را نشان می دهد. 
ایــن تعــداد در ســال ۲0۲۱، ۱۶۶ یونیکــورن بــود. 
آمارهای به دســت آمده، نشــان از روند کاهشــی 
ســرمایه گذاری در صنعــت دارنــد. بســیاری از 
بخش هــا از صنعــت پرداخــت، بانکــداری و 
وام دهی دیجیتال گرفته تا اینشورتک، ولث تک 
و فناوری بازارهای سرمایه، همه در سال ۲0۲۲ با 

کاهش بودجه مواجه شده اند. 
کاهش بودجه فین تک در سال ۲0۲۲ نسبت به 
دوره قبل، تنها محدود به ایالات متحده آمریکا 
نیست. در همه نقاط جهان، سرمایه گذاری روی 
فین تــک به شــکل قابــل توجهــی کاهــش یافته 

است.
 ســرمایه گذاری فین تــک در ایــالات متحــده 
آمریــکا در ســال ۲0۲۱: ۶۵/۷ میلیــارد دلار؛ در 
سال ۲0۲۲: ۳۲/۸ میلیارد دلار - میزان کاهش: 

نصف شده است.
 سرمایه گذاری فین تک در کانادا در سال ۲0۲۱: 

۲/۵ میلیــارد دلار؛ در ســال ۲0۲۲: ۱/۳ میلیارد 
دلار - میزان کاهش: ۴۸ درصد.

 سرمایه گذاری فین تک در آسیا در سال ۲0۲۱: 
۲۵/۱ میلیارد دلار؛ در سال ۲0۲۲: ۱۵/۹ میلیارد 

دلار - میزان کاهش: ۳۷ درصد.
 ســرمایه گذاری فین تک در اروپا در سال ۲0۲۱: 
۲۸/۹ میلیارد دلار؛ در سال ۲0۲۲: ۱۹/۲ میلیارد 

دلار - میزان کاهش: ۳۴ درصد.
 ســرمایه گذاری فین تــک در آمریــکای لاتیــن و 
منطقــه کارائیــب در ســال ۲0۲۱: ۱۳/۹ میلیارد 
دلار؛ در ســال ۲0۲۲: ۴ میلیــارد دلار - میــزان 

کاهش: ۷۱ درصد.
 سرمایه گذاری فین تک در آفریقا در سال ۲0۲۱: 

۱/۵ میلیارد دلار؛ در ســال ۲0۲۲: 
۱/۱ میلیــارد دلار - میزان کاهش: 

۲۷ درصد.
در  فین تــک  ســرمایه گذاری   
اســترالیا در ســال ۲0۲۱: ۲/۱ 
میلیارد دلار؛ در ســال ۲0۲۲: 0/۹ 
میلیــارد دلار - میــزان کاهش: ۵۷ 

درصد.
مایــکل اشــلی شــولمن، شــریک 
و مدیــر ارشــد ســرمایه گذاری در 

»رانینــگ پوینــت کپیتــال ادوایــزرز« معتقــد 
اســت کاهــش دیــد قیمــت رمزارزهــا در ســال 
گذشــته و ناکامی هــا و شکســت های دومینویی 
شرکت ها و صرافی های رمزارز، از جمله اتفاقات 
تلخــی کــه بــرای اف تی ایکس افتــاد، باعث شــد 
تــا ســرمایه گذاران خطرپذیــر، اشــتیاقی بــرای 
ســرمایه گذاری روی فین تک نداشــته باشند. به 
عقیده شولمن، بسته شــدن فرصت های عرضه 
اولیه ســکه به دنبال افت بازارهای سهام، نقطه 
پایانی برای سرمایه گذاری های خطرپذیر در سال 
گذشته بود. روندی را که بسیاری از شرکت هایی 
که پشــتوانه خوبی داشــتند و به نظر می رســید 

خوش آتیه باشند، به تعطیلی کشاند.

استارتاپ فین تکی تازاپی )Tazapay( که روی پرداخت های 
فرامرزی  تمرکز دارد و مســتقر در ســنگاپور است، با کمک 
چند ســرمایه گذار جدید، ۱۷ میلیون دلار سرمایه در سری 
A کســب کرده اســت. این اســتارتاپ بیشــتر این ســرمایه 
را از شــرکت »ســکویاکپیتال« گرفتــه اســت. تازاپــی از این 
پول برای توســعه تجارت خود در سراســر آســیا و گسترش 
فعالیت هایــش بــه مناطــق دیگــر ماننــد خاورمیانــه و اروپا 
اســتفاده خواهد کرد. این خدمات جدید شــامل استفاده 
از مجوزهــای پرداخــت در بازارهای بزرگ اســت که شــبکه 
پرداخت تازاپی را در ســطح جهانی گســترش می دهد. این 
شرکت همچنین قابلیت های اصلی خود را تقویت می کند و 
روش های پرداخت محلی بیشتری را برای ارائه بهتر خدمات 
در زیربخش هــای اصلــی اش، یعنــی تجــارت الکترونیــک 
فرامــرزی، فناوری هــای آموزشــی، SaaS و حوزه گردشــگری 

اضافه خواهد کرد.

این شرکت ادعا می کند که کسب وکارها و مصرف کنندگان 
به طور یکســان انتظار دارند پرداخت ها در زمان واقعی و با 
اســتفاده از روش پرداختــی که با آن آشــنا هســتند، انجام 
شود. با تازاپی، کسب و کارها به شــبکه جهانی بیش از ۱۷0 
بازار برای پوشــش کارت بانکی خود و ۸۵ بازار برای پوشــش 
جمع آوری پرداخت های محلی خود از طریق یکپارچه سازی 
API دسترســی خواهنــد داشــت. در نتیجــه بــه آنهــا ایــن 
امــکان داده می شــود بدون نیــاز بــه ســرویس های اضافی، 
پرداخت های کم هزینه و ایمن را از مشتریان خود بپذیرند. 
این شــرکت قصد دارد به لطف آخرین دور جذب ســرمایه، 
سرویس های محلی پرداخت فوری خود را تا پایان سال جاری 

میلادی صد درصد افزایش دهد.
علاوه بر سکویاکپیتال، شرکت های دیگری مانند »اسکیپ 

ولوســیتی«، »پی پل فاند« و ســرمایه گذاران دیگــری مانند 
»راجــارام«، »ژانویه کپیتــال« در ســرمایه گذاری جدید این 

استارتاپ مشارکت کرده اند.

راهول شــینگال، مدیرعامــل و یکــی از بنیان گــذاران تازاپی 
می گوید: »ما از اینکه ســکویاکپیتال آسیای جنوب شرقی 
بــا رهبــری و شــرکت در ایــن دور، ایمــان و اعتقاد خــود را به 
کسب وکار ما نشــان می دهد، بســیار هیجان زده هستیم. 
همچنین از اسکیپ ولوسیتی و صندوق فارغ التحصیلان 
پی پل استقبال می کنیم که به عنوان سرمایه گذار جدید به 
ما می پیوندند. این شرکا به ما کمک می کنند تا چشم انداز 
خود را برای تبدیل شــدن به مهم ترین زیرســاخت فرامرزی 
برای پلتفرم هــای جهانی محقق کنیم، زیرا حضــور خود در 
بازار را گسترش می دهیم و هر شبکه بانکی فوری در جهان 

را تحت یک API یکپارچه می کنیم.«

آکاش کاپور، معاون سکویاکپیتال در بخش آسیای جنوب 
شرقی هم درباره این همکاری گفته است: »تازاپی در حال 
ایجــاد زیرســاخت های پرداخــت و انطبــاق بــرای تجــارت و 
خدمات فرامرزی است. این بازار بزرگی است که نقطه عطف 
دیگــری را مشــاهده می کنــد. خریداران بــه طــور فزاینده ای 
ترجیح می دهند از ســرویس های پرداخت محلی استفاده 
کنند. فروشــندگان در شبکه های سنتی و کســب وکارهای 
محلی مشتاق هستند که در ســطح جهانی گسترش پیدا 
کنند، بدون اینکه مشــکلی در راه اندازی در مقیاس محلی 
داشته باشــند. تیم تازاپی بینش و تجربه منحصربه فردی 
برای ارائــه چنین راهکارهایی دارد و ســکویاکپیتال آســیای 
جنوب شرقی هیجان زده است که با آنها شریک شود تا این 

فرصت را دو برابر کند.«

ثریا حقی

Info 
@Karangweekly.ir
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کوین کاور )Coincover( استارتاپ مستقر در بریتانیا، ۳0 
میلیــون دلار در یک دور ســرمایه گذاری به رهبری وی ســی 
Foundation Capital  مستقر در سیلیکون ولی دریافت 
کرده اســت. این ســرمایه بــرای گســترش بیشــتر فعالیت 
و خدمــات ایــن پلتفــرم حــوزه امنیــت دارایی دیجیتــال به 
ایــن اســتارتاپ تزریــق شــده اســت. پلتفــرم محافظــت از 
ارزهای دیجیتــال کوین کاور از معامله گران در برابر ســرقت 
دارایی هــای دیجیتــال آنهــا محافظــت می کنــد و بــه آ نهــا 
اجازه می دهــد کلیدهای احــراز هویت شــان در یک فضای 
ذخیره سازی امن کپی شــود. این اســتارتاپ با واسطه های 
زیادی ازجمله استارتاپ های رمزارزی حوزه تبادل در فضای 
شــلوغ بازار کریپتو کار می کند و به مشتریان کسب وکاری 
خــود امــکان تعریــف کــردن مزیت هــای رقابتــی مبتنی بر 
امنیــت را می دهد. بــرای اطمینــان بیشــتر محافظت های 
ارائه شده توسط این پلتفرم با بیمه نامه های رمزنگاری شده 

پشتیبانی و تضمین می شود.
این اســتارتاپ مســتقر در شــهر کاردیف کشــور ولز که در 

سال ۲0۱۸ توسط دو هم بنیان گذار یعنی دیوید یانچوسکی 
)مدیرعامل فعلی( و آدام اســمیت )مدیر ارشد اجرایی این 
اســتارتاپ( تأســیس شــد، با هدف حــل معمــای تضمین 
امنیــت طولانی مــدت ارزهــای دیجیتال فعالیــت می کند. 
آنها می گویند در حال حاضر و در نبود امنیت کافی، حسن 
نیت و اعتماد عمومی به دلیل سرقت های متناوب ارزهای 
دیجیتال شــده کاهش یافتــه و مانع پذیــرش همگانی آنها 

می شود.
یانچوسکی و اسمیت در حین کار برای ضرابخانه سلطنتی 
بریتانیــا بــرای دیجیتالــی کــردن طــلا بــا یکدیگــر ملاقــات 
کردند؛ جایــی که به زودی بــا نیاز به گزینه های پشــتیبان و 
بازیابی دقیــق اطلاعــات مواجه شــدند. حالا و حــدود پنج 
ســال بعــد از آن ملاقــات، بیــش از ۳00 مشــتری از پلتفرم 
کوین کاور استفاده می کنند؛ از صرافی های رمزارزی گرفته تا 
ارائه دهندگان کیف پول و همین طور سرمایه گذاران نهادی 
با هدف دفــاع از هلدینگ هــای بزرگی که دارایــی دیجیتال 

زیادی دارند. 

کویــن کاور همچنیــن مســتقیماً بــا متولیــان دارایی هــای 
دیجیتالی که قبلاً وظیفه ایمن سازی رمزارزها و اطمینان از 
تسهیل و درســتی معاملات را بر عهده داشتند، همکاری 
می کند. به عنوان مثال، کوین کاور با فایربلاکز که یک متولی 
دارایی دیجیتال نهادی است و با سوپراپلیکیشن رمزارزی 

بیتسو همکاری می کند.
دیویــد یانچوســکی دربــاره ایــن جــذب ســرمایه می گویــد: 
»مــا از شــراکت بــا فاندکپیتــال کــه شــرکتی خوشــنام در 
حمایــت از استارتاپ هاســت، خوشــحالیم. در کویــن کاور 
مفتخریــم کــه مانع از دســت رفتــن دسترســی کاربــران به 
ارزهای دیجیتال شــان می شــویم. چه با اشــتباه ســهوی یا 
بدشانسی هدف قرار گرفتن توسط هکرهای مخرب آنلاین؛ 
همیشه آنها ترس از دست دادن رمزارزهایشان را دارند و ما 

این مشکل را برایشان حل کرده ایم.«
 استخدام نیروی انســانی جدید، به روزرســانی محصول و 
مشارکت با برخی پروژه های دیگر از مهم ترین موارد مصرف 

سرمایه جدید این استارتاپ اعلام شده است.

جذب سرمایه یک استارتاپ رمزارزی حوزه امنیت با هدف تضمین دسترسی کاربران به 
دارایی هایشان

کوین کاور 30 میلیون دلار سرمایه گرفت
رمزارز
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متاورس مایکروسافت
مایکروســافت تیــم متــاورس 
خــودش را کــه همیــن چهــار مــاه پیش 
آن را شــکل داده بود، کامل جمع کرده 
اســت. تیمی که قرار بــود روی متاورس 

برای صنایع بزرگ کار کند.

استخدام در فالکون ایکس
دیجیتــال  دارایــی  پلتفــرم 
یــس  فالکون  ایکــس اعــلام کــرده بار
ســتونیک را که تجربــه کار در آمازون و 
رابین هــود، اپــل، مایکروســافت و... را 
دارد، بــه عنــوان مدیــر محصــول خــود 

استخدام کرده است.

ماینینگ در می سی سی پی
ایالــت می سی ســی پی آمریکا 
لایحــه ای ابلاغ کــرده کــه بر اســاس آن 
ماینینگ رمزارز به رســمیت شــناخته 
می شود و تحت حمایت قوانین مرتبط 

با انرژی هم قرار خواهد گرفت.

ان اف تی ریحانا
یک اســتارتاپ یکی از ترانه های 
اخیر ریحانا را ۳00 ان اف تی کرده و فروخته 
اســت. با هر بار نواخته شــدن ایــن ترانه، 
ارزش این ان اف تی ها هم بیشتر می شود.

چطور بنیان گذاران نیم میلیارددلار 
از اف تی ایکس خارج کردند؟

یکصرافی
بیدروپیکر!

رئیس جدید اف تی ایکس می گوید امنیت این 
صرافی به قدری ضعیــف بود کــه بنیان گذاران 
می توانستند »نیم میلیارد دلار« کریپتو را بدون اینکه 
شناسایی شوند،  از آن خارج کنند. لازم به ذکر است که 
هر دو بنیان گــذار صرافی اف تی ایکس بــه کلا هبرداری 
متهــم شــده اند. جــان جــی ری کــه پــس از ســقوط 
اف تی ایکــس برای نظــارت و بررســی پرونده اســتخدام 
شــد، روز دوشــنبه ششــم فوریه اظهارات مذکــور را در 
دادگاه ورشکســتگی دلاور بیــان کــرد. او گفــت: »بــه 

معنای واقعی کلمه، صرافی اف تی ایکس ناایمن است. 
بنیان گذاران خیلی راحــت می تواننــد بیایند ولت های 
نیم میلیارد دلاری را روی یک درایو بندانگشتی دانلود 
کنند و بروند و هیچ کس هم آنها را بازخواست نکند.«

او افزود:»اکنــون ذخیره ســازی در صرافــی 
اف تی ایکــس به صــورت ســرد انجام شــده و از 
کلدولت یا کیف پول های ســرد اســتفاده می شــود. اما 
قبــلاً ذخیره ســازی به صــورت داغ و بــا اســتفاده از 



شــــــــــــــمــــــــــــــاره 86
23 بهــــــــــــــــمن 1401
ســــــــــــــــــــــــــــــــال دوم

KARANG

21

رمزارز
CRYPTOCURRENCY

بــا توجــه بــه اینکــه SEC در حــال کنــار آمدن بــا صرافــی ارز 
دیجیتــال کراکن اســت، احتمــالاً رقیــب این صرافــی یعنی 
کوین بیس باید منتظر تبعاتی باشــد. کوین بیس به سختی 
تــلاش کــرده جریان هــای درآمــدی خــود را بــه دور از کارمــزد 
معاملات، متنوع کند. خدمات استیکینگ نقشی اساسی 
در این تلاش ایفا کرده اند و بخش عمده ای از این متنوع سازی 
هســتند. چنانچــه از ابتدای ســال ۲0۲0 تــا پایان ســه ماهه 
ســوم ســال ۲0۲۲، کوین بیــس در کنــار ۹.۴۶ میلیــارد دلار 
درآمــدش از کارمزد معامــلات موفق شــده ۵0۸ میلیون دلار 
هم از مؤسسات و ســازمان ها به دســت بیاورد. البته که این 
ارقام نشان می دهد هنوز بیشــتر درآمد ۱۱.۷ میلیارد دلاری 
کوین بیس از کارمزدها می آید، اما تلاش ها برای کم کردن این 

وزن سنگین کارمزد ادامه دارد.
وزن درآمدهــای حاصلــه از کارمزد معاملاتــی کوین بیس در 
حال کاهش اســت. کارمزدهــای معاملاتی به طور متوســط 
۸۷ درصد از درآمدهای فصلی این شــرکت را در ســال ۲0۲0 

تشــکیل می دادنــد، امــا در ســه 
فصــل اول ســال ۲0۲۲ تنهــا ۷۷ 
درصــد از درآمدهای فصلی را در 
برگرفتنــد و در فصــل آخر ســال 
۲0۲۲، کارمزد معاملات تنها ۶۲ 
درصد از درآمــد کوین بیس را به 
خود اختصاص می داد. دلیل این 
تغییرات ســه خط کسب وکاری 
بهــره، ســهام و هزینــه اشــتراک 
بوده است. کوین بیس وجه نقد 
و معادله های نقدی مشتریان را 
در بانک های شــخص ثالث نگه 
می دارد، جایی که می تواند سود 

آنها را دریافــت کند. به علاوه ســود وام های صادرشــده برای 
کاربران خرده فروش و نهادی را نیز از این طریق ایجاد می کند. 
بخش دیگری از درآمد صرافــی ارز دیجیتال کوین بیس هم 
توسط درآمد بهره تأمین می شود. درآمد بهره در واقع ۱.۳۴ 
درصد از کل درآمدهای کوین بیس را در ســه ماهه اول ســال 
۲0۲0 تشکیل می داد و حدود ۲.۳۶ میلیون دلار بود. اما در 
هشت فصل بعدی، درآمد بهره کمتر از یک درصد از کل پول 
نقد ورودی را تشکیل داد. با این  حال درآمد بهره در سه ماهه 
دوم ســال ۲0۲۲، به ۴.۷۲ درصــد از کل درآمد یعنی بیش از 
۳۸.۲ میلیون دلار رســید. در ســه ماهه ســوم نیز این رقم به 

۱۱۵.۷ میلیون دلار یعنی ۱۹.۶ درصد از کل درآمد رسید.

 افزایش سهم استیکینگ
بــه  طــور متوســط اســتیکینگ فقــط 0.0۸۷ درصــد از کل 
درآمدهای کوین بیس را از ابتدای سال ۲0۲0 تا پایان سه ماهه 
اول ۲0۲۱ تشکیل داده اســت. پس از آن سهم استیکینگ 
از کل درآمدهــای کوین بیــس بــه ۱.۷۵ درصــد در ســه ماهه 
دوم و ۶.۲۱ درصــد در ســه ماهه ســوم ســال ۲0۲۱ رســید. تــا 
سه ماهه سوم سال ۲0۲۲، سهم استیکینگ ۱0.۶۳ درصد از 
درآمدهای کوین بیس شد؛ یعنی در طول دو سال و نیم  ۱۳00 

درصد افزایش داشت. 

 درآمــد حاصــل از اشــتراک محصــولات 
کوین بیس

درآمدهای حاصل از اشــتراک محصولات نیز رشد خوبی را 
تجربه کرده اند. محصولات کوین بیس شامل کوین بیس کلاد 
)خدمــات بلاکچیــن و نــود بــرای 
توسعه دهندگان(، کوین بیس وان 
)کــه جایگزیــن کوین بیــس پــرو 
شد( و لرنینگ )پورتال آموزشی( 
می شــود. درآمــد حاصــل از 
اشتراک ها تا سه ماهه سوم سال 
۲0۲۱ کمتر از 0.۵ درصد از درآمد 
کوین بیس را تشکیل می داد، اما 
یک ســال بعــد بــه ۵.۳۳ درصد 
یعنی حدود ۳۱.۴۴ میلیون دلار 

رسید.  
بدون بازگشــت بــازار صعــودی، 
کــه بــدون شــک باعــث افزایش 
درآمدهــای حاصــل از تراکنش هــا می شــود، واضــح اســت 
کوین بیس در صورت در پی گرفتن مسیر کراکن حتماً متحمل 
ضرر می شــود زیرا یا SEC شــکایتی علیه آن تنظیم خواهد 
کرد یا برای جلوگیری از این اتفاق مجبور می شوند بسیاری از 
محصولات خود را متوقف کنند. اما فعلاً به این نتیجه رسیده 
که با وجود مشکلات رگولاتوری مربوط به استیکینگ، برای 
متنوع سازی درآمدهایش و کاهش وابستگی اش به کارمزد 
که در بازارهای نزولی به شدت ارزش سهام آن را تحت تأثیر 
قرار می دهد روی استیکینگ و درآمدهایش حساب ویژه ای 

باز کند.

نشریه رمزارز از رســانه های زیرمجموعه کارخانه نوآوری 
رســانه راه کار شــماره جدید خود را منتشــر کرد. شــماره 
جدید رمزارز کــه با گرافیک و محتــوای متفاوتی از چهل 
شماره قبل منتشر شده، در گفت وگوها،  گزارش ها 
و یادداشــت های مختلــف، مروری داشــته بــر کارنامه 
ســال 2022 میلادی در حوزه رمزارزها و البته درس هایی 
که می تــوان از این ســال بــرای تعییــن اســتراتژی های 
کسب وکاری یا سرمایه گذاری در سال 2023 گرفت.

رمــزارز شــماره 41 در 64 صفحه منتشــر شــده و از طریق 
سایت ramzarz.karanagweekly.ir یا فروشگاه 

راه پرداخت قابل تهیه است.

رمزارز42
منتشر شد

استیکینگ بیش از هر زمان دیگری بخش بزرگی از درآمدهای 
کوین بیس را تشکیل می دهد، اما اگر گری گنسلر بگذارد

متنوع سازی درآمد کوین بیس 
از طریق استیکینگ

هات ولت ها انجام می شــد. از این بدتر اینکه چند نفر 
هم به رمز عبور ولت ها دسترسی داشتند.«

 جی ری ادامــه داد: »وضعیــت فعلی صرافی 
رضایت بخش است و وضعیت ایمنی خوبی 
دارد.« ســم بنکمن فریــد، مدیرعامــل قبلــی صرافــی 
اف تی ایکــس از ســمت خــود اســتعفا داده و اعــلام 
ورشکســتگی کــرد. او در ۱۱ نوامبر در ایــالات متحده 
درخواســت حمایــت از ورشکســتگی داد. وکلای 

اف تی ایکــس بعــد از ایــن ماجــرا اعــلام کردنــد کــه 
بنیان گــذاران اف تی ایکــس بــه ســرمایه مــردم که ۶۵ 
میلیارد دلار بود دسترسی داشتند و همین امر باعث 
شــده اکنــون دارایی هــای شــرکت بــه صفــر برســد.  
بنکمن فرید در ماه دسامبر دستگیر شد و به اتهاماتی 
ازجملــه کلاهبــرداری، پول شــویی و تخلفــات مالــی 
کمپین خود اعتراف کرد. وی در دادگاه اظهار داشــت 
کــه دو روز اول مســئولیتش در اف تی ایکــس، جهنم 

محض بود. 

هنوز بیشتر درآمد 
11.7 میلیارد دلاری 

کوین بیس از کارمزدها 
می آید، اما تلاش ها 

برای کم کردن این وزن 
سنگین کارمزد ادامه 

دارد
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به هوش مصنوعی 
دروغ گفتن یاد ندهید!

نقدهایایلانماسک
بهچتجیپیتی

 ایــلان ماســک کــه همیــن مــاه 
دســامبر گذشــته دربــاره هــوش 
مصنوعــی چــت جی پی تــی گفته بــود به 
شکل ترسناکی خوب عمل می کند، حالا و 
بــا همه گیــر شــدن آن یــک اظهارنظــر 
تردیدآمیز درباره آن کرده است. ماسک که 
بــه اظهارنظرهــای حاشیه ســاز در دنیــای 
فنــاوری معــروف اســت، گفته ایــن هوش 
مصنوعی آن گونه که باید خوب نیست و 
بسیاری از پاسخ های آن از انعطاف و تازگی 

لازم برخوردار نیستند.

 نکته جالب این است که ماسک 
که حالا مدیرعامل توییتر است، 
 Open AI خود یکی از بنیان گذاران شرکت
بوده که حالا چت جی پی تی را به بازار داده 
است. ماسک روز دوشــنبه با به اشتراک 
گذاشــتن تصویر یکــی از جواب هــای این 
چت در توییتی نوشت، پاســخ این هوش 
مصنوعی درباره یک ســناریوی احتمالی 
درخصوص موضــوع تبعیض نــژادی او را 
نگران کرده است. گویا سناریو ایلان ماسک 
برای گیر انداختن این ربات هوشــمند هم 
این بوده که اگر قرار باشد با توهین نژادی به 
یک نفر مانع از انفجار یک بمب هسته ای 
شــویم، کار درســت چیســت. چــت 
جی پی تی هم پاســخ داده از نظــر اخلاقی 
هرگز بیــان توهیــن نــژادی مجاز نیســت؛ 
حتــی اگــر انجــام ایــن کار تنهــا راه نجــات 

میلیون ها نفر از بمب هسته ای باشد.

 در همــان مــاه دســامبر هــم 
درخصــوص یکــی از پاســخ های 
دربــاره  چت بــات  ایــن  بحث برانگیــز 
سوخت های فسیلی که در توییتر داغ شده 
بود، ایلان ماســک گفته بود اینکه به یک 
هوش مصنوعی یــاد بدهیــد دروغ بگوید 
خیلــی خطرنــاک اســت! فعــلاً کــه آقــای 
ماســک شمشــیر را بــرای شــرکت ســابق 

خودش از رو بسته است... .

REPORTگزارش

در پشت پرده نسخه جدید بینگ مایکروسافت چه می گذرد و چرا گوگل تا این اندازه 
نگران استفاده از هوش مصنوعی در بینگ شده است؟ 

 این مرد معادلات جست وجو 
در اینترنت را دگرگون خواهد کرد

شــاید اگر در خیابــان جلوی ۱0 نفــر را بگیریــد و از آنها 
بپرسید بینگ چیســت، ۹ نفر آنها ندانند که دارید از 

موتور جست وجوی مایکروسافت صحبت 
می کنیــد. واقعیت ۱0 ســال گذشــته دنیای 
آنلاین این بــوده که گوگل در جســت و جوی 
اینترنتی، بــازی بــزرگ را از مایکروســافت و 
البته رقیب اصلــی اش یاهو برده اســت. آن 
 هم با چنــان اختلافــی که دیگــر خیلی ها به 
یــاد نمی آورند کــه غیــر از گــوگل گزینه های 
دیگــری هــم بــرای جســت وجو در اینترنت 

وجود دارد.
امــا حــالا امیدها بــه جبهــه مایکروســافت و 

موتور جست وجوگر اینترنتی اش بازگشته است. امیدی 
که از قضا آن قدر بزرگ است که گوگل را حسابی ترسانده 
اســت. صحبت از چت هوش مصنوعی تحت مالکیت 
مایکروسافت است که در دو سه هفته گذشته در صدر 
اخبار فناوری دنیــا قرار داشــته و صدها میلیــون کاربر را 
شیفته خود کرده است. حالا مایکروسافت امیدوار شده 
که با کمک چت جی پی تــی بتواند موتور جســت وجوی 
نیمه جانش را احیا کند... ماجرا چیست و چقدر آینده 
جســت وجوهای اینترنتــی بــه هــوش مصنوعــی پیونــد 

خواهد خورد؟

 آلتمن به کمک بینگ می آید؟
مدیرعامل OpenAI می گویــد که که بینگ جدید تحت 
حمایت چــت جی پی تــی )ChatGPT( و جی پی تی ۳.۵ 
)GPT-۳.۵( است. سم آلتمن، مدیرعامل OpenAI که 
مالکیت آن در اختیار مایکروسافت است، گفته که چت 
جی پی تی و جی پی تی ۳.۵ به تقویت موتور جست وجوی 

»بینگ جدید« کمک می کنند.
ظهــور ربات چــت جی پی تــیِ OpenAI موجــب افزایش 
رقابــت در ابزارهــای جســت وجو در فضــای 
بیگ تک شده است. از سوی دیگر گوگل ابزار 
هوش مصنوعی خــود به نــام بــارد )Bard( را 
در هفته هــای آینده معرفــی و عرضه خواهد 
کرد.  اما در پشت پرده موتور جست وجوی پر 
زرق و برق »بینگ جدید« مایکروسافت چه 
 ،OpenAI می گذرد؟ ســم آلتمن، مدیرعامل
گفته که ابزارهای چت جی پی تی و جی پی تی 
۳.۵ در این شرکت هوش مصنوعی به نسخه 
جدید موتور جست وجوی مایکروسافت که 

روز سه شنبه معرفی شده، کمک می کنند.

 جست وجو در اینترنت متحول می شود؟
یوســف مهدی، یکی از مدیران مایکروسافت نیز گفته که 
این ابزار جست وجوی پیشرفته بر اساس یک زبان نسل 
جدید OpenAI، کــه از چت جی پی تی قدرتمندتر اســت 
و آموزش های کلیدی اش را از چــت جی پی تی و جی پی تی 
۳.۵ می گیــرد، اجرا می شــود. جی پی تی۳ یک مــدل زبان 
است که چت جی پی تی بر اساس آن ساخته شده و دارای 
۱۷۵ میلیارد پارامتر اســت. انتظار مــی رود که جی پی تی ۴ 
صدتریلیون پارامتر داشته باشد. گرچه مایکروسافت اعلام 
کرده که بینگ روی یک مدل زبان نسل جدید اجرا می شود، 
اما از واژه جی پی تی ۴ نام نبرده است. مایکروسافت در ماه 
گذشته اعلام کرده بود که در OpenAI یک سرمایه گذاری 

چندمیلیاردی جدید انجام خواهد داد.
ایــن اطلاعیــه زمانــی منتشــر می شــود کــه رقابــت میان 
غول های فناوری در اســتفاده از فناوری هوش مصنوعی 

بــرای تقویت عملکــرد موتورهای جست وجویشــان داغ 
است. مایکروسافت در اطلاعیه خود به این نکته اشاره 
کــرده که یــک عملکــرد چــت را نیــز تعریــف کرده کــه به 
کاربــران امــکان می دهــد جست وجوهایشــان را تدقیــق 
کنند. یوســف مهدی گفته کــه این یک نقطــه عطف در 
جست وجوهای آنلاین است، زیرا این عملکرد اینترنت 
)یعنی جست وجو( مدت زیادی است که به همین شکل 
بوده و تغییری اساسی نکرده است. اشــلی استوارت، از 
تحلیلگران اقتصاد فناوری قبلاً گزارش داده بود که انتظار 
مــی رود مایکروســافت اعــلام کنــد کــه بینگ به واســطه 

OpenAI ارتقا خواهد یافت.
چت جی پی تی در OpenAI دسترســی بــه نوعی فناوری 
را فراهــم کــرده کــه بــرای متخصصــان علــوم رایانــه ای از 
مدت ها پیش آشناســت. اما پذیــرش عمومی ایــن ابزار 
استفاده های تخصصی از این فناوری را تسریع می کند.

 چرا گوگل نگران است؟
گوگل که نگران است این اطلاعیه مایکروسافت بر موتور 
جســت وجویش تأثیر منفــی بگذارد، هــوش مصنوعی 
همتای خود به نــام بــارد )Bard( را رونمایی کرده اســت. 
سوندار پیچای، مدیرعامل گوگل، در یک پست وبلاگی 
نوشــت که قصد دارد به زودی آن را بــه عموم عرضه کند 
و از همه اعضای تیمش خواســته تمرکز خود را روی این 
موضوع بگذارند و راهکارهایشــان را برای بهبود آن ارائه 
کنند. به نظر می رســد مدیرعامل گوگل به درستی خطر 
را حــس کــرده اســت. چــت جی پی تــی اگــر بتوانــد بازی 
جست وجوی آنلاین را دســت بگیرد، هیچ بعید نیست 
که امپراطوری گوگل با یک خطر بزرگ در حد فروپاشــی 

روبه رو شود!

I N T E R V I E W

راضیه مینایی  

Raziyeh.minaei995
@gmail.com
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در شرکت گوگل همه ترسیده اند. سهم 9درصدی بینگ 
از جست وجوی اینترنتی می تواند به شکلی اهرمی رشد 

چشم گیری کند؛ اما گوگل هرچقدر هم در خطر باشد، 
نمی تواند مثل یک استارتاپ رفتار کند

گوگل پس از انتشار چت جی پی تی توسط شرکت رقیبش 
در موقعیت عجیبــی قرار گرفته اســت. به نظر نمی رســد 
گوگل از هوش مصنوعی عقب مانده باشد، اما همچنین 
نمی تواند چیزی را منتشــر کنــد که باعث وحشــت مردم 
شود. بر این اساس، رونمایی از رقیب چت جی پی تی، یعنی 
Bard، برای گوگل ترکیبی عجیب از فومو و ترس بوده است.
به نظر می رســد تحت تأثیر همین فومو و احساس عقب 
افتادن از مایکروســافت، گــوگل سراســیمه خــود را آماده 
کرده تا رقیب خود بــرای چت ربــات  OpenAIیعنی چت 
جی پی تی را به بازار عرضه کند. روز دوشنبه هفته گذشته، 
ســاندار پیچــای، مدیرعامــل گوگل بــارد، ســرویس جدید 
هوش مصنوعی گوگل را معرفی کرد. او گفت که این ربات 
نرم افــزاری به گــوگل ایــن امــکان را می دهــد کــه نه تنها به 
سؤالات واقعی مانند تعداد کلیدهای یک پیانو پاسخ دهد، 
بلکه بینش عمیق تری برای خیلی از کارها به افراد خواهد 
داد. به گفته او پرســیدن از گوگل با اســتفاده از بارد که آیا 
یادگیری پیانو آســان تر از گیتار اســت، باید پاسخی واقعاً 

هوشمندانه به همراه داشته باشد.

 بارد هنوز خیلی کار دارد...
بــه نظــر مــی رســد بــارد یــک ربــات همه فن حریــف و 
چشــمگیر باشــد! اما برخلاف چــت جی پی تی کــه اکنون 
۱00 میلیون کاربر دور خود جمع کرده، بارد فقط در اختیار 
»تســت کنندگان مورد اعتماد« گوگل قرار خواهد گرفت؛ 
یعنــی تعــداد محــدودی از کاربــران و تعــداد محــدودی از 

کارمندان شرکت های زیرمجموعه گوگل!
در حالی که گوگل با وجود فوموی شدیدی که به آن گرفتار 
شده، دست به عصا حرکت می کند، OpenAI، استارتاپ 
پشت چت جی پی تی، با وجود مشــکلاتی در مورد دقت، 

تأخیر و نبود آگاهی آشکار در مورد پیامدهای نسخه دوم و 
سوم محصول خود و استفاده گسترده از آن، در حال عرضه 
نســخه های جدیدتری از ربات هوشــمند و البته ترسناک 
خود است. نسخه پولی چت جی پی تی که رونمایی شده، 
قرار است کاربردهای تجاری برای کسب وکارها داشته باشد. 
از طرف دیگر این فناوری خود را با بینگ، رقیب عقب مانده 
مایکروسافت در تجارت جست وجوی اینترنتی که تمام در 

دست گوگل است، یکپارچه خواهد کرد.
از یک طرف، گوگل تمایل دارد در هر فناوری ای که می تواند 
دنیای جست وجو را تغییر دهد، برتری داشته باشد؛ چراکه 
این فناوری ها می توانند کســب وکار اصلــی آن و مدل های 
زبانی جســت وجو را تا حد زیادی تغییر دهند. گوگل یک 
شرکت سهامی عام است و بنابراین باید به سرمایه گذاران 
خود نشــان دهد که هنوز در بازاری که از آن پول درمی آورد 

دست بالا را دارد.

 سهم بازار گوگل در خطر است؟
در حالی کــه بینگ تنها ۹ درصــد از بازار جســت وجو را در 
اختیار دارد، ادغام بیشتر الگوریتم های منحصر به فرد چت 
جی پی تی در پلتفرم جست وجوی مایکروسافت می تواند 
منجر به جابه جایی عمده ســهم گــوگل از این بازار شــود. 
همین ترس است که گوگل را به دردسر انداخته و همه را در 
این شرکت دستپاچه کرده است. برخی ها می گویند اینقدر 
فوموی گوگل بزرگ اســت که احتمال گرفتن تصمیم های 
اشتباه در این شرکت را زیاد کرده است. آنها می گویند اگر 
بارد در جهان منتشر شود و جو عمومی در مورد نژادپرستانه 
و جنسیت زده بودن پاســخ های آن به برخی سؤالات قوی 
شود، گوگل خطر بیشتری در خصوص اعتبار خود در این 
بازار متحمل خواهد شــد. آنهــا می گوینــد OpenAI  یک 
استارتاپ است، می تواند سریع حرکت و آزمون و خطا کند؛ 
بدون اینکه هزینه زیادی روی دست مایکروسافت بگذارد، 
اما گوگل مجبور است دست به عصا راه برود، چراکه انتشار 
یک محصول ناقص به سرعت می تواند قیمت سهام این 

شرکت را کاهش دهد.
این ماجرا همچنین یک لحظه برای سنجش افکار عمومی 
  OpenAI  نسبت به هوش مصنوعی است. مایکروسافت و
با ارائــه تجربه دســت اول به مــردم از اینکــه چگونه هوش 
مصنوعی تجربه آنلاین آنها را متحول می کند، می توانند 
یکــی از ایــن دو مســیر را در پیــش بگیرند: متقاعــد کردن 
مردم که هــوش مصنوعی یک نیــرو و ابزار کارآمــد و خوب 
اســت، یا ترســاندن آنها. بــرای گوگل که هــوش مصنوعی 
را »عمیق ترین فناوری ای کــه امــروز روی آن کار می کنیم« 
معرفی کرده، بــارد نمی تواند دومی باشــد. 
شاید به همین دلیل باشــد که عبارت 
مبهم گوگل در مورد بــارد این بوده که 
»به روشی »مسئولانه« در هفته های 
آینــده، به طــور گســترده در دســترس 
عموم قــرار خواهــد گرفت.« گــوگل هم 
نمی خواهد از مایکروسافت عقب بیفتد 
و هم می ترسد واکنش های منفی به هوش 
مصنوعــی ضــرر زیــادی را متوجــه اعتبــار و 

سهام این شرکت کند.

ایمیل پیچای به کارمندانش درباره هوش مصنوعی 
روی چه چیزی تأکید دارد

 باردوتفاوتهایشباچتجیپیتی

REVIEWبررسی

 چت ربات جدید گوگل در حال آزمایش 
اســت و در هفته هــای آینــده راه انــدازی 
خواهد شــد. یک  APIاین چت ربــات را در اختیار 
توسعه دهندگان قرار خواهد داد.گوگل نمی خواهد 
به مایکروسافت و شرکت های دیگر اجازه دهد که 
گــوی رقابــت در زمینــه جســت وجوگرها را بــدون 
دردسر بربایند. این شرکت امروز اعلام کرد که یک 
چت بات به نام بارد )BARD( را در هفته های آینده 
عرضه خواهد کــرد. به نظر می رســد این چت بات 
پاســخی به چت جی پی تی )ChatGPT( است که 
Open AI آن را با سرمایه مایکروسافت توسعه داده 

است.

 ساندار پیچای، مدیرعامل گوگل در یک 
پست وبلاگی نوشته که بارد اکنون در حال 
آزمایش نهایی است و در اختیار افراد آزمایش کننده 
مورد اعتمادی قرار گرفته اســت. هــدف از طراحی 
بارد، قرار دادن گستره وسیع دانش جهان در پشت 
یک رابط مکالمه اســت. بارد از نســخه کوچک تر 
 LaMDA “ یک مدل هوش مصنوعی قدرتمند به نام
“ استفاده می کند که آن را گوگل برای نخستین بار 
در مــه ۲0۲۱ معرفی کــرد. فناوری  این مدل مشــابه 
چت جی پی تی است. به گفته گوگل، این فناوری به 
این شــرکت کمک می کند ربات چــت را در اختیار 
کاربران بیشــتری قرار دهد و درباره کیفیت و دقت 
چت بات بازخورد بگیرد. گوگل و Open AI هر دو در 
حال ســاختن ربات های خــود روی نرم افــزار تولید 
متنی هســتند که می تواند ســبک های نامطلوب 
گفتاری در فضای آنلاین را تکرار کند. نیاز به کاهش 
نقص هــا و ایــن واقعیت کــه ایــن نــوع نرم افزارها را 
نمی توان به راحتی با اطلاعات جدید به روزرســانی 
کــرد، امیــدواری برای ســاختن محصــولات جدید 
قدرتمند روی این فناوری را با چالش مواجه می کند، 
ازجمله چت بات ها که جســت وجو در وب را دچار 

تغییرات بنیادین می کنند.

 نکته قابل توجه این است که پیچای برای 
ادغام بارد در گوگل، برنامه ای را اعلام نکرد. 
در عــوض، نمونــه ای از کاربــرد جدیــد و محتاطانه 
هــوش مصنوعی را برای جســت وجوهای مرســوم 
نشــان داد. گــوگل بــه ســؤالاتی کــه پاســخ واحد و 
کــه  می دهــد  پاســخی  ندارنــد،  توافق شــده 
منعکس کننــده نظــرات مختلــف اســت. پیچای 
همچنین گفت که گوگل قصد دارد فناوری زیربنایی 
دســترس  در   API یــک  طریــق  از  را  خــود 
توســعه دهندگان قرار دهد، اما جــدول زمانی برای 
 ،Open AI این کار ارائه نکرد.سم آلتمن، مدیرعامل
اندکی پس از سخنان مدیرعامل گوگل، عکسی از 
خود با ســاتیا نــادلا، مدیرعامل مایکروســافت در 
 Open AI توئیتر منتشــر کرد .چت جی پی تی کــه
نوامبــر گذشــته آن را راه انــدازی کــرد، در پاســخ بــه 
سؤالات پیچیده توانایی زیادی دارد و به نظر می رسد 

رؤیای کاربران را برای یک تغییر انقلابی در آموزش و 
تجارت و زندگی روزمــره برآورده کنــد. اما بعضی از 
کارشناســان هوش مصنوعی توصیه می کنند که 
باید احتیاط کرد، زیرا این ابزار درکی از اطلاعاتی که 

ارائه می کند، ندارد.

 این وضعیت ممکن است برای بعضی از 
کارشناســان هــوش مصنوعــی گــوگل 
آزاردهنده باشد، زیرا محققان این شرکت بخشی از 
فناوری چــت جی پی تی را توســعه داده انــد و حتی 
پیچای نیــز در وبلاگ گــوگل به این موضوع اشــاره 
کرد. پیچای نوشت: »ما شش سال پیش شرکت را 
در زمینه هوش مصنوعی تغییر دادیم. آن زمان ما 
به ســرمایه گذاری در هــوش مصنوعی در سراســر 
جهان ادامــه دادیــم.« او هــم از بخــش تحقیقات 
هــوش مصنوعــی گــوگل و هــم از دیپ ماینــد 
)DeepMind( کــه اســتارتاپ هــوش مصنوعی در 
بریتانیاست و گوگل در ســال ۲0۱۴ آن را خریداری 
کــرد، نام بــرد. چــت جی پی تــی کــه روی جی پی تی 
ساخته شده، یک مدل هوش مصنوعی است که با 
عنوان ترانسفورماتور شناخته می شود و برای اولین 
بار در گوگل ابداع شــده اســت. این فناوری متن را 
دریافت و اتفاقات بعــدی را پیش بینی می کند. در 
مقابل، Open AIبدین دلیل شهرت دارد که نشان 
می دهد چگونــه ورود مقدار عظیمــی از داده ها در 
مدل هــای ترانســفورماتور و افزایش تــوان رایانه ای 
می تواند سیستم هایی را تولید کند که در تولید زبان 
یا تصاویر توانا هستند. چت جی پی تی این امکان را 
فراهم می کند که انسان ها درباره پاسخ های مختلف 
به مــدل هــوش مصنوعــی دیگری کــه خروجــی را 
تنظیــم می کنــد، بازخــورد دهنــد و از ایــن طریــق 

جی پی تی را بهبود می دهد.

 گوگل خود اعتراف کرده که قصد دارد برای 
افزودن فنــاوری LaMDA بــه محصولات 
خود با احتیاط اقدام  کنــد، زیرا لازم اســت که روی 
مدل هــای هــوش مصنوعــی در رابطه بــا اطلاعات 
نادرســت و متون وب کــه حاوی تعصبات نــژادی و 
جنسیتی و سخنان نفرت آور است، کار شود.این 
محدودیت هــا را محققــان گــوگل در یــک مقالــه 
تحقیقاتی در سال ۲0۲0 خاطرنشان کردند. در این 
مقاله مسئله احتیاط در فناوری تولید متن مطرح 
شــد که برخی مدیران را عصبانی کــرد و در نهایت 
موجب اخراج دو محقق برجسته هوش مصنوعی 
به نام تیمنیت گبرو و مارگارت میچل شــد. ســایر 
محققــان گــوگل کــه روی فنــاوری  LaMDA کار 
می کردند، از تردید گوگل در این زمینه ناامید شدند 
و شرکت را ترک کردند تا استارتاپ هایی بسازند که 
از همــان فناوری اســتفاده کننــد. به نظر می رســد 
ظهور چت  جی پی تی الهام بخش این شرکت بوده 
تا هرچه زودتر قابلیت تولید متن را در محصولاتش 

بگنجاند.
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مطالعه جدیدی که توسط پلتفرم خرید سازندگان LTK تهیه 
شده، نشان می دهد که رسانه های اجتماعی چگونه نحوه 
خرید مــا را تغییر می دهنــد. این مطالعه شــامل یافته های 
یک نظرســنجی آنلایــن از کار LTK با برندها، ســازندگان، و 
خریداران اســت. این شــرکت همچنین شــش روند را برای 
نظارت در ســال ۲0۲۳ به اشتراک گذاشــته است؛ از جمله 

افزایش محتوای ویدئویی کوتاه. 
طبق مطالعــه جدیــدی کــه توســط پلتفــرم خریــد متمرکز 
بــر خالــق LTK انجــام شــده، رســانه  های اجتماعــی نحــوه 
خرید ما را چه به صورت آنلاین و چه در فروشــگاه ها تغییر 
می دهند. گزارش ماه ژانویه با نام »وضعیت خرید با هدایت 
سازندگان« نشان می دهد با توجه به اینکه نسل زد به طور 
فزاینده ای  ســلیقه خرید خود را از رسانه های اجتماعی وام 
می گیرد، محتوای ویدئویی نسبت به محتوای ثابت باعث 
رشــد فــروش بیشــتر می شــود و ســازندگان و بازاریابــان در 
حال متمایل شــدن به این قالب هســتند. LTK که در سال 
۲0۲۱ از »ریوارداســتایل« بــه »لایک تو نو ایــت« تغییر نام 
داد، پلتفرمی اســت که کاربــران در آن می توانند فید خرید 
شخصی خود را با دنبال کردن سازندگانی که محصولات را 

به آنها توصیه می کنند، بسازند.
مطالعه ۳۳صفحه ای آن شامل یافته های یک نظرسنجی 
آنلاین در دسامبر ۲0۲۲ از ۱0۱۸ نفر در ایالات متحده است 
که LTK بر اساس نسل ها، درآمد خانوار و همچنین کار خود 
با برند ها، ســازندگان و خریداران در پلتفرمــش انجام داد و 
تجزیه و تحلیل کرد. آلی اندرسون، مدیر استراتژی و بینش 
مشارکت های برند LTK گفت که انتظار دارد سازندگان در 
تمام جنبه های جریان خرید مصرف کنندگان در سال جاری 
بر آنها تأثیر بگذارند.  اندرسون گفت: »ریسمان بزرگ تری 
که با تمام این موضوعات بزرگ تر و قوی بافته شده، این است 
که سازندگان باید رکن و پایه ای برای برندها و خرده فروشان 

باشند و خواهند بود.«
در اینجا شــش نکته کلیدی از گزارش LTK در ســال ۲0۲۳ 

آورده شده است.

1. محتوای ویدئویی کوتاه افزایش خواهد یافت
محتــوای ویدئویــی به عنــوان یــک ابــزار فــروش از محتوای 
ثابت پیشــی گرفتــه اســت. LTK متوجه شــد کــه محتوای 
ویدئویــی ســه برابر رشــد ســال به ســال محتــوای ثابــت در 
ارزش ناخالــص کالا )معیــاری از فــروش کل( ســهم داشــته 
است. این نظرسنجی همچنین نشــان داد که ۶۶ درصد از 
پاسخ دهندگان، تماشــای ویدئو را به تماشای تصاویر ثابت 
ترجیح می دهنــد و ۵۷ درصــد نیــز ویدئوهای تأثیرگــذار در 
رسانه های اجتماعی را تماشا می کنند. بازاریابان در پلتفرم 
LTK با توجه به فعالیــت و همکاری برندها و ســازندگان در 
کمپین هــای ویدئویی کوتاه مدت در ســال ۲0۲۲ نســبت به 

سال ۲0۲۱، به ویدئوهای کوتاه متمایل شده اند.

2. برندهــا بایــد حضــور نســل زد را در جایــی کــه هســتند، 
بپذیرند

طبق این نظرسنجی، صددرصد نســل زد به صورت آنلاین 
خریــد می کننــد و ۷۹ درصــد از ایــن نســل از رســانه های 
اجتماعی از جمله تماشای ســازندگان و محتوای آنها برای 

الهام، توصیه ها و معاملات برای خرید استفاده کرده اند.
این نظرسنجی همچنین نشــان داد که اینستاگرام برترین 
پلتفرم اجتماعی برای خرید اســت و پس از آن تیک تاک و 

یوتیوب قرار دارند.
اندرسون در مورد اینفلوئنسرهای نسل زد گفت: »برندها 
نباید به فکر کار با آنها به عنوان یک تاکتیک یک بارمصرف 
باشــند. آنها بایــد به ایــن فکــر کنند کــه چگونــه می توانند 

مطمئن شوند تأثیرگذاری آنها بر مشتریان تداوم دارد.«

3. مصرف کننــدگان در فروشــگاه ها توصیه های ســازنده را 
می خرند

اینفلوئنســرها خریداران را مجاب می کننــد تا توصیه های 
آنهــا را نه فقــط آنلایــن، بلکــه در فروشــگاه نیــز خریــداری 
کنند. ۴۲ درصد از پاســخ دهندگان میلنیــال و ۴۴ درصد از 
پاسخ دهندگان نســل زد گفتند که برای خرید محصولات 

توصیه شــده توســط ســازندگان، بــه فروشــگاه ها رفته انــد. 
اندرسون گفت این نشــان می دهد که سازندگان می توانند 
یــک کانــال بازاریابــی کارآمــد بــرای برندهــا باشــند، زیــرا 
پست های آنلاین آنها می تواند هم به خرید به صورت آنلاین 

و هم آفلاین منجر شود.

4. نسل های زد و میلنیال می خواهند مانند اینفلوئنسرهای 
مورد علاقه خود در رسانه های اجتماعی خرید کنند

نســل های زد و میلنیــال، تصاویــر اینفلوئنســر، پــس از آن 
تصاویر برنــد و ســپس تصاویــر تولیدشــده توســط کاربر را 
به عنوان قانع کننده ترین تصاویر هنگام تصمیم گیری خرید 
رتبه بندی کردند. اندرســون گفت ما شاهد تأکید بیشتری 
بر محتــوای تأثیرگــذار در کانال هــای رســانه های اجتماعی 
برندها و همچنین در تبلیغات واقعی و علائم فروشــگاهی 

خواهیم بود.

5. نســل های زد و میلنیال به کســب اطلاعات محصول از 
سازندگان اعتماد دارند

بــر اســاس ایــن نظرســنجی، نســل های زد و میلنیــال برای 
جســت وجوی اطلاعات محصول یا توصیه ها، تیک تاک و 
اینستاگرام را بالاتر از وب سایت های برند قرار می دهند. این 
بدان معناست که برندها باید بفهمند چگونه محصولات 
خود را از طریق اینفلوئنســر عرضه کنند تا به آن مخاطبان 

جوان تر دسترسی پیدا کنند.
 

6. برندها و خرده فروشان برای اطلاع از تصمیمات بازاریابی 
کلی خود به داده های سازنده تکیه خواهند کرد

داده های سازنده بر تصمیمات برندها از انتخاب محصول، 
خریــد موجــودی، اندازه گیــری احساســات بلندمــدت 
 LTK ،مصرف کننــده و... تأثیــر می گذارنــد. بــه این ترتیــب
گفت که برندهــا از طریــق داده های محصــول، گزارش های 
روند، گزارش های تأثیر نام تجاری، داده های سازنده را با دقت 

بیشتری دنبال خواهند کرد.

شش نکته کلیدی در مورد چگونگی تغییر عادات خرید نسل زد با رسانه های اجتماعی 
(LTK (بر اساس مطالعه جدیدی از  غول تجارت اجتماعی

نسل جدید، عادات جدید

سفر یک مدیر مالی از 
نیویورک به لندن

GVلونااشمیددر
و  از شــریک جدیــد     GV  
کهنه سرباز سیلیکون ولی، لونا 
اشمید در دفتر لندن استقبال می کند. 
در ترکیــب بــا اعــلام اینکه GV از ســال 
۲0۱۴ بیــش از ۵00 میلیــون دلار بــه 
صحنــه اســتارتاپ های اروپایــی تزریق 
کرده، دفتر این شــرکت در لنــدن از لونا 
اشمید به عنوان شریک تجاری جدید 
خود استقبال خواهد کرد. لونا اشمید 
قبلاً در ســافت بانک و مورگان اســتنلی 
در بخش هایی چون ســهام خصوصی 
فعالیــت داشــته و یکــی از چهره هــای 
حــوزه  در  شناخته شــده  مالــی 

سرمایه گذاری است.

 با داشتن مدرک مالی و تجارت 
بین الملــل با مــدرک تحصیلی 
در علوم کامپیوتر و ریاضیات از مدرسه 
کســب وکار معتبــر اســترن دانشــگاه 
نیویــورک، اینکــه لونا از اســتارتاپ های 
مســتعد در زمینــه کامپیوتــر حمایــت 

کند، چندان دور از انتظار نیست.

 لونا می گوید: »بزرگ شــدن با 
والدین مهاجــری که بــه کانادا 
رفتند تا مدرک کارشناسی ارشد خود را 
در مهندسی برق و علوم کامپیوتر دنبال 
کنند، عشــق من به فناوری را در سنین 
پایین برانگیخــت و به مــن اهمیت کار 
سخت و اشتیاق را برای کاری که انجام 
می دهم آموخــت. مــن ایــن ارزش ها را 
بــرای بنیان گذارانــی کــه امــروز بــا آنهــا 

شریک هستم به ارمغان می آورم.«

 GV  که از سال ۲0۱۴ به عنوان 
یــک وی ســی معتبــر اروپایــی 
فعالیت می کند در حال حاضر بیش از 
نیــم میلیــارد یــورو در بیــش از ۴0 
کسب وکار اکوسیستم های استارتاپی 
ایــن قــاره ســرمایه گذاری کــرده اســت. 
اگرچه مقر این وی سی در لندن است، 
امــا در بخش هایــی از خاورمیانــه هــم 

سرمایه گذاری هایی انجام داده است.

???????؟؟؟؟؟؟؟؟

نسل زد
Z G E N E R A T I O N
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نسل زد
Z G E N E R A T I O N

اف۳ یــک شــبکه اجتماعــی مســتقر در کشــور لتونــی و 
مخصوص نســل زد اســت. این شــبکه مخصوص کاربران 
نســل زد طراحی شــده و بــه آنها اجــازه می دهــد عکس ها، 
ویدئوها و متن های خود را برای یکدیگر ارسال و سپس پاسخ 

را در قالبی سفارشی شده دریافت کنند.
 شــرکت ســازنده اف۳ آن را راهی برای »پیدا کردن دوستان 
جدیــد« از طریــق چــت توصیــف می کند. بــا این  حــال این 
شرکت تدابیری برای جلوگیری از سوءاستفاده و دیگر اثرات 
منفی ناشی از شبکه های اجتماعی اندیشیده است؛ بدین  
صورت که این سیســتم نه تنها به صورت خودکار بر محتوا 
نظــارت می کنــد، بلکــه قــدرت تشــخیص عکــس و ویدئو، 
فیلترهای متن برای جلوگیری از ارسال ناسزا و امکان گزارش 

یا مسدود کردن کاربران را دارد.  
تیم پشتیبان اف۳ قبلاً شبکه  اجتماعی دیگری تحت عنوان 

»اسک.اف ام« تأســیس کرده بودند که مبتنی بر پرسش و 
پاسخ بود و بیش از ۱۵0 میلیون کاربر داشــت که ۸۵ درصد 

آنها کمتر از ۲۵ سال داشتند. 
ایلجا تربینز، مدیرعامل و یکی از بنیان گذاران اف ۳ می گوید: 
»مــا شــاهد هســتیم کــه کاربران مــان حلقه های دوســتانه 
منحصربه فــردی در این برنامه ایجــاد کرده اند. بســیاری از 
دوستی هایی که دارند در اف۳ شکل گرفته و قبل از ورود به 
این شبکه اجتماعی، همدیگر را ملاقات نکرده اند. این مورد 
تأیید می کند که نسل زد نیازمند شکل دیگری از شبکه های 
اجتماعی اســت؛ شــبکه ای کــه بتواننــد در آن مثــل دنیای 

واقعی با هم معاشرت کنند و دوستان جدیدی بیابند.«
 تربینــز می افزاید: »از زمــان راه انــدازی اف۳ در ســال ۲0۱۸، 
بیش از ۲۵ میلیون کاربر جذب آن شده اند و هر روز ده ها هزار 

عضو جدید به آن می پیوندند.«

زلــف )ZELF( یــک اســتارتاپ فین تکــی مســتقر در لتونی 
است که برای نسل زد طراحی شده و در واقع یک نئوبانک 
پیام رســان اســت که گزارش خدمــات مالی را مســتقیماً به 
پیام رسان هایی چون فیس بوک مســنجر، واتس اپ، تلگرام 

و وایبر ارسال می کند.
 زلف مدعی اســت دریافت مســترکارت مجازی و باز کردن 
حساب IBAN در این نئوبانک کمتر از ۳0 ثانیه زمان می برد. 
به علاوه پس از صدور کارت، کاربر نسل زد می تواند از طریق 
پیام رســان دلخواه خود وجه را ارسال و دریافت کند. جالب 
اینجاســت که در این برنامه کاربــر کارهای بانکی خــود را با 
اســتفاده از پیــام صوتی انجــام می دهــد و به  عبــارت  دیگر، 
نئوبانک زلف از یک سیستم کنترل صوتی مبتنی بر هوش 

مصنوعی استفاده می کند.
زلف در سال ۲0۱۹ در شهر ریگا واقع در کشور لتونی تأسیس 
شد. این نئوبانک اکنون بیش از نیم میلیون کاربر نسل زد از 

بیش از ۱00 کشور دارد و ادعا می کند هر ماه تعداد کاربرانش 
۷0 درصد رشد می کند. 

 الیــوت گویخمــن، بنیان گــذار و مدیرعامــل زلــف می گوید: 
»ما مطمئن هســتیم که مدل کســب وکاری ما بــرای حذف 
اپلیکیشــن های دســت وپاگیر بانکی، همچنین کارت های 
پلاستیکی فیزیکی موفقیت آمیز بود. تمرکز ما روی نسلی 
اســت که از ایــن امــور فــراری هســتند؛ پــس معتقدیــم که 

استراتژی ما یک استراتژی برنده خواهد بود.«
 زلف اخیراً موفق به جذب دو میلیون دلار سرمایه در اولین 
دور تأمین مالی خود شده است. گویخمن می گوید که قصد 
دارد از این ســرمایه جهت تقویت و رشــد بیشــتر نئوبانک 
زلف و گسترش جغرافیایی آن استفاده کند. بنیان گذار زلف 
می خواهد پای خود را به اســپانیا، آلمان، لهســتان، ایتالیا، 
بریتانیا و حتی ایالات متحــده باز کند و خدمــات خود را به 

نسل زدی های این کشورها ارائه دهد. 

درباره یک شبکه اجتماعی در لتونی

درباره زلف که در لتونی پا گرفته است

اف3؛ یک شبکه 
اجتماعی برای نسل زد

یک استارتاپ فین تکی برای نسل زد

کتاب های
 انتشارات راه پرداخت 

درباره هوش مصنوعی

انتشارات
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برند کارفرمايی
E M P L O Y E R 

B R A N D

به نظر می رسد حس 
همدلی در گوگل تضعیف 

شده

تمسخرمدیرعامل
توسطکارمندان

 گــوگل در حــال عبــور از دوره ای 
بحرانــی اســت کــه در ایــن دوره 
حمایــت کارمنــدان خــود را نیــز تــا حدود 
زیادی از دست داده است. کارمندانی که 
محصولات جدید و اشتباهات شرکت را به 
ســخره می گیرنــد. آیــا ایــن موضــوع 
نشــان دهنده کاهــش همدلــی اســت؟ 
ممکن است این اتفاق به خاطر اخراج های 

گسترده این شرکت روی داده باشد؟

 طبق گزارش هــا، کارکنــان گوگل 
شرکت خود و مدیرعامل آن را به 
دنبال اعــلام حضور »بــارد«، ربــات چت 
هوش مصنوعی آینده غول فناوری و رقیب 
چت جی پی تــی مســخره می کنند.طبق 
گزارشــی گفته می شــود کــه کارمنــدان از 
تولیدکننده میم داخلی گوگل که معمولاً 
بــه آن میــم جــن گفتــه می شــود، بــرای 
شوخی کردن با مدیرعامل، ساندار پیچای 
و انتقــاد از رویداد پیش نمایــش با عنوان 
عجله ای و نادرست استفاده می کنند.یکی 
از میم های معروف که شامل تصویر پیچای 
بود، این پیغام را می رساند: »ساندار عزیز، 
اخراج ها و افتتــاح بارد عجولانــه، ناموفق 
بــود. لطفاً به یــک چشــم انداز بلندمدت 

بازگردید.«

 الگوی مورد تمســخر دیگری که 
مشاهده شد، این بود که چگونه 
اخراج هــای اعلام شــده در ماه گذشــته به 
افزایــش مختصــری در قیمت ســهام این 
شــرکت به میزان ۳ درصد منجر شــد، اما 
ارائه بارد که نشان داد چت بات یک پاسخ 
نادرست داده، سهام را حداقل ۹ درصد در 
همین هفته کاهش داد.یکی از سخنگویان 
گــوگل گفــت: »ایــن اهمیــت یــک فرایند 
آزمایشی دقیق را نشان می دهد؛ چیزی که 
این هفته با برنامه آزمایش کننده معتمد 
خود شروع می کنیم. ما بازخورد خارجی را 
با آزمایش داخلی خود ترکیب می کنیم تا 
مطمئن شویم پاســخ های بارد از کیفیت، 
ایمنــی و پایــه اطلاعــات واقعی برخــوردار 
اســت.« حداقل یکی از مهندسان سابق 
پس از رویداد بارد در توییتر ادعا کرده است 
که کارفرمای سابق او چشم اندازهای هوش 
مصنوعی را جدی نمی گیرد، زیرا آنها آن را 
در کنار ســایر محصولات در رویــدادی که 
حتی در محوطه اصلی گوگل برگزار نشد، 

اعلام کردند.

REPORTگزارش

کارمندان اخراج شده هزینه تصمیمات اشتباه مدیران عامل شرکت های بزرگ را می پردازند

فرار از مسئولیت 
در سیلیکون ولی

ساندار پیچای، مدیرعامل شرکت آلفابت، در تلاشی برای 
توضیح دلیل اخراج ۱۲ هزار کارمند شرکت گفت که مدیران 
پس از بررسی دقیق ساختار و سازمان داخلی گوگل، تصمیم 
به کاهش کارمنــدان گرفتند. پیچای مطرح کرد که شــرکت 
برای یک واقعیــت اقتصادی متفــاوت از واقعیتی کــه با آن 
روبه رو است، شروع به اســتخدام کرد و اخراج کارکنان برای 

ادامه کار گوگل در آینده ضروری بود.
پیچای در حالی که در سال ۲0۱۹، ۲۸0 میلیون 
دلار غرامت دریافت کرد، گفت مسئولیت کامل 
تصمیماتی کــه آلفابت را بــه اینجا رســانده، بر 
عهده گرفته است. او نتوانست این انتخاب ها 
را روشــن کنــد و اشــاره ای نکــرد کــه گــوگل در 
طول دوران ریاســتش بــه دلیــل میلیاردها دلار 
جریمه های ضد انحصار ضربه خورده و با وجود 
اینکــه شــرکت بــرای اولین بــار در زمینــه هوش 
 Open مصنوعی اقدام کرده، از چت جی پی تی
AI عقب مانده و محصول جست و جو به عنوان 

هسته اصلی کســب و کارش به طور پیوســته بدتر می شود. 
اگرچه پیچای بعداً در تالار شــهر گفت کــه همه نقش های 
بالاتر از ســطح معاون ارشــد از جمله نقش خود او، شــاهد 
کاهش بسیار قابل توجهی در پاداش سالانه خواهند بود، به 
نظر می رسد که اکثریت قریب به اتفاق درد و ضربات ناشی 

از اقدامات اشتباه او دقیقاً بر دوش ۱۲ هزار کارمندی است 
که رها شــدند؛ کارمندانی کــه از طریــق ایمیــل از کار اخراج 
شــدند، شــامل چندین کارمند با عملکــرد بــالا و کارمندان 
قدیمی بود، مانند مهندســی که ۲0 ســال در شــرکت بود و 

اخراج ناگهانی اش را به سیلی ای به صورتش تشبیه کرد.
این نوع فرار از مسئولیت در ســیلیکون ولی بیداد می کند. 
مدیران عامل شــرکت هایی ماننــد آمازون، مایکروســافت، 
سلزفورس و متا، شرکت های خود را در مسیری 
ناپایــدار قــرار می دهنــد و با فــرض اینکــه رونق 
فنــاوری ناشــی از همه گیــری یــک امــر عــادی 
اســت، ســرمایه گذاری های احمقانــه جدیدی 
می کننــد. اکنون که ایــن انتظــارات از بین رفته، 
کارکنان معمولی بار این تصمیمات بد را متحمل 
می شــوند، در حالی کــه مدیرانی که بیشــترین 
مسئولیت را در این آشفتگی ها دارند، با عواقبی 

کم یا بدون معنا مواجه هستند.
بــه نظــر می رســد هــر مدیــر اجرایــی کــه در 
تصمیم گیری هایی که در نهایت به اخــراج صدها یا هزاران 
نیرو منجر شده، شریک است، باید کسی باشد که همراه با 
آنها از شرکت خارج می شود. قاعدتاً پیچای و دیگر مدیران 
عامل فناوری نباید ۲۸0 میلیون دلار یا حتی یک میلیون دلار 
در سال درآمد داشــته باشــند، بلکه باید به دلیل مدیریت 

ضعیف برخی از بزرگ ترین شرکت های جهان اخراج شوند.

 مدیران عامل اشتباه کردند، کارمندان هزینه 
دادند

تقریباً همه شرکت های فناوری در اعلامیه های اخراج خود، 
تقصیر کاهش نیرو را به گردن اقتصــاد انداختند. ظاهراً به 
دلیل مشکلات زنجیره تأمین، تورم و افزایش بهره وری و عدم 
اطمینان اقتصــادی، کاهش تولیــد در آمازون ضــروری بود. 
مدیرعامل سلزفورس، مارک بنیوف دلیل کاهش ۱0درصدی 
تعداد کارکنان شرکت را رکود اقتصادی که اکنون با آن مواجه 
هستیم، ذکر کرد و »ورک دی« ۳ درصد از نیروی کار خود را 
به دلیل محیط اقتصادی جهانی که برای شــرکت ها در هر 
اندازه چالش برانگیز اســت، اخراج کرد. دن شــولمن، مدیر 
عامل پی پال تصمیم شرکتش را برای اخراج دو هزار کارمند، 

به دلیل محیط اقتصادی کلان چالش برانگیز عنوان کرد.
اما در بسیاری از موارد منبع واقعی نگرانی در این شرکت ها 
به تصمیمات سرســختانه مدیــران عامل بازمی گــردد؛ چه 
مارک زاکربرگ در شرکتی که قبلاً به نام فیس بوک شناخته 
می شد و مجوز اســتخدام بیش از حد در زمان همه گیری را 
صادر کرد و قبل از اینکه مجبور شود ۱۱ هزار شغل را کاهش 
دهــد، میلیاردهــا دلار در متــاورس ســرمایه گذاری کرد، چه 
توبی لوتکه در شــاپیفای که هزار نفر را به دلیل شــرط بندی 
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روی آینده تجارت الکترونیکی که آنچنان بازدهی نداشت، 
اخراج کرد. در حالی که بسیاری از این شرکت ها اشتباهات 
اســتراتژیک جــدی مرتکــب شــده اند، اخــراج کارکنــان این 
مشکلات را حل نمی کند. کاهش کارمندان به طور ناگهانی 
شــرکت ها را بهره ورتر نمی کند یا محصولات شــان را بهبود 
نمی بخشــد. بســیاری از این غول های فناوری هنوز به طرز 
چشم گیری سودآور هســتند و این موضوع باعث می شود 
آوردن دلیل شرایط اقتصادی برای اخراج ها مشکوک باشد. 
سود مایکروسافت در سه ماهه آخر ســال ۲0۲۲ نسبت به 
سه ماهه مشابه در ســال ۲0۲۱، ۱۲ درصد کاهش یافت، اما 
همچنان به ۱۶/۴ میلیارد دلار رســید. آمازون در ســه ماهه 
اخیر ســودی معادل ۲/۸ میلیارد دلار گزارش کرد که کمتر 
از بیشــترین میزان خرید اینترنتی در همه گیری بود، اما با 
میانگین تاریخی آن مطابقت داشت. اما آمازون همچنان 

۱۸ هزار کارمند را اخراج کرد.
به نظر می رســد زمانی که ســودها یــا حتی ســودهای آینده 
پیش بینی شــده اندکی کاهــش پیدا کــرد، دلیلی بایــد ارائه 
می شــد و مســئولیت مطمئناً بر دوش مدیــران اجرایی قرار 
نمی گرفــت. زمانی که یک شــرکت تصمیــم گرفت هــزاران 
نفر را اخراج کنــد، پیروی از این روش برای ســایر شــرکت ها 
از نظر بصری قابل توجیه بــود؛ راهی طبیعی بــرای اینکه با 
وجود هزینه های وحشتناک و گســترده آن برای کارمندان، 

مدیرعامل منضبط یا مسئول به نظر برسد.

 اخراج ها و کاهش سود و نوآوری
در حالــی که ممکــن اســت اخراج هــا از شــهرت مدیرعامل 
محافظت کند یا سرمایه گذاران را آرام کند، برای کارمندان، 
حتی کارکنان فناوری با دســتمزد خوب بسیار مضر است. 
افرادی که اخراج می شوند با آسیب های شغلی طولانی مدت 
و آسیب به سلامت روانی و جسمی خود مواجه می شوند. 
ناگفته نماند که اخراج کارکنان ارزش مشکوکی برای شرکت 
دارد. مطالعات نشان داده اند که اخراج ها یک ارزش منفی 
خالص برای بهــره وری اســت، نــوآوری را ســرکوب می کند و 
می تواند به کاهش طولانی مدت سود منجر شود. مطالعات 
همچنین حاکی از آن است که اخراج، زندگی را برای کارکنانی 
که رها نشــده اند ســخت تر می کند، به ویــژه که بســیاری از 
این شرکت ها مزایا و سایر خدماتی را که می توانند به سایر 
کارکنان بدهند نیز کاهش می دهنــد. با توجه به جنبه های 
منفی انسانی و تجاری اخراج، اولویت اصلی یک مدیرعامل 

باید اجتناب از این کار به هر قیمتی باشد.
برخی شرکت ها موفق به انجام این کار شده اند. اپل با کاهش 
۴0 درصدی دستمزد تیم کوک به ۴۹ میلیون دلار تاحدودی 
بــدون اخــراج هزینه هــا را کاهــش داده اســت. در حالــی کــه 
نمی تــوان لزومــاً یک شــرکت را بــه خاطــر پرداخت فقــط ۵0 
میلیون دلار به یک مدیرعامل تحسین کرد، اما در مورد مدیر 
اجرایی که مایل اســت قبــل از رهاکردن کارمندان، دســتمزد 
خــود را کاهش دهــد، چیزی می تــوان گفت. به طور مشــابه، 
مدیرعامل ســازنده تراشه اینتل، دســتمزد خود را ۲۵ درصد 
کاهش داد و دستمزد تیم اجرایی خود را ۱۵ درصد کاهش داد 
تا از اخراج گسترده کارکنان جلوگیری کند. برای شرکت هایی 
که بــه کاهــش مشــاغل روی آورده اند، تقصیر مســتقیماً بر 
دوش مدیــران عامل آنهاســت. به عنــوان تنها فرد مســئول، 
آنها مسئول قضاوت نادرســت در مورد اقتصاد کلان، انجام 
سرمایه گذاری های وحشتناک و سپس همراهی با صنعت در 
تلاشی کوته بینانه برای راضی کردن وال استریت هستند. با این 
حال، با وجود کاهش اندک حقوق، هیچ یک از آنها با عواقب 
واقعی مواجه نشده اند. مدیران عامل با تمرکز بر عدم اطمینان 
اقتصادی گســترده تر به جای اعتراف بــه کاهش هزینه ها به 
دلیل سوءمدیریت اجرایی، می توانند شــهرت خود را حفظ 

کنند و در عین حال از سرزنش شدن چشم پوشی کنند.

 با وجود قدرت زیاد، هیچ مســئولیتی وجود 
ندارد

سرزنش شرکت های فناوری و مدیران اجرایی آنها بی سابقه 

یا حتی غیرعادی نیســت. کورپریت آمریکا متعهد شــده 
اســت که نســبت به مدیــر اجرایــی متعال وفــادار باشــد و 
ماتریس ارزیابی کاملاً متفاوتی را نسبت به سایر کارمندان 
برای مدیــران اجرایی اعمال کنــد. به دلیل چاپلوســی برای 
قدرتمندتریــن فــرد در شــرکت، شــرکت ها مســیر خــود را 
مشــکل دار می کنند تا به هر طریقی غیــر از کاهش حقوق 
یــا اخــراج مســئول ترین و گران تریــن کارمندشــان یعنــی 
مدیرعامــل، در پــول خــود صرفه جویــی کننــد. دســتمزد 
مدیران عامل از ســال ۱۹۷۸ تا ۲0۲۱ به میــزان ۱۴۶0 درصد 
افزایش یافته اســت. نسبت متوسط دســتمزد کارکنان به 
دســتمزد مدیرعامل از ۲0 بــه ۱ در ســال ۱۹۶۵ بــه ۳۹۹ به ۱ 
در ســال ۲0۲۱ افزایش یافت. به نظر نمی رسد این افزایش 
سرســام آور حقوق، کیفیت کار مدیران عامل را در مشاغل 
خود بهتر کرده باشد. زمانی که مدیران ارشد رکود اقتصادی 
را پیش بینی می کنند، شــرکت ها را رها می کنند و همیشه 
با کارکنان به عنوان نیروی یک بار مصرف برخورد می کنند، 
استدلال تحلیلگران این است که این بسته های دستمزد 

سرسام آور چندان قابل توجیه نیستند.

 تمرکز مدیــران عامل بایــد روی رشــد پایدار 
باشد

وقتی مدیران بلندپایه اشــتباهی جدی مرتکب می شوند، 
تقریبــاً همیشــه از این موهبــت بهره منــد می شــوند که با 
ایجاد شک و تردید از بار مسئولیت خود بکاهند. مدیران 
اجرایی مدرن فاقد هرگونه مسئولیت پذیری یا نظارت واقعی 
هســتند و فقط گهگاه به هیئت های معمولاً انعطاف پذیر 
گزارش می دهند. آنها تا حد زیــادی از عواقب اعمال خود، 
حتی اگر عملکرد ضعیفی داشته باشند، مصون هستند. 
اگر هر نوع کارمند دیگری با اتخاذ مجموعه ای از تصمیمات 
به کاهش دو رقمی سودآوری منجر می شد، تهدید به اخراج 
یا اخراج می شــد. در عــوض مدیــران عامل فنــاوری تبعات 
ســخت تصمیمات خود را بر دوش افرادی گذاشــته اند که 
در بســیاری از موارد در نقش خود به خوبــی عمل کرده اند. 
در حالی که بسیاری از کارمندان در حوزه فناوری و جاهای 
دیگر بســته های ســخاوتمندانه جدایی/ اخــراج دریافت 
کرده انــد، این بســته ها در مقایســه بــا حقوقی کــه مدیران 
ناموفــق دریافــت کرده انــد، ارزش چندانی نــدارد. به عنوان 
مثال شــرکت کرایه اتومبیل »هرتــز« را در نظــر بگیرید که 
در ســال ۲0۲0 با اعــلام ورشکســتگی ۱0 هزار نفــر را اخراج 
کــرد، در حالی کــه ۱۶ میلیــون دلار پــاداش به مدیــران خود 

پرداخت می کرد.
اگــر از مدیران عامل انتظــار می رود و به آنهــا پول می دهند 
تا یک نیمه دانای کل در رأس یک ســازمان باشــند، باید از 
آنها انتظار داشــت که این وزنــه را تحمل کننــد و در هنگام 
به هم ریختگی اوضاع، بهای قابل توجهی بپردازند. در برخی 
مواقع رئیــس اجرایی باید بــه انــدازه افرادی که اســتخدام 
می کند، پاسخگو باشد. هیچ دلیلی وجود ندارد که اعضای 
یک ســازمان با بهترین رفتــار و بالاترین درآمــد کمتر مورد 
بررســی قرار گیرنــد، مگر اینکــه شــرکت واقعاً بــه کارآمدی 

اهمیتی ندهد.
اگــر شــرکت ها نســبت بــه اخــراج مدیــران ارشــد احتیــاط 
می کنند، پس خوب اســت کار مدیــران عامل مــدرن را نیز 
اصلاح کنند. این مدیران ارشد به جای اینکه با حقوق های 
سرسام آور، شرکت را با معافیت نسبی اداره کنند، باید بر 
مدیریت و اجرای واقعی تمرکز کنند تا شرکت های خود را به 
طور پایدار رشد دهند. مدیران عامل به جای تمرکز بر روابط 
کوتاه مــدت بــا ســرمایه گذاران و تمجیدهای عمومــی، لازم 
است برای مدیریت شرکت های خود وقت بیشتری بگذارند 

و به بهبود محصولاتی که ایجاد می کنند، کمک کنند.
مشــکل اساســی با کورپریــت آمریکا این اســت کــه دیگر 
معنایی ندارد. مدیرعامل قدرتمندترین و تأثیرگذارترین فرد 
در شرکت، اکنون چهره ای اســت که تمام مزایای موفقیت 
یک شــرکت را دریافــت می کنــد، بــدون اینکــه هیچ یک از 

شکست های آن، او را به خطر بیندازد.

یکی از راهکارهای اساسی کاهش هزینه ها در شرکت های بزرگ، 
کاهش دستمزد و پاداش مدیران بود

سالسختمدیرانعامل

REVIEWبررسی

ماجرای رکود اقتصادی در سال ۲0۲۳ تغییرات 
بســیاری را در شــرکت های کوچک و بزرگ رقم 
زده است. به بهانه رکودی که قرار است رخ دهد، 
هزاران کارمند اخراج شده اند، صرفه جویی های 
گسترده در دستور کار قرار گرفته اند و بر افزایش 
بهره وری تأکید بســیار شده اســت.  با این همه 
کاهــش دســتمزد و پاداش های میلیــون دلاری 
مدیران عامل این شــرکت ها نیز در دســتور کار 
قرار گرفته تا شاید بخشی از فشار اقتصادی ای 
را کــه این شــرکت ها تحمــل می کننــد، کاهش 
دهــد. در ادامــه بــه برخــی شــرکت ها و مدیران 
عامــل و تغییراتی که در حقوق و دســتمزد آنها 

رخ داده، خواهیم پرداخت.

 پت گلسینگر، مدیرعامل اینتل
اینتــل در یکم فوریه اعــلام کرد که پت 
گلسینگر، مدیر عامل شرکت در سال جاری ۲۵ 
درصد کاهش حقوق را اعمال خواهد کرد. این 
بخشی از تلاش برای کاهش هزینه های شرکت 
است. گلسینگر با ســایر مدیران ارشد شرکت 
همراه خواهد شد که شاهد کاهش حقوق بین 

۵ تا ۱۵ درصد هستند.
یکی از سخنگویان اینتل گفت: »این تغییرات 
برای تأثیرگذاری بیشــتر بر جمعیت اجرایی ما 
طراحی شده اند و به حمایت از سرمایه گذاری ها 
و نیروی کار کلی مورد نیاز برای تسریع تحولات 
و دســتیابی به اســتراتژی بلندمدت مان کمک 

می کنند.«

 دیوید ســولومون، مدیرعامــل گلدمن 
ساکس

مدیرعامــل گلدمن ســاکس، دیوید ســولومون 
شــاهد کاهــش ۳0درصــدی حقــوق در ســال 
۲0۲۲ بــود، یعنی حقوق خــود را بــه ۲۵ میلیون 

دلار رساند.
طبق یک پرونــده در SEC، حقوق پایــه او بدون 

تغییر دو میلیون دلار باقی ماند و او ۲۳ میلیون 
دلار به عنــوان پــاداش متغیــر ســالانه دریافت 
کرد که نسبت به ۳۳ میلیون دلار در سال قبل 
کاهش داشــته اســت. این کاهش زمانی اتفاق 
افتاد که بانک در مقابل جریــان های معکوس 
اقتصادی دست و پنجه نرم کرد و ۶/۵ درصد از 

نیروی کار جهانی خود را اخراج کرد.

جیمــز گورمــن، مدیرعامــل مــورگان 
استنلی

جیمز گورمن، مدیرعامل مورگان استنلی نیز در 
سال ۲0۲۲ شــاهد کاهش ۱0درصدی دستمزد 
بود و در مجموع ۳۱/۵ میلیون دلار به خانه برد. 
به گزارش بلومبرگ، این غول مالی گفته است: 
»این کاهش در پاسخ به یک محیط اقتصادی 
و بــازار چالش برانگیز اســت که به انــدازه رکورد 

مالی سال قبل شرکت، قوی نبود.«
این شــرکت ۲ درصد از نیــروی کار جهانی خود 
را در ســال ۲0۲۲ اخراج کرد که معــادل ۸۱ هزار 

نفر بود.

جیمــی دیمــون، مدیرعامــل جی پــی 
مورگان

اگرچــه جیمــی دیمــون، مدیــر عامــل جی پــی 
مــورگان در ســال ۲0۲۲ همــان حقــوق ۳۴/۵ 
میلیون دلاری را دریافت کرد که در ســال ۲0۲۱ 
می گرفت، اما سال گذشته تفاوت قابل توجهی 
را نشــان داد، زیــرا دیگر پاداش هــای میلیون ها 

دلاری شامل حالش نمی شد.
در یــک پرونــده SEC در ژانویــه، هیئت مدیــره 
جی پــی مــورگان نوشــت کــه متعهــد اســت در 
آینده هیچ پاداش خاصی به او اعطا نکنند. به 
گفته مارکت واچ، این تــلاش به دنبال اعتراض 
بــه دســتمزد ۸۴/۴ میلیــون دلاری او در ســال 
۲0۲۱ بود که ۵۲/۶ میلیون دلار آن از پاداش ها 

به دست آمده بود.
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جهــان در حــال بازنویســی صنعت خرده فروشــی اســت. 
پــس از چنــد ســال پر فراز و نشــیب، صنعــت بــا تغییــرات 
هیجان انگیــز و نوآوری هــای دیجیتالــی، از حالــت اصلاح 
و ترمیــم بــه ســمت دگردیســی حرکت می کنــد. بــا وجود 
صحبت ها در مورد احیای خیابان های تجــاری، رفتارهای 
مصرف کننده از آفلاین به آنلاین، تغییر و کانال های ارتباطی 
را ناکارآمــد کــرده اســت. خرده فروشــان اکنــون از هــوش 
مصنوعی و ســایر فناوری های پیشــرفته برای ساده سازی 

عملیات و بهبود کارایی استفاده می کنند.

 1. هــوش مصنوعی؛ مولدی برای گســترش 
کسب و کارها

 فناوری مبتنی بــر هوش مصنوعی مدت زیادی اســت که 
جریان جدیدی ایجاد کرده است. از اینفلوئنسرهای بدلی 

گرفته تا ویدئوهایی که افــراد به صــورت دیجیتالی در آنها 
 Open AI تغییر چهره می دهند تا پلتفرم چت جی پی تی

توجه را به پتانسیل مولدبودن هوش مصنوعی 
جلــب می کند. ایــن شــکل عمیــق از یادگیری 
ماشــین، از پردازش زبان برای ایجــاد محتوای 
»اصلــی« کــه از مجموعــه داده هــای بــزرگ و 
تعامــل کاربــر اســتخراج می شــود، اســتفاده 
می کند. هوش مصنوعی مولد که در زمینه های 
مختلف مــورد اســتفاده قرار می گیرد، توســط 
خرده فروشــان بــرای تعــدادی از برنامه هــا از 
کپی نویســی و تولید محتوا گرفته تــا رندرهای 
محصــول و حتــی توصیه های شخصی شــده 

اســتفاده می شــود. ایــن فناوری بــه اتوماســیون بســیاری 
از فرایندهــای دســتی کمک کــرده و وظایفــی را کــه نیاز به 

استعدادها و کمبود آنها در آن مشاهده می شود، تکمیل 
می کند.

یکی از کاربردی ترین موارد اســتفاده در تولید 
محتوا و ترجمه اســت. همان طور که در ظهور 
تجــارت الکترونیک فرامــرزی، خرده فروشــان 
به بازارهای جدید گســترش می یابند، برندها 
بایــد هــر جنبــه از تجــارت، به ویــژه ویتریــن 
فروشــگاه و محتوای خود را متناسب با کشور 
مقصــد، بومی ســازی کننــد. مصرف کنندگان 
میــل بــه تجربــه شــخصی دارنــد. ســه چهارم 
خریداران ترجیح می دهند از وب ســایت هایی 
به زبان مادری خود خرید کننــد و ۶0 درصد از 
وب ســایت های فقط انگلیســی به ندرت خرید می کنند یا 
هرگز ایــن کار را انجــام نمی دهنــد. محتوا به ویــژه در قالب 

چهار روند روبه رشد فناوری در  صنعت خرده فروشی که در سال ۲0۲3 بر آسیا مسلط خواهد شد

فرصت های هیجان انگیز

 اقتصاد راکد

تأثیرات رکود بر غول 
خرده فروش

سودبدترازحد
انتظارآمازون

 آمازون سودی بدتر از حد انتظار 
را گزارش داد، اما درآمد آن بیشتر 
از انتظــارات ناشــی از فروش در مشــاغل 
آمریــکای شــمالی و واحــد رایانــش ابــری 
AWS بود. آمازون گفت ۳00 میلیون دلار 
سود یا سه سنت به ازای هر سهم کسب 
کــرده کــه کمتــر از ۲/0۳ میلیــارد دلاری 
اســت کــه تحلیلگــران مــورد نظــر انتظار 
داشــتند. این شرکت گفته که ســود آن با 
ارزش  ۲/۳ میلیــارد دلاری  کاهــش 
ســرمایه گذاری ســهام خود در استارتاپ 
خودروهای الکتریکی »ریویان اتوموتیو« 

کاهش یافته است.

 ســود ســه ماهه چهــارم ایــن 
شــرکت نشــان دهنده کاهــش 
قابل توجهی نســبت به ۱۴/۳ میلیارد 
دلاری اســت کــه در مــدت مشــابه در 
سال ۲0۲۱ ثبت کرده بود؛ زمانی که این 
شــرکت نزدیــک بــه ۱۲ میلیــارد دلار از 
سرمایه گذاری خود در ریویان اتوموتیو 
ســود می کرد.آمــازون اعــلام کــرد کــه 
درآمــد کلــی آن بــا ۹ درصــد افزایش به 
۱۴۹/۲ میلیارد دلار رسیده که بالاتر از 
دلاری  میلیــارد   ۱۴۵/۷ انتظــار 

تحلیلگران است.

 این شرکت در سال ۲0۲۲ تقریباً 
نیمــی از ارزش خــود را در میــان 
فروش گسترده تر سهام فناوری مرتبط با 
افزایش تورم، نرخ بهره و نگرانی ها در مورد 
اقتصاد گسترده تر از دست داد. آمازون در 
چنــد مــاه گذشــته در بحبوحــه افزایــش 
نگرانی ها در مورد اینکه آیا ایالات متحده 
وارد رکــود خواهــد شــد یــا خیر، بــا حذف 
بخش هــای خاصــی از کســب و کار خود و 
اخــراج کارگرانش هزینه هایــش را کاهش 

داد.

 در ماه هــای اخیــر خریــداران در 
بحبوحه تورم بــالا و نگرانی ها در 
مورد وضعیت اقتصادی، هزینه های خود 
را کاهــش داده اند. آمازون به همراه ســایر 
خرده فروشــان بــرای جــذب خریــداران 
حساس به بودجه، در ماه اکتبر شروع به 
ارائه فروش مخصوص تعطیلات کرد. این 
شرکت در ماه نوامبر گفت که بزرگ ترین 
تعطیــلات  بــه  مختــص  خریــد  دوره 

شکرگزاری خود را داشته است.

INDEXشاخص

خرده فروشی
R E T A I L

خرده فروشی در شهرهای 
کوچک تر و حومه شهرها جان 
می گیرد

شهرهایبزرگ
ازرونقافتادهاند؟

گــزارش جدیــدی از مؤسســه »جی پــی مــورگان چیــس« 
نشان می دهد که خرده فروشی در حال پیگیری مشتریان 

در جایی است که بسیاری از آنها کار یا زندگی می کنند.
در اوایــل همه گیــری تعداد زیــادی فروشــگاه و رســتوران، 
به ویــژه در شــهرهای بــزرگ بســته شــدند. برای بســیاری 
از آن فروشــگاه ها، این تعطیلــی دائمی بود. طبــق گزارش 
جدید مؤسســه جی پی مــورگان چیس، خرده فروشــی در 
برخی مکان ها بسیار بیشتر از سایر نقاط، مخصوصاً در 

شهرهای کوچک تر و حومه ها بهبود یافته است.
یــک علــت ایــن اســت کــه بســیاری از مــردم در اوایــل 
همه گیری به این قسمت ها کوچ کردند. سونیا لاپینسکی 

از »آلیکس پارتنــرز« می گویــد: »مردم دســته جمعی از 
شهرها به حومه شهرها مهاجرت کردند. خرده فروشان 
بزرگ نیز به همه این موارد توجه زیادی داشتند و شروع 
به تصمیم گیری در مورد این روند کردند. حالا بر اســاس 
محل تجمع مصرف کنندگان، اجاره نامه های جدید امضا 

می کنند.«
کریس ویت از مؤسسه جی پی مورگان چیس نیز می گوید: 
»در حالی کــه می دانیم مــردم در آن روزهای اولیه بســیار 
جابه جا شــدند، فکر می کنم آنچه کمتر روشــن بــوده این 
اســت که از آن زمان چه اتفاقی افتاده و چگونه می توانیم 

تداوم برخی از این تغییرات را درک کنیم.«

ترانه احمددوست

taraneh-ahmaddoust
@yahoo.com
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خرده فروشی
R E T A I L

ارائه دهندگان خدمات تجارت الکترونیک 
به کمک کسب و کارها می آیند

D2Cآیندهورشدبرندهای

REVIEWبررسی

در حالی که همه گیری باعث رشد گسترده تجارت 
الکترونیک شــد، اختلالات مداوم زنجیره تأمین، 
افزایش تورم و کاهش اعتماد مصرف کننده باعث 
کاهش فروش شده و بســیاری از مشاغل تجارت 
الکترونیــک را به مانــدن در حالــت بقــا وادار کرده 
اســت. در نتیجه ارائه دهندگان خدمــات تجارت 
الکترونیک، یعنی شرکت هایی که برای مدیریت 
جنبه های انبــارداری و تدارکات کســب و کار مانند 
مدیریــت انبار، برداشــت و بســته بنــدی، تحویل 
و برگردانــدن دست به دســت بــا برندهــای تجارت 
الکترونیــک کار می کننــد نیــز بــا فشــارهای مالی 
مواجه شده اند. در حالی که ارائه دهندگان خدمات 
سنتی با مشــکل مواجه شــده اند، ارائه دهندگان 
اجرایی چابک تر و آگاه تر درباره فناوری به رشد خود 
 D۲C ادامه داده اند و درها را برای برندهای آرزومند
باز نگه داشته اند. آیا همکاری با این ارائه دهندگان 
 D۲C می تواند به رشد برندهای تجارت الکترونیک

با وجود رکود اقتصادی کمک کند؟

 اختلالات زنجیره تأمین
»مووینگ بینز« اســتارتاپی با محصول 
قهوه پایدار و برند D۲C مستقر در بریتانیاست که 
در سال های اخیر مجبور بوده بر طیفی از چالش ها 
غلبــه کنــد. در طــول دو ســال گذشــته هرج و مرج 
وجود داشــته و اخیراً اوضاع از نظر اقتصادی کند 
شده است. علاوه بر آن، اعتصابات رویال میل در 
بریتانیا رخ داد که باز هم ســفارش های بسیاری را 
به تأخیر انداخت. در آغــاز همه گیری و قرنطینه، 
حمل و نقل واقعاً دشــوار بود. با وجــود اینکه همه 
به صــورت آنلایــن خریــد می کردنــد، هنــوز تهیــه 
بسیاری از محصولات مشکل بود. بنابراین تقاضا 
افزایش یافت و عرضه رو به اتمام رفت و همچنین 
کمبود نیروی کار وجود داشت. یک نظرسنجی از 
کنفدراســیون صنعت بریتانیا در پایان تابســتان 
۲0۲۱ نشــان داد کــه ســطح ســهام کســب و کار در 
پایین ترین ســطح خود از ســال ۱۹۸۳ بوده است. 
در ژانویه ۲0۲۲، ۱۴ درصد از شــرکت های مســتقر 
در بریتانیا نمی توانستند کالاهای مورد نیاز خود را 
از اتحادیه اروپا تهیه کنند. ۷ درصد نیز نتوانستند 
کالاهای مورد نیــاز خــود را از داخــل بریتانیا تهیه 

کنند.

 ارتباطی روزافزون 
مووینگ بینز مدت کوتاهی پــس از آغاز 

بــه کارش در ســال ۲0۱۷ بــا »هوبــو« - ارائه دهنده 
انجام خدمات تجارت الکترونیک - شــریک شد 
و از نحوه مدیریت همه گیری خرسند بود. هاردژ، 
هم بنیان گــذار مووینــگ بینــز می گویــد: »در آن 
شــرایط ارائه دهنده خدمات ما، هوبو حتــی در آن 
همــه هرج و مرج و وحشــت توانســت به خوبــی از 
پس آن برآید.« مارتین بایش، یکی از بنیان گذاران 
هوبو می گوید: »اغلب وقتی یک شرکت به سرعت 
رشد می کند، به راحتی می تواند با عملیات  مربوط 
بــه انبــارداری، تــدارکات و بازاریابــی یــا آزمایــش 
رویکردهــای مختلــف ماننــد افــزودن کانال هــای 

فروش یا گسترش به مناطق جدید درگیر شود.«
در حالــی کــه شــرکت های تأمیــن ســنتی تنهــا 
می تواننــد تعــداد انگشت شــماری از مشــتریان 
جدیــد را در ســال جــذب کننــد و آنهــا را تشــویق 
می کنــد تــا منحصــراً روی بالاتریــن ســطح بــازار 
تمرکــز کننــد. مشــاغل مبتنــی بــر فنــاوری مانند 
هوبو می توانند هر ماه بیش از ۱00 مشتری، یعنی 
برندهــای D۲C در همه اندازه ها از اســتارتاپ های 
تازه بنیاد گرفته تا شرکت های تأسیس شده، جذب 
کند. هاردژ اضافه می کند داشتن یک ارائه دهنده 
خدمات کــه از قبل حضوری بین المللــی دارد، نیز 
به گســترش مووینگ بینز در سراســر اروپا کمک 

کرده است.

 تکیه بر فناوری
بایــش می گویــد بخــش تحقــق تجــارت 
الکترونیــک بــرای کارآمــدی و رشدمحور شــدن 
بــه پذیــرش دیجیتــال بیشــتری نیــاز دارد. بایش 
اضافه می کند: »شرکت های تکمیلی معمولاً کل 
جنبه های نرم افزاری کارها را برون سپاری می کنند 
و این امر آنها را از انجام هر کار متفاوتی در عملیات 
باز می دارد، زیرا ایــن نرم افزار اســت که عملیات را 
هدایت می کنــد و بــه چندین فروشــنده مختلف 

برون سپاری می شود.«
بــا ایــن حــال هوبــو یــک داشــبورد نرم افــزار واحد 
ایجاد کرد کــه متعلق بــه آنهاســت و بــا کانال ها و 
پلتفرم های فــروش محبوب ادغام می شــود. یکی 
دیگر از مشــکلات بــزرگ شــرکت های انجــام کار، 
کارکنان اســت. بایــش می گوید: »به طور ســنتی، 
این کاری وحشــتناک و تکراری است، اما کاری که 
ما می توانستیم انجام دهیم، چون مالک نرم افزار 
بودیم، این بود که عملیات را تغییر دهیم تا انجام 

کار بهتر شود.«

ویدئو، یکی دیگر از رسانه های مهم است، زیرا الگوریتم ها 
در پلتفرم هــای رســانه های اجتماعــی و اولویت هــای 
مصرف کننده، محتوای ویدئویی را در اولویت قرار می دهند.

یوگن فون روبینبــرگ، یکی از بنیان گذاران شــرکت ترجمه 
هوش مصنوعی »ویدبای« تأکید می کند: »پیشرفت های 
اخیر در ترجمه زبان که مبتنی بر هوش مصنوعی اســت، 
برندهــا را قــادر می ســازد بــدون نیاز بــه تخصیــص منابع 
اضافی، با مخاطبان بیشــتری ارتباط برقرار کنند. این امر 
به ویژه در مناطقی مانند آسیا که تنوع زبانی بالا و تسلط به 

زبان انگلیسی پایین است، بسیار مهم است.«
فنــاوری هوش مصنوعی مولد بــه ابزاری مخــرب و در عین 
حال ضروری برای مشاغل خرده فروشی تبدیل خواهد شد. 
این ابزار نه تنها به اتوماسیون وظایف و ساده سازی فرایندها 
کمک می کند، بلکــه می تواند تجربــه دیجیتــال بهتری را 
برای مشتریان طراحی کند. بنابراین تجربه کاربر را بهبود 

می بخشد و دگرگونی را تسریع می کند.

 2. روش های پیشرفته پرداخت
رشد مداوم تجارت الکترونیک با افزایش تعداد گزینه های 
پرداخــت ارائه شــده در بــازار همــراه بوده اســت. بــا تغییر 
روند »الان بخــر، بعداً پرداخــت کن«، پرداخت  بــا ارزهای 
دیجیتال همچنان به طور گســترده توســط خرده فروشان 

در فضای آنلاین و آفلاین پذیرفته می شود.
با عبور از خرید در متاورس، ارز دیجیتال نیز به طور گسترده 
در تنظیمات خرده فروشــی فیزیکی اســتفاده خواهد شد. 
امروزه بیش از ۱۸ هزار شرکت، پرداخت با ارزهای دیجیتال 
را برای محصولات یا خدمات خــود می پذیرند. در حالی که 
ارائه دهندگان خدمات مالی سنتی مانند پی پل یا بانک ها 
معمولاً مبالغ قابل توجهی را برای تراکنش های بین منطقه ای 
دریافت می کنند، بلاکچین راهی بسیار ارزان و سریع برای 
انتقال ارزش از هر نقطه در جهان ارائه می دهد. دو سوم مردم 
جنوب شرق آســیا علاقه مند به پرداخت ارزهای دیجیتال 
بــرای کالاهــا و خدمــات هســتند، بنابرایــن خرده فروشــان 
باید تجربــه پرداخت را برای نســل جدید خریــداران بهینه 
کنند. این روندی اســت که احتمالاً در بحبوحه رکود فعلی 
و نرخ های تــورم خروشــان در سراســر جهــان اهمیــت پیدا 
می کند. در دنیایی که نه تنها پرداخت های بین مرزی، بلکه 
پرداخت های بین قاره ای بخشی از زندگی روزمره بسیاری از 
مردم است، پرداخت های ارزهای دیجیتال اهمیت بیشتری 

پیدا خواهند کرد.

 3. بازگشت اس ام اس مارکتینگ
مطالعــات نشــان داده کــه مصرف کننــدگان در حــال 
حاضر بــه دنبــال تعامــلات شــخصی بیشــتری بــا برندها 
هســتند. اگرچه ممکن اســت شــبیه دژاوو به نظر برســد، 
اما امسال اس ام اس مارکتینگ باشکوه باز خواهد گشت. 
خرده فروشــان از این فنــاوری قدیمی برای اطلاع رســانی در 
بین توده  مردم استفاده می کنند. آنها از طریق پیشنهادها 

و تبلیغات ویژه با افراد ارتباط برقرار کرده و فالوئرهای وفادار 
و افزایش ترافیک را جذب می کنند.

اس ام اس مارکتینگ منطقی است. در حالی که مشتریان 
پشت ایمیل های جعلی پنهان می شوند، از پیام های متنی 
روی تلفن هــای خــود اســتقبال می کننــد. امروزه بســیاری 
از بازاریابــان شــماره تلفــن را به عنــوان باارزش تریــن نقطه 
داده دیجیتالــی در نظر می گیرنــد، زیرا مــردم به ندرت آنها 
را تغییــر می دهنــد و به لطــف کاهــش ترافیک پیــام کوتاه، 
تبلیغات نیز می توانند راحت تر منتشر شوند. ایوان جانکو، 
کارشناس تبلیغات آنلاین و مدیرعامل شرکت »دیجیتال 
راکــت« می گوید: »ایمیــل یک افزونه عالی اســت. شــکی 
در مــورد آن نیســت. امــا بــا نــرخ بــاز شــدن ۱0درصــدی آن 
در مقایســه با نرخ باز شــدن بــالای ۹0درصــدی پیامک ها، 
به راحتی می توان عاشق این کانال شد.« مصرف کنندگان 
در آسیا به طور کلی از ارتباط برند از طریق تلفن همراه راضی 
هســتند و این مســئله آن را به یک کانال تعامل مؤثر برای 
ایجاد ارتباط مســتقیم با مصرف کنندگان تبدیل می کند. 
اس ام اس مارکتینگ قرار اســت به بخشی جدایی ناپذیر از 
اســتراتژی بازاریابی اومنی چنل خرده فروشان تبدیل شود 
و این رسانه کمتر جدی گرفته شده، به ابزار قدرتمند بعدی 

تعامل با مشتری تبدیل خواهد شد.

B2B 4. رشد از طریق تجارت الکترونیک 
 خرده فروشــان درآمــد خــود را از طریــق کانال هــای تجــارت 
الکترونیکــی B۲B گســترش می دهنــد؛ رونــدی کــه از زمان 
 B۲B همه گیری کووید ۱۹ شروع شــده، زیرا برندها عملیات
خــود را دیجیتالــی می کننــد تــا کســب وکارها را ســرپا نگــه 
دارند. از آنجا که جهان با رکودی روبه رو می شود که می تواند 
مخارج مصرف کننده را مختل کند، خرده فروشان به تجارت 
B۲B پنــاه می برنــد. کریســتین شــرودر، مؤســس شــرکت 
سرمایه گذاری اولیه »تن ایکس ولیو پارتنرز« توصیه می کند: 
»راه حل بســیاری از خرده فروشــان می تواند ایجاد یا ترویج 

بیشتر تلاش های تجارت الکترونیک B۲B موجود باشد.«
در طــول تعطیــلات نمایشــگاه های تجــاری و بازدیــد از 
عرضه کنندگان، ۹0 درصد از کســب وکارهای B۲B از روند 
ســنتی و دســتی بــه دیجیتالی ســازی فراینــد منبع یابی و 
تدارکات گــذر کرده انــد. آنلاین شــدن از طریق دیده شــدن 
بیشــتر محصــولات و شــفافیت در قیمت گــذاری و در 
دســترس بودن تأمین کننده، تصمیــم به خریــد را در بین 
خریداران افزایش داده اســت. تحقیقات نشــان می دهد 
که دو ســوم چشــم انداز B۲B فعلــی را خریداران بیــن ۱۸ تا 
۴0 سال تشــکیل می دهند، به این معنی که میلنیال ها و 
نسل زد به بازیگران غالب در تابلوهای خرید B۲B تبدیل 
شــده اند. شــرودر می افزایــد: »ایــن خریــداران در دنیــای 
دیجیتــال بــزرگ شــده اند، انتظــار تجربــه پیشــرفته ای از 
مشتری را دارند و ممکن اســت قبل از تصمیم گیری برای 
خرید، به کمپین هــای بازاریابی دیجیتالی طراحی شــده و 

هدفمند نیاز داشته باشند.«

اکنــون بــه نظــر می رســد کــه قــرار اســت بســیاری از ایــن 
تغییرات، مثلاً جایی که مردم نقل مکان کردند و الگوهای 
کار از خانه، پابرجا بمانــد. او می افزاید: »همه این چیزها 
نقش مهمــی در شــکل دادن بــه آنچــه در فروشــگاه های 

سراسر کشور به ویژه در محله ها اتفاق می افتد، دارد.«
خرده فروشــی در محله هــا و شــهرک ها - جایــی کــه افراد 
زیادی هم زندگی و هم کار می کنند - و در مرکز شهرهایی 
که افراد در دفاتر کار می کنند، رونق گرفته است. سوکاریتا 
کودالی از »فارستر« می گوید: »اما در بسیاری از شهرهای 
بزرگ تر که قبــلاً دفتر محور بودنــد، این طور نیســت؛ چه 
سانفرانسیسکو باشــد، چه نیویورک ســیتی یا شارلوت، 

کارولینای شمالی، بسیاری از ویترین ها یا بسته هستند 
یا ترافیک مردمی چندانی وجود ندارد.«

با ایــن حــال کودالــی می گوید صنعــت خرده فروشــی که 
شــامل فروشــگاه های آنلایــن و فیزیکــی می شــود، خوب 
عمل می کند. او ادامه می دهد: »بنابراین ما می دانیم که 
مردم هزینــه می کننــد. اکثر آنهــا در محل کار خــود برای 
خشک شویی یا نوشــیدن قهوه در ســاعت ۱0 صبح پول 
خرج می کنند.  آنها این کار را نزدیک تر به خانه هایشــان 

انجام می دهند.«
بنابراین آنجــا دقیقاً همان جایی اســت که فروشــگاه ها و 

رستوران ها می خواهند حضور داشته باشند.
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دفتر کاهــش خطر بلایای ســازمان ملــل تخمین می زند 
بلایــای جهانــی از ســال ۲000 تــا ۲0۱۲ باعــث کشــته 
شــدن ۱/۲ میلیون نفر، آســیب بــه ۲/۹ میلیــارد نفر و 
واردآمــدن زیان مادی ۱/۷ تریلیون دلاری شــده اســت. 
ایــالات متحــده وارد چرخــه توفان هــای میلیــارد دلاری 
شده و هشت مورد از ۱0 توفان پرهزینه از سال ۲00۴ رخ 
داده  است. هفته ای نیســت که خبری از یک »حادثه« 
مبتنی بر فناوری جدید و اثرات بدخیم و درازمدت مواد 
شــیمیایی، تشعشــعات، پلاســتیک ها، نفــت و... روی 

بدن، جامعه و سیاره مان نباشیم.
آیــا کلمــه ای در ظاهــر بی زیان تــر و در همیــن حــال بــه 
شکلی ژرف، سیاسی شــده تر از »طبیعت« وجود دارد؟ 
اگر چنین اســت، شــاید آن کلمه »فناوری« باشد و این 
دو رایج تریــن توصیف کننــده بلایــا هســتند و برگرفته از 
گســترش عــادت فرهنگی گســترده تر مــا برای تقســیم 
جهان به فضاهایــی خارج از اراده انســان، »طبیعت« و 
تحت اراده ما، »فناوری« است. شما از یک سو طبیعت 
و در ســوی دیگــر ماشــین را داریــد؛ بخشــنده زندگــی و 
شادمانی همراه با توفان یا لاستیک که هر چند گاه باید 

آن را تحمل یا ترمیم کرد. 
تنها در طول ۱۵0 ســال گذشــته اختراع توالت، کودهای 
مصنوعی، انتقال خون و واکسن ها همگی موجب نجات 
جان بیــش از یک میلیارد نفر شــده اســت. در حالی که 
نوآوری های بی شماری دیگری از جمله پاستوریزه کردن 
تــا کلرزنــی آب و ســاخت ســوزن های دوشــاخه )بــرای 
تزریق واکســن( به نجات ده ها میلیون نفــر کمک کرده، 
این پیشــرفت ها در بیشــتر مــوارد نتیجــه پژوهش های 
دقیــق و متمرکز بــرای حــل یک مشــکل ویــژه بــوده، اما 
بســیاری از مهم ترین اختراعات نجات بخش زندگی در 

جهان به  شــکل تصادفی به دســت آمده یا بــرای هدفی 
سرتاسر متفاوت از نتیجه پایانی شان توسعه یافته اند. 
به عنوان نمونه شیشــه ایمنی چندلایه که بیشــتر برای 
جلــو اتومبیــل اســتفاده می شــود، زمانــی اختــراع شــد 
 Edouard که دانشــمند فرانســوی، ادوارد بندیکتــوس
Benedictus بــا بی احتیاطی یک فلاســک شیشــه ای 
حاوی نیترات سلولز را به زمین انداخت؛ یک پلاستیک 
مایع که نه از شکستن شیشه جلوگیری کرد، بلکه اجازه 
داد شکل اولیه خود را نیز حفظ کند. پنی سیلین زمانی 
کشف شــد که محقق اســکاتلندی الکســاندر فلمینگ
Alexander Fleming به شکل اتفاقی ظرفی از باکتری 
را که روی آن کار می کرد، آلوده ســاخت و دریافت کپک 
تشکیل شــده از رشــد باکتری جلوگیری می کند. اشــعه 
ایکس نیز محصول فرعی آزمایش های پروفسور فیزیک 
آلمانی ویلهلم رونتگن Wilhelm Röntgen با لوله های 

پرتو کاتدی بود. 
امــا همان ســان کــه علــم و فنــاوری پیشــرفت کــرده، 
اکتشــافات دگرگون ســاز جهــان، خــواه اتفاقــی یــا 
خودخواســته، بیشــتر و بیشــتر شــده اند و نوآوری های 
جدیدی که موجب بهبود نگهداری یا حتی نجات جان 
انسان ها می شــوند، در بازه زمانی منظم و شگفت آوری 
پدیــدار می شــوند. امــا همان گونــه کــه توانایــی مــا برای 
پیشبرد یا محافظت از گونه مان رشد یافته، با مشکلاتی 
نیز روبــه رو هســتیم. برخــلاف همه نبــوغ مــا، کووید ۱۹ 
جهان را به رکود کشاند و نیاز به راه حل های نوآورانه ای را 
که می توانند به سرعت به شرایط اضطراری پاسخ دهند، 
برجسته کرد؛ در حالی که چالش های ناشی از تغییرات 
آب و هــوا و کاهــش منابــع ادامــه دارد و بلایــای طبیعــی 

همچنان بزرگی خود را به رخ می کشد.

فناوری و نوآوری در برابر بلایای طبیعی و ساخته دست 
بشر چه نقشی ایفا می کنند؟

از سیل تا زلزله 
نوآوری چه می کند؟

فناوری روز و مقابله با بلایای طبیعی 

نوآوریدرخدمتجانانسان

REVIEWبررسی

 بیــن ســال های ۲00۵ تــا ۲0۱۴ بیش از 
۷00 هزار نفر در نتیجه بلایای طبیعی 
جان خود را از دست داده اند. فناوری از رباتیک 
هوایی گرفتــه تا تجزیــه و تحلیــل کلان داده ها، 
امــکان سرعت بخشــیدن و نمایان ســاختن 
ســودمندی تلاش های امدادی بشردوستانه از 
جمله دسترسی به افراد بیشتر، انجام چابک  و 
ارزان تر کارها و نجات جان افراد بیشتر را ایجاد 

می کند.

 آنجــا کــه انســان ها نمی تواننــد یــا 
اقدامات امدادگران بــه خطرات جانی 
منجر می شــود، فناوری حاضر اســت: رباتیک 
هوایی از جمله تجهیزات پرنده بدون سرنشین 
)پهپادهــا( تــوان چشــم گیری بــرای تغییــر 
کمک هــای بشردوســتانه نشــان می دهنــد. 
سازمان ها با استفاده از این فناوری می توانند به 
شکلی کارآمد از زمین نقشه برداری و آسیب را 
در زمان واقعی ارزیابی کنند؛ همچنین آگاهی از 
موقعیــت را به وســیله نقشــه برداری )با وضوح 
بالا( افزایش دهند و اقلام مورد نیاز را سریع تر، 
ارزان تر و کارآمدتر تحویل دهند. به عنوان نمونه 
در پرو پس از سیل گسترده در سال ۲0۱۷ تنها 
در سه روز »Peru Flying Labs« تشکیل شد 
و تصاویــر هوایــی بــا وضــوح بــالا از نزدیــک بــه 
۱۷۳00 هکتار تهیه کرد. این نقشه ها برداشتی 
آســیب های  جملــه  از  منطقــه،  از  دقیــق 
زیرســاختی، مکان هــای اســتقرار گروه هــای 
ســرگردان، مناطــق امــن بــرای اســکان مجدد و 
مســیرهای کارآمــد بــرای ارســال کمــک بــه 
ســازمان های بشردوســتانه ارائه داد. الگوهای 
ارتقایافتــه دیجیتــال بــه دولــت  امــکان نظارت 
مداوم تغییرات ســطح آب در سراسر منطقه را 

می دهد. 

 فنــاوری بــا برداشــتن موانــع، امــکان 
ارتباط در زمانی که بیشــتر بــه آن نیاز 
داریــم، فراهــم می کنــد: در زمــان بــروز فاجعــه 

ارتباط اولیه شکلی از کمک برای پیوند مردم با 
منابع حیاتی است و ســازمان ها را قادر به ارائه 
اطلاعات نجات بخش می کند. به عنوان نمونه 
برنامه ای موسوم به TacOps از آخرین فناوری 
شبکه تلفن همراه از جمله فناوری Meraki که 
توســط شــبکه ابــری مدیریــت می شــود، برای 
برقراری ارتباط در هنگام بروز فاجعه اســتفاده 
می کند؛ از بحران پناهجویان در اوگاندا یا زلزله 
۷/۸ ریشــتری نپــال گرفتــه تــا توفــان ماریا در 
پورتوریکو. این گروه از سال ۲00۵ به ۴۵ فاجعه 

در شش قاره پاسخ داده است.
تنها در پاســخ بــه بحــران پناهجویــان، بیش از 
۶00 هزار دســتگاه بــه شــبکه های TacOps در 
کمپ های پناهنــدگان در سراســر اروپا متصل 
 TacOps شــده اند. علاوه بر این، در پورتوریکو
بــا بیــش از ۶۶۵00 مشــتری منحصربه فــرد 
)ســازمان های امدادی و مــردم( و نزدیک به ۴۶ 
ترابایــت داده در عــرض دو مــاه پــس از نصب، 
کارایــی و ســرعت را در تلاش هــای امــدادی بــه 

ارمغان آورده است.

 تلفــن همــراه، رســانه های اجتماعی و 
جوامــع دیجیتــال راه جدیــد ارتباطــی 
سازمان ها و ذی نفعان آنها برای برقراری ارتباط 
ایجــاد می کننــد: امــروزه ارتباطــات امــدادی از 
طریــق گســترش راهکارهــای تلفــن همــراه و 
رسانه های اجتماعی به شکلی سودمند تکامل 
یافته است. به عنوان مثال برنامه جهانی غذا، 
WFP برای کمک به ۸0 میلیون نفر در ۸0 کشور 
دنیا هر ســال با چالش انتقال ســه میلیون تن 
و  تحلیــل  و  تجزیــه  اســت.  روبــه رو  غــذا 
نقشه برداری آسیب پذیری موبایل WFP به نام  
mVAM از فناوری تلفن همراه بــرای رفع موانع 
جمع آوری داده های جمعی و دســتی استفاده 
می کند و در بیش از ۳0 کشــور هر مــاه ۲0 هزار 
برگ نظرسنجی ارائه می دهد که سالانه موجب 
پنــج میلیــون دلار صرفه جویــی و کاهــش ۷۵ 

درصد زمان گردآوری نظرسنجی می شود.
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مدیریــت بحــران روشــی بــرای مقابلــه و پیشــگیری از 
خطرات است. این کار شــامل آماده سازی و دنبال کردن 
راه هایــی بــرای مقابلــه بــا یــک فاجعه پیــش از رخــداد، 
واکنــش بــه بلایــا )ماننــد تخلیــه ایمــن، محصورســازی 
همگانــی و پاک ســازی و غیــره( و نه تنهــا حمایــت، بلکه 
همچنین هدایت و بازســازی پس از بروز بلایای طبیعی 

یا ساخته دست بشر است.

 نقش فناوری در مدیریت بحران
 مدیریــت بحــران بخشــی مهــم از برنامه هــای دولت ها 
برای نگهداری از ســرزمین خود در برابر بلایای مختلف 
طبیعی یا ســاخته دســت انسان اســت. فناوری نقشی 
مهمی در دفاع، آموزش، سفر و موارد دیگر داشته است. 
نقش فناوری در مدیریت بحران تنها حفاظت از زندگی 
نیست، بلکه به اســتخراج اطلاعات مفیدی می انجامد 

که ممکن است در آینده مفید باشد.
در حالی که ممکن است فناوری جایگزین منابع حیاتی 

مورد نیاز مردم )غذا، ســرپناه، آب و نزدیکی 
بــا عزیــزان و...( در هنــگام بــروز بلایا نشــود، 
اما همچنان بــر رونــد آمادگی بــرای بحران و 

مدیریت پس از بروز آن اثر می گذارد.
سیاســت های پیش بینــی: این سیاســت ها 
می توانــد برگرفتــه از مدیریــت بحران هــای 
پیشــین باشــد. مقامــات و پاســخ دهندگان 
می تواننــد اطلاعاتــی را گــردآوری کننــد کــه 
بــه پیش بینــی حــوادث آینــده و شناســایی 
بخش هــای اجتماعــی آســیب پذیر کمــک 

می کند. حسگرها به ویژه برای گردآوری و ذخیره داده ها 
بــه کار می رونــد تــا پــس از آن تجزیــه و تحلیــل شــده و 
داده های مفید از آن استخراج شود. شرکت هایی مانند 
گوگل الگوهــای ســیل در هند را بــا هدف بهبــود دقت و 

واکنش مناسب پیش بینی می کنند.
تخصیــص کارآمــد منابــع؛ کلان داده های تولیدشــده از 
سکوهای اطلاعات زمین شناختی و ســنجش از راه دور 
به شناسایی شکاف ها و ارائه توصیه هایی در مورد محل 
تخصیص منابــع کاهش خطر کمک می کنــد. این روند 

شــامل کمک به بهبــود، تمرکــز بر ســامانه های انتشــار 
هشدار و ارزیابی تاب آوری است.

طرح هــای اقتصــادی: کلان داده هــا درکــی عمیــق از 
به هم پیوســتگی یــک اقتصــاد و اینکــه چگونــه حتی از 
بیــن بــردن محصولــی ماننــد برنــج می توانــد فاجعــه ای 
ایجاد کند، به دســت می دهنــد. این اثــرات می تواند در 
بسیاری از صنایع و خدمات مانند حمل و نقل، تجارت، 

بسته بندی و خرده فروشی نمایان شود.
رســانه های اجتماعی همچنین داده ها را گــرد آوری و به 
بازماندگان اجازه می دهند تا در هنگام بحران وضعیت 
ایمنــی خــود را مشــخص کننــد کــه هــم بــرای گروه های 
واکنش اضطــراری و هم برای دوســتان و خانــواده مفید 
است. صلیب ســرخ آمریکا اطلاعات حیاتی را از طریق 
اپ هــای گوشــی هوشــمند به رایــگان در اختیــار کاربران 
قــرار می دهــد. ایــن برنامــه دسترســی فــوری بــه بیــش 
از ۳۵ هشــدار هواشناســی سفارشــی را بــرای کاربــران 
فراهم می ســازد. ســازمان کاهش بلایای ایالت اودیشــا 
)OSDMA( همچنیــن یــک بســتر مبتنی بر 
وب و تلفــن هوشــمند بــه نــام SATARK را با 
 Multi-Hazard همکاری سامانه منطقه ای
ایجــاد کرده کــه دربــاره بــروز بلایــای طبیعی 
هشــدار صادر می کند. این برنامه به گونه ای 
طراحــی شــده کــه ســاعت ها، هشــدارها و 
اطلاعــات هشــداردهنده در زمــان واقعــی را 
دربــاره خطــرات مختلــف ماننــد مــوج گرما، 
صاعقه، خطرات کشــاورزی )خشک سالی( 

و نظارت بر سیل ارائه دهد. 
مدیریــت بحــران ابــزاری مهــم بــرای دولــت در جهــت 
فعالیت چابک و ســاختاریافته در مناطق آســیب دیده 
برای کمک رســانی بــه مردم آســیب دیده اســت. چرخه 
مدیریــت بحــران بــا پیشــگیری و آمادگــی در برابــر هــر 
فاجعه در آینده به کاهش ســریع تر بلایا کمک می کند. 
فنــاوری به دولت هــا امــکان داده تا بــه اقداماتی دســت 
بزنند که پیش از آن ممکن نبود. فناوری های مکان یابی 
و پیمایش جغرافیایــی، پیش بینی پیــش از بروز فاجعه 

برای دولت ها مفید است. 

مهران امیری  

mehranamiri
@gmail.com
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INTERVIEWگفت و گو

 با شــرایطی که داریــم، آینده 
اکوسیستم آی تی را چگونه می بینید؟ 
آیــا کســب و کارها می تواننــد از پــس 

بحران ها برآیند؟
مختلفــی  طیف هــای  آی تــی  اکوسیســتم 
دارد و همــه طیف هــا شــرایط برابــری را تجربه 
نمی کننــد. مثــلاً در دوره کرونــا کــه اصنــاف 
و  شــدند  متحمــل  ســنگینی  ضررهــای 
بســیاری با خطر تعطیلی روبــه رو بودند، برای 
شرکت هایی مانند مجموعه ما دوره ای طلایی 
بــود، زیــرا همه چیــز به ســمت بســتر آنلاین و 
مجازی سازی می رفت و بسیاری می خواستند 
زیرســاخت های خــود را توســعه دهنــد.  ایــن 
در حالــی اســت کــه چهــار، پنــج ســال پبیش 
اســتارتاپ ها ترند بودند و همه به این ســمت 

رفته بودند. 
تهدیــدی هــم بــرای مــا ســخت افزارها وجــود 
داشــت، این بــود که مجازی ســازی ترند شــده 
بود و کمتر کسی سراغ سخت افزارها می آمد. 
همــه می گفتند ما از یک منبع ســخت افزاری 
استفاده می کنیم و ســعی می کنیم این منابع 

را با نرم افزار توسعه دهیم.
بــرای همیــن می گویــم ترندهــای مختلفــی در 
صنعــت آی تــی داریــم و اتفاقــات گوناگــون 
می تواند لایه های متفاوتی را فعال کند. چیزی 
کــه بــرای فعالیــت مــن تهدیــد اســت، ممکن 
اســت بــرای کســب و کارهای یــک لایــه دیگــر 
در آی تــی فرصــت باشــد. در حــال حاضر هم 
کل اکوسیســتم در تهدید نیســت، ولــی ابزار 
اصلی اش کــه برای کل اکوسیســتم مــورد نیاز 
اســت، یعنی اینترنت در معــرض تهدید قرار 
دارد. حاکمیــت آن ابــزار را از همــه می گیــرد و 
بــه آن لطمه می زنــد. در اصل حــذف اینترنت 
آزاد می تواندبــه همه صدمه بزنــد، ولی میزان 
آســیب هر لایه کســب و کاری متفاوت خواهد 

بود. 

 حتی ممکن است در دل این 
برخــی  بــرای  همه گیــر  تهدیــد 

فرصت هایی باشد...
بله، همین الان هم هست و این اتفاق به نوعی 
رخ داده است. بستن اپلیکیشــن هایی مانند 
اینستاگرام و واتس اپ باعث شده بسیاری به 
خودشان بیایند و یکسری محصولات جدید 
تولید کنند. شاید هم خروجی داشته باشند. 

هیچ کس نمی داند آینده چطور می شود.

 با توجه بــه روندی کــه وجود 
دارد، کدام بخش های این اکوسیســتم 
فعال تــر ظاهــر می شــوند؟ بــا نــگاه بــه 
رکودی که در همه دنیا وجود دارد، ترند 

آینده را چه می دانید؟

این رکود اقتصادی واقعاً جهان شمول، از زمان 
کرونا شروع شــد. همچنان از زمان کووید ما با 
کمبود مواد اولیه مواجهیم. کمبودی که خود 
باعث می شــود تجهیزات کمتری تولید شــود 
و دسترســی ها نســبتاً کاهش یابد و بســیاری 
از مشــاغل در معــرض ریســک قــرار بگیرنــد. 
در همان دوره ای که رمزارزهــا خیلی جذابیت 
داشــتند، به یکبــاره ترنــد دوبــاره چرخیــد و 
در حالــی کــه همــه فکــر می کردنــد یــک روش 
جایگزیــن نقل و انتقــال پول قرار اســت نوع و 
شکل بیزینس شان را عوض کند، دوباره شکل 
کار عوض شــد و همــه فکر می کننــد به حالت 
نرمــال برگشــته اند و آن رونــد را رهــا کرده انــد.  
شخصاً دیدگاهی در این باره ندارم که در آینده 
چه کســانی می تواننــد موفق تــر عمــل کنند و 
فرصت برای کدام گروه های کسب و کاری مهیا 
خواهــد شــد و آینــده از آنِ کیســت؟ بــا توجه 
به محصولاتــی که تولیــد می شــود، چیزی که 
می بینم، این اســت کــه هیچ کجــای دنیا هیچ 

بخشی را رها نمی کند. 
شــاید ما در ایران احساســی رفتار کنیــم و اگر 
امــروز می بینیــم بــازار نرم افــزار خــوب اســت، 
همه فعالان حــوزه ســخت افزار ایــن کار را رها 
کنند و به سمت نرم افزار بروند؛ ولی این تفکر 
اشتباهی است که شــاید لازم باشئ در همان 
فرهنگ ســازی ها جای گیرد کــه بایــد در ایران 

انجام شود. 
مــن شــخصاً در کشــورهای دنیــا ندیــدم کــه 
کســب و کارها و افراد شــاغلش این قــدر تغییر 
مسیر بدهند. آنها می دانند که زمان آنها هم 
فرامی رســد، فقــط بایــد کار کننــد و محصــول 
جدید تولید کنند و چیــز جدیدی برای عرضه 
داشــته باشــند تا بتوانند درآمد کسب کنند.  
ولی ما دوســت داریــم روی موج حرکــت کنیم 
و معتقدم عمــوم لطمه هایی کــه می خوریم از 
نبود ایــن فرهنــگ ثبات ناشــی می شــود. این 
چیزی بوده که باید ســال ها پیــش روی آن کار 

می شده و نشده است.
به نظر من هر کسی در هر حوزه ای که تخصص 
دارد، همــان را ادامــه بدهد و احساســی رفتار 
نکنــد. آینــده از آنِ همــه اســت و هیچ کــس 
همــه  کنــد.  پیش بینــی  را  آن  نمی توانــد 
کســب و کارها اجــزای یک پــازل هســتند و در 
کنار هــم تصویــر آینــده را کامــل می کننــد. نه 
نرم افــزار بــدون ســخت افزار معنــا دارد و نــه 

سخت افزار بدون نرم افزار. 
بایــد در دوره خــواب و رکــود بــه فعالیــت خود 
ادامه دهیم تا بتوانیم رشــد کنیــم و محصول 
جدیــد عرضه کنیــم و تکامــل به وجــود بیاید. 
این چیزی است که شاید از هزاران سال پیش 
در دنیا هــم اتفاق افتــاده و تکامل مــا را به این 

سمت کشانده است. 
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یکی از مسئولان اسبق و اظهارنظرکنندگان فعال حال حاضر کشور فرموده اند: اینترنت دغدغه 
۲ درصد مردم است و 98 درصد بقیه اصلاً به آن فکر نمی کنند نتوان عمارتی ساخت 

بر روی موج دریا

کوهیو
بیاعتباریدنیا

»کوهی« شاعر کمتر شناخته شده پس 
از قرن نهــم هجری قمری اســت. درباره 
تولد و درگذشت وی اطلاعات درستی در 
اختیار نیست و نســبت دادن نادرست 
دیــوان وی بــه »باباکوهــی شــیرازی«، 
عارف قرن های چهارم و پنجم هجری بر 
ابهام درباره وی افزوده است. کهن ترین 
نسخه دیوان این شاعر در سال ۱0۸۸ ه. 
ق . در مــوزه بریتانیا نگهداری می شــود. 
ســبک و شــیوه نوشــتن دیــوان کوهــی 
شبیه به آثار ســرایندگان سده های نهم 
و دهــم اســت. وی برخــی از مضامیــن و 
پاره ای از غزلیات حافــظ را نیز اقتباس و 
استقبال کرده  است. او زندگی این دنیا 
و هر آنچه را که بر این پایه ساخته شود، 

ناپایدار و سست می داند و می گوید:

تخم هوس مکارید در خاکدان دنیا
نتوان عمارتی ساخت بر روی موج دریا

عالــم همــه ســراب اســت، بــودی نــدارد 
از خود

فانی شناســد او را، چشــمی که هســت 
بینا

تا دیده برگشایی یک مشتِ خاک بینی
گر خانه ای بسازی، بر روی سنگ خارا

کــو خســرو و ســکندر، کــو کیقبــاد و 
جمشید

کو خاتم سلیمان، کو تخت و تاج دارا

بگذر ز باغ و بستان، بگذر ز طاق و ایوان
ای کاروان مفلس بشناس آن سرا را

تا همچو خر نمانی اندر جلاب دنیی
چون عیسی مجرد آهنگ کن به بالا

کوهی ز خود فنا شو جویای کبریا شو
آنجا مبر تن و جان کان باد هست پیدا

چطور به 2 درصد رسیدی برادر؟HINT نکته

1
حکایت می کنند روزی روزگاری، بیچاره ای از قضای روزگار 
در حضور حاکــم حرکت نابجایــی می کنــد و صدایی را از 
محلی ممنوعه صادر می کند. خلاصه که چاکران و نوکران 
و مخلصــان و غلامــان و خانــه زادان و بنــده زادگان و باقی 
بستگان سببی و نســبی می ریزند ســر آن مفلوک و بعد 

از یک کتک ســیر، کت بســته می اندازندش 
جلــوی حاکــم تا ایشــان نظــر بدهــد که بــا او 
چه کنند. حاکم که خیلی از دســت محکوم 
عصبانــی بــود، حکــم می دهــد کــه انتهــای 
نامبارک او را که مثل خــروس بی محل فریاد 
بیخودی سر داده بود، صد هزار چوب بزنند. 
با ایــن حکم همــه ســاکت می شــوند، به جز 

خود محکوم که بلند می زند زیر خنده.
حاکــم داد می زنــد: »رو آب بخنــدی یقلوَی! 
به جای گریه چرا می خنــدی؟« مرد محکوم 

می گویــد: »این طــور کــه معلــوم اســت جنــاب حاکــم یــا 
پشت شان چوب نخورده یا حساب نمی دانند...«

2
حالا فکر نکنید منظور من از گفتن حکایت بالا، اظهارنظر 
یکــی از مســئولان اســبق و اظهارنظرکنندگان فعــال حال 
حاضــر کشــور اســت کــه فرموده انــد: »اینترنــت دغدغــه 
۲ درصــد مــردم اســت و ۹۸ درصــد بقیه اصــلاً بــه آن فکر 
نمی کنند.« خــب همان طور که می دانیــد، در این این یک 
فقره نه چوب هست، نه صدای ناخواسته و نه حاکم. فقط 

یک محکوم داریم که همان اینترنت فلک زده مردم است.

3
آن حکایــت را همین طــوری محض خنــده گفتــم، اما ای 
کاش یک نفر از این بزرگمرد عرصــه مصاحبه های خفن 
می پرسید: »چطور به ۲ درصد رســیدی برادر؟ اصلاً چرا 
۲ درصــد و ۱ درصــد نه؟ حتــی می توانســتی 
این طــوری بگویــی: »اینترنــت دغدغــه صفر 
درصد مردم ایران است« و حتی می شد آن را 
به ســمت اعداد منفی هم هل بدهی. کنتور 

که نمی اندازد!«

4
حــالا شــما نفرماییــد کــه چگونــه می شــود 
اینترنت مثــلاً دغدغه منفــی ۱0 درصد مردم 
باشــد؟ بنــده بــه شــما می گویــم: دوســتان اگــر بخواهند 

می شود و می توانند!

5
اصلاً اگر حســاب و کتاب آن عزیز دل در محاسبه ۲ درصد 
دغدغه مند اینترنت غلط بود، بالاخره یک نفر پیدا می شد 
که پول یک تریپ اسنپ را خرج کند و تا بهارستان برود و به 
نمایندگان مجلس که روی صندلی ها و پشت میزهایشان 
سخت مشغول کار و خدمت رسانی به مردم شان هستند، 
بگوید: »عزیــزان دل! دارید با خودتان چــه کار می کنید؟ به 

قــول رئیس جان تان بیســت و ســی و نــه و کمی بیشــترتان 
در ســاختمان مجلــس نشســته اید و داریــد هــی بــا چیزی 
که فوقــش دغدغــه ۲ درصد مــردم اســت، ور می رویــد. این 
چه کاری است ای برادران و خواهران؟ یک روز خبر می رسد 
طرح صیانت را تصویب کردید. یک روز دیگر می گویید اصلاً 
طرحی به نام صیانت نداریم. هر روز با این چیز مســخره و 

بی ارزش درگیرید. بی خیالش بشوید خب.«

6
البته نمایندگان محترم همان لحظه می توانند به چشم آن 
شخص اسنپ خرج کن زل بزنند و بگویند: »ببین! تو اصلاً 
نگران چیزی نباش. ما حواس مان به چیزهای مهم هست. 
دیروز طرح مولدسازی را تأیید کردیم رفت.« آن وقت خدا 
نکند آن شخص زیرزبانی بگوید: »خب از خوی چه خبر؟«

7
یعنــی این قــدر کــه بعضی هــا در فضاهــای مجــازی )کــه 
دغدغــه ۲ درصــد از مــردم جامعه اســت( نگران چــادر و 

کاپشن مردم خوی هستند، خود مردم خوی نیستند.

8
با اینکه ز چرخ بی صفت دل خونم

از دایره برنده ها بیرونم
گفتید به تو حواس مان هست، نترس

از دغدغه مهم تان ممنونم

شب نوشته های یک بچه نوآور! )74)

برایپایینکشیدن!
چنــدی پیش تــر یــک نفــر گفتــه بــود اگــر اوضــاع بــر 
همیــن روال باشــد، ناگزیریــم کرکــره کســب وکارمان را 
پاییــن بکشــیم. ایــن پیش گویــی را کــه در شــلوغ پلوغی 
مشاجره های خانگی خیلی به حساب نیامد، 
همان یک نفر به تنهایی نگفته بود و چند نفر 
دیگر هم بازگو کردند؛ ولی من خودم در یکی از 
همین شب ها که نشسته بودم تا شاید چیزی 
دندان گیــر پیدا شــود درباره اش بنویســم، نه 
برای آن چند نفر ولی به همان یک نفر پیغام 
شبانه نوشــتم که: »دلبندم حالا نه به باره نه 
به دار، چرا جوگیر شدی و وعده میدی ما شب 
عید می کشــیم پایین؟ تا عید بشــه و شبش 
برسه، دنیا هزار چرخ خورده، شاید لازم نشد 
پایین بکشید؛ شاید هم یک جوری شد که نه شب عید 
بلکه یک شــب دیگر یا حتی روز روشــن پایین بکشید، 

اصلاً شــاید یک شــیر پاک خورده ای قبول زحمت کرد و 
براتون پایین کشید.« 

نه آن یک نفر و نــه چند نفر دیگر پاســخی به پیغام من 
ندادند. شاید داده اند و چون مثل ما دست شان به رسانه 
نمی رسد کسی جز خودشــان خبردار نشده است؛ ولی 
در هــر حال هنــوز که عیــد نرســیده و اگر آنها بــا آن همه 
سروصدایی که به پا کردند، پایین نکشیده اند؛ بسیاری 
دیگــر بی ســروصدا پایین کشــیده اند. حــالا مــن از کجا 
خبردار شده ام؟ درست از همان جایی که خبرش به گوش 
بچه های گروه رســیده اســت. در واقع چند وقتی اســت 
که هر روز یکــی از بچه هــا به بهانــه ای خبری از دوســت 
و رفقــا، بچه محل هــا، پســرخاله و دخترعمه، همســایه 
و همکلاســی ســابق می آورد و با انــدوه و آه خبر می دهد 
که اینهــا هم تعطیل شــدند یــا دارند کارشــان را کوچک 
می کنند؛ و به شکلی پرسشگرانه به من نگاه می کنند که 
خب تکلیف ما چیست؟ اگر خبر بدی داری، بگو.  امروز 
همین نوع دادوستد چشمی و کلامی را با سامان داشتم؛ 
آمد و خیلی آرام کنارم نشست. دســتش را روی شانه  ام 
گذاشــت و گفت: »می دونی کــه رفاقت مون بــرام خیلی 
ارزش داره؟« و بی درنــگ ادامــه داد: »می تونــم مطمئن 

باشــم هر وقت قراره تعطیل کنیم، بی پــرده بهمون خبر 
بدی تا یک گلی به ســرمون بگیریــم؟« و ادامــه داد: »به 

قول کامیار من تحملش رو دارم، راستشو بگی بهتره.«
درســت از امروز پیــش از ظهــر، حــدود ســاعت ۱۱ و  ۲۸ 
دقیقه بــه وقــت تهــران در حالی کــه احســاس می کردم 
بدرقم در حالت یأس فلسفی هستم، روی صندلی گردان 
با روکش مخمل بنفش نشستم و به پنجره بخار گرفته 
این روز ســرد زمســتانی خیره شــدم. در حالی کــه کبوتر 
یا گنجشــکی هــم پشــت آن ننشســته بــود و درختی با 
برگ های زرد و نارنجی چشم نواز روبه رویم قرار نداشت؛ 
نــه همهمه بــود و نــه ســکوت. صــدای آهنگی بــه گوش 
نمی رسید و تنها صدای خودم شنیده می شد که از خودم 
می پرســیدم: »این روزها حال چه کســی از دیگری بهتر 
است؟ آن که کرکره اش پایین کشیده شده، آن که خودش 
پایین کشــیده، آن که خودش پایین خواهد کشــید، آن 
که می خواهد پایین بکشد، آن که به فکر پایین کشیدن 
هســت، آن که حیران اســت چرا پایین بکشــد یــا آن که 
خودش کرکره نــداره تا نگران باشــد، اما دســت در کرکره 
کســب وکار دیگــران انداختــه و پایین می کشــد بی آنکه 

بداند و بپرسد کسب وکار کیلویی چند؟«
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